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El fruit de TAssemblea 
per 

J MOLL I G I N F E R R E R 

A' donar la benvinguda als companys delegats que vingueren de tot Ca
talunya i Balears, amb evident sacrifici personal per part de molts d'ells, 
a col·laborar a les tasques de l'Assemblea, sentíem la natural inquietud 
per a conèixer la jorma com seria apreciada i recollida l'obra elaborada 
pacientment pel Consell i que en aquell moment era sotmesa a la supre
ma resolució de l'Assemblea. 

En acomiadar-nos, després d'uns agradables moments de convivència, 
vençuda la nerviositat d'aquelles hores de treba'l intens, sentiríem el goig de la bona jeina 
jeta veient-se ben clarament la importància de l'obra acabada de realitzar. Era un nou pas 
endavant, ben ferm i decisiu, en el camí sempre ascendent del Sindicat. 

Bons fruits ha donat aquesta Assemblea que creiem podrà ésser esmentada com una fita 
definitiva en la vida del Sindicat, car ella ha assenyalat una ruta segura, essent el punt ini
cial d'una nova organització apta per a l'obtenció de les més altes finalitats. 

A recer de la important Assemblea, les Institucions filials celebraren llurs Juntes Gene
rals i es demostrava una vegada més, i potser de forma més evident que mai, que per damunt 
de totes les conveniències i aspiracions materials vibra potent l'esperit del Sindicat que les en
gendrà, les curà desinteressadament i paternal des del primer moment, i les sosté fortes i ple
nes ara, que necessiten com sempre del seu escalf vivificador. 

Potent i ferma la Mutual es redreça com una gegantina. 
Ben coratjosa, comença a prendre fesomia al seu costat la Cooperativa de Consum que 

lluita per a arribar a obtenir la plenitud d'aquel'.a i porta camí d'arribar-hi, convertint-se en 
una nova força pariona que patentitzi visiblement el profit de la nostra unió, el miracle de la 
nostra bona companyonia. 

Precisament ha estat aquesta Assemblea la que ha creat la tercera Institució que s'ha de 
fer gran al costat de les altres dues per a formar el trípode indestructible on ha de descansar 
tota l'actuació intensament professional del Sindicat. 

La Caixa de Previsió i Crèdit és aquesta tercera Institució amb la qual es completa l'orga
nització econòmica del Sindicat, que per bé que serà sempre susceptible de perfeccionar-se, 
deixa ja ben construïda la base sòlida damunt la qual ha d'aixecar-se el gran edifici del Sindi
cat com organisme perfeccionador dels nostres interessos morals i materials. 

Aquestes tres Institucions: Mutual Mèdica, Cooperativa de Consum, i Caixa de Previsió i 
Crèdit, sota l'alta inspecció i guiatge del Sindicat, però amb govern propi que tindrà cura 
de cada una d'elles en tot els seus detalls i sense altra preocupació que la cura dels interessos 
particidars propis de cada una, podran prosperar molt més ràpidament i alleugeriran al Con
sell del Sindicat del treball de curar de les Seccions que ara formen la nova Institució: Caixa 
de Crèdit, Oficina Administrativa, etc, i podrà en conseqüència esmerçar tota la seva actua
ció a preparar un extens programa professional convenientment estructurat per a adaptar-lo de 
forma concreta a mesura que les circumstàncies permetin la seva realització, sense descuidar 
mai la dolça obra de la Caixa de Beneficència . i donant tot l'impuls possible a la Borsa del 
Treball de la qual tots hauríem de recordar-nos una mica més. 
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Ultra aquesta obra important que ha jet l'Assemblea i els fruits de la qual seran molt 
aviat visibles, es prengueren altres acords que són' amplament detallats en aquest mateix nú
mero i que tenen també la seva importància dins el total mecanisme sindical. 

En la Junta General de la Mutual Mèdica es va donar un altre pas grandiós per a conso
lidar la nostra obra. En acordar la forma d'inversió dels capitals de la Mutual, l'Assemblea 
estigué a l'altura de la seva responsabilitat i va guanyar-se el dret de figurar en l'esdevenidór 
com una Assemblea memorable en l'historial del Sindicat. 

L'Assemblea conscient de què els fons de la Mutual són en definitiva els estalvis de tots i 
cada un dels socis veié clarament que si sense exposar-los a cap eventualitat podia invertir-los 
de manera que resultés en profit dels propis socis, tenia el deure de fer-ho, car així complia 
encara més la missió que l i és confiada i responia amb més exactitud a l'esperit pel qual fou 
creada. 

En acordar que la Muttial pogués contribuir fins amb un cinquanta per cent dels seus ca
pitals amb una primera hipoteca absolutament garantida aplicada sobre l'immoble que el Sin
dicat construeixi pel seu ús i per goig i profit de tots els metges de Catalunya i Balears, l'As
semblea va donar el pas decisiu per arribar a la realització del somni de tots: el Casal del 
Metge. 

Amb el Casal del Metge, que preveiem que en aquest exercici serà una realitat, tindran els 
metges la seva llar acollidora, confortable, on gaudiran l'escalfor i els benifets de la bona 
companyia i el Sindicat_ obtindrà la seva plenitud prenent cos i personalitat visible quedant 
així definitivament construïda i esculpida amb pedra la seva obra. 

Altrament el Casal és avui absolutament necessari, imprescindible, per al millor desenrot
llament de la Cooperativa de Consum i de la Caixa de Previsió i Crèdit que necessiten d'un 
lloc adequat per organitzar-se en dos locals espaiosos on amb facilitat puguin acudir tots els 
companys. 

En aquest Casal que serà edificat tal com les necessitats dels metges exigeixen, podran 
hostatjar-se totes les Entitats Mèdiques lliures guardant cada una d'elles llur independència 
i disjrutant tots els avantatges d'una convivència en una casa comuna: la casa dels metges. 

A l'Assemblea de 1929 correspondrà sempre l'honor d'haver posat la darrera pedra de l'obra 
magníjica del Sindicat amb la creació de la tercera Institució de la trilogia esmentada, i d'ha
ver col·locat la pedra primera del Casal del Metge on serà desenrotllada aquella obra dejini-
tivament solidijicada per sempre, car la pedra dura resisteix les inclemències del temps i els 
embats de tots els elements. 

Enhorabona a tots els amics sindicats pel fruit d'aquesta Assemblea de 1929 i la nostra 
felicitació als delegats que la constituïen. 
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Assemblea ordinària de Delegats 
de l'any 1929 

Dies 22 i 23 de juny de 1929 

Recollint l'esperit manifestat en diverses Assem
blees i atenent les peticions que directament se li 
liavien fet, el Consell del Sindicat va creure pro
cedent, en fer pública la convocatòria de l'Assem
blea, d'invitar a presenciar-la a tots els socis que 
poguessin tenir interès. 

Amb aquest objecte, en tota la Premsa política 
va ésser oportunament publicada una nota d'aquest 
Sindicat en la qual al mateix temps que es do
nava compte de l'horari en què havien de cele
brar-se tots els actes i s'anticipava una impressió 
de la importància que s'esperava tindria l'Assem
blea, es deia: " . . . i el Consell es complau a invi
tar tots els metges associats de Catalunya i Ba
lears i els prega amb molt d'interès llur assitència 
per a donar amb ella més importància a aquesta 
Assemblea general anual". 

Com que el local del Sindicat, ja insuficient cor
rentment per a la celebració de les Assemblees, i 
posteriorment amb l'ampliació d'Oficines ha que
dat de manera que no és possible d'habilitar una 
gran sala jK-r a poder hi celebrar aquestes reunions 
i , altrament, aquest any invitant a tots els socis 
també hauria resultat la Sala d'Actes insuficient, 
fou acordat de celebrar l'acte al local conegut per 
Parthenon, situat al carrer de Balmes, núm. 137, 
de Barcelona. 

El local del Parthenon fou apariat convenient
ment per a la celebració de l'Assemblea amb una 
petita exposició dels articles de la Cooperativa i 
amb diversos cartells anunciadors de les diverses 
Seccions i Serveis del Sindicat. 

Ensems, preveient la possibilitat de què fos 
aprovat cl Reglament d'Assemblees, el local esta
va ja disposat de manera que pogués adaptar-s'hi 
la celebració d'aquell acte d'acord amb les dispo

sicions d'aquell reglament. Així, per exemple, a 
més de la Mesa presidencial hi havia un lloc es
pecial destinat al Consell, i els Delegats propieta
ris de tots els Partits de Catalunya i Balears te
nien assenyalat el seu lloc. 

En prendre nota de les Delegacions que es pre
sentaven, es lliurava a tots els senyors Delegats 
un llibre on constaven tots els extrems a tractar 
en l'Assemblea i Juntes Generals de les Institu
cions. Això va fer que es poguessin seguir deta
lladament tots els debats i que s'abreugessin els 
assumptes estalviant de llegir els llargs projectes 
que conté aquell llibre d'Assemblea. 

Totes les sessions foren molt nodrides malgrat 
la intensitat de treball, car començava la primera 
sessió a les sis de la tarda i acabava a les deu de 
la nit per a reprendre-la a les onze i acabar de nou 
a les quatre de la matinada. El dia següent, a les 
deu, començava la Junta de la Mutual que va con
tinuar fins a les dues del migdia i a les cinc de la 
tarda es reprenia l'Assemblea per acabar defini
tivament a les set de la vetlla. 

Ultra els delegats varen assistir als actes de l'As
semblea molts companys, demostrant així el seu 
interès pel Sindicat. 

Els que actuaren en les diverses sessions com 
assembleistes són els següents: 

CONSELLS 
Consell del Sindicat: 

President. Dr. Josep Moll i Ginferrer; Secre
tari, Dr. Pere Mas i Oliver: Vocals: Dr. Josep 
Fontbona i Ventosa, Eveli Barnadas i Vüa, Ri
card Solà i Carrió; Joan Santinà i Bragulat. Fran
cesc X. Queraltó i Guàrdia. Víctor Bonet i l'ar-
gas, Damià Martí i Boix. Antoni Pujadas i l'a-
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bregat. Bonaventura Puigcercós i Oller. Josep 
Figa i Oliu, Josep M.4 Sastre i Piqué. Tomàs 
Nart i Fontova. Josep M." Riera i Pau: Vocal 
adjunt, Josep Mir i Mir. 

Consell de la Mutual Medica 

President, Dr. Francesc Coll i Turbau; Vice-
president. Dr. Xavier Farrerons i Reíié: Secre
tari. Dr. Ferran Rosell-Jané; Vice-secretari, doc
tor Joan Mas i Oliver; Tresorer, Dr. Josep Mas-
riera i Guardiola: Comptador, Dr. Lluís Bcrnet i 
Roig; Vocals: Drs. Antoni Otero i Sànchez, An
toni Andreu i Cabestany. Àngel Moya i Blànchàr, 
Santiago Vivancos i Ferrés. Josep Trenchs i Co-
doiiés. Abelard Servent i Campos. 

Consell de la Cooperativa de Consum 
Vice-president, Dr. Jaume Peyrí i Rocamora; 

Comptador, Dr. Lluís Stine i Medan; Tresorer, 
Dr. Joan Codina i Altés; Secretari. Dr. Enric 
Fernàndez i Pellicer; Vice-secretari, Dr. Lluís 
Carrasco i Formiguera; Vocals: Ferran Sotorra 
i Salvadó, Alfred Castellà i Via. Jaume Pi i Fi
gueras. Josep Cabré i Claramunt. 

DELEGATS 
Dc 'es Institucions 

De la Mutual Medica : Francesc Coll i Turbau 
(propietari); Ferran Rosell-Jané (suplent). 

De la Cooperativa de Consum: Enric Fernàn
dez i Pellicer (propietari); Jaume Pi i Figueras 
(suplent). 

Dels Partits 

Propietaris.—Arenys de Mar, Salvador Esque
na i Forroll; BaJaguer, Artur Biel i Piferrer; 
Barcelona: Hermenegild Puig i Sais, Felip Prou-
basta i Masferrer, Josep Trenchs i Codonés, 
Lluís Celis i Pujol, Francesc Estapé i Panella. 
Emili Moragas i Ramírez, Modest Tost i Punyet, 
Josep Grifols i Roig, Joan Ferrer i Prat, Jaume 
Torelló i Casanovas, Joaquim Sellas i Garriga, 
Salvador Ventosa i Roig, August Brossa i Bos-
qué, Francesc Montanyà i Guasch, Lluís Bosch i 
Avilés, Manuel Navarro la Rosa, Manuel Roig i 
Querol, Francesc Espadaler i Mas, Jaume Agua-
dé i Miró, Josep M." Girona i Cuyàs, Enric Gon-
àlez i Mora, Frederic Pell i Cuffi; Berga, Josep 

M." Ferrer i Rovira; Cervera, Antoni Lucaya i 
Imbert: Eivissa, Joaquim Bonnin i Fusté; Figue
res, Eduard Budó i Batlle; Gandesa. Lluís Carre
ta i Sanuy; Girona, Enric Roca i Pinet; Grano
llers. Alfred Canal i Comas; Igualada, Valerià 
Sierra i Valverde; Inca, Sebastià Amtngual i Va-
llespi; Lleida: Ramon Bordalba i Armengol, Joa
quim M." Rourera i Plà: Manacor, Rafael Q. 
Blanes i Blanes; Manresa, Àngel Tomàs i Jor
dana; Mataró, Trinitat Cruzate i Grenzner; Mont-
blanchj Santiago Mundi i Barceló; Olot, Lluís 
Aguilar i Lanau; Palma de Mallorca: Vicents 
Planas i Rosselló. Miquel Sureda i Blanes; Puig
cerdà, Enric Bonnin i Piiià; Sabadell. Alfons Pa-
reja i Casanyes; Sant Feliu del Llobregat. Josep 
Mestre i Piiig; .SVm/fl Coloma de Farnés, Pere 
Solé i Gustems; Seu d'Urgell, Ricard Sicre i Si-
cre; Solsona. Casimir Coll; Tarragona. Miquel 
Aleu i Prats; Terrassa, Delfí Sanmartí i Mont
fort ; Tortosa: Estanislau Pujol i Menescal, Ra
fael Cases i Mayor; Tremp, Lluís Casanovas i 
Borrell; Vendrell, Jcan Oliver; Fiella, Francesc 
Campa i Berart; Vilafranca del Penedès, Salvador 
Armendares; Vilanova i Geltrú. Cristòfor Cua-
dras i Giralt. 

Suplents que actuaren.—Barcelona: Josep \\." 
Grau i Blanch, Josep Abad i Valdés. Miquel To
relló i Cendra, Josep Guàrdia i Bilbao, Josep Juli 
i Franco, Andreu Blay i Pigrau. Josep Alomar i 
Estades, Juli Bragulat i Claró, Francesc Llaura
dó i Clavé, Jaume Mariné i Aymerich, Josep Pà-
quez i Sànchez, Josep M." Lucena i Raurich, 
Francesc X. Vilanova i Montiu; Borges Blanques, 
Lluís Oliver i Capdevila; Falset, Joan Barceló i 
Cabré; Reus, Joaquim Munné i Prats; Sant Feliu 
de Llobregat, Jaume Isern i Ombravella; Valls, 
Josep Mestres i Miquel; Vich, Miquel Planes i 
Rosselló. 

Aprovat el Reglament d'Assemblees tal com es 
fa constar en les actes que es transcriuen en aquest 
número les Assemblees foren presidides per una 
Mesa presidencial que la pròpia Assemblea va 
elegir i que varen ésser les següents: 

Mesa Presidencial dc l'Assemblea de 1929 
del Sindicat de Metges de Catalunya 

President, Josep Mestres i Miquel, de Vila
llonga. 

Vice-president. Felip Proubasta i Masferrer, 
de Barcelona. 
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Secretari, Josep Mestre i Puig, de Molins de 
Rey. 

Vice-secretari. Joaquim Scllos i Garriçja, de 
Harcelona. 

Vocals: August Brossa i llosquc, de Barcelona, 
i Miquel Surcda i Blanes, de Palma de Mallorca. 

Mesa Presidencial dc les Juntes Generals de 1929 
de la Mutual Mèdica 

President, L'u's Celis i Pujol, de P>arcelona. 

Vice-president, Santiago Mundi i Barceló, de 
Santa Coloma de Queralt. 

Secretari. Rafael Q. Blanes i Blanes, de Mana
cor. 

Vice-secretari, Josep Guàrdia i Bilbao, de Bar
celona. 

Vocals: Enrit Bonnin i Pina, de Ripoll, i Joan 
Ferrer i Prrt, de Barcelona. 

L'Assemblea d'aquest any, per alguns dels seus 
acords, ha resultat realment important, hom pot 
tcr-se'n perfecte càrrec amb les Memòries i les 
actes que es transcriuen a continuació. 
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Memòria del Consell 
llegida pel senyor secretari, Dr. Pere Mas i Oliver 

Comi)aiiys: 

El Consell, en nom del qual m'honra parlar-
vos, sent en aquests moments una fonda emo
ció que voldríem encomanar-vos perquè la com
partissin amb nosaltres i sentíssim tots plegats 
durant aquestes hores que viurem junts la sen
sació d'inquietud que ha de produir-nos el sa
ber fer bon ús de la confiança que en nosaltres 
han dipositat els companys de tot Catalunya i 
Balears els quals en aquests moments solemnes, 
escampats per arreu de la nostra terra estimada, 
pensen que depèn de les nostres deliberacions i 
dels nostres acords el millor èxit de la missió a 
complir pel Sindicat de Metges de Catalunya. 

La responsabilitat que hem de compartir en 
el transcurs d'aquesta Assemblea, recau íntegra
ment al Consell durant tot l'exercici. El Con
sell que segueix sempre les vostres ordres i orien
tacions, però, que en alguns casos ha de resol
dre per la seva iniciativa amb greu recança de 
no poder comptar en aquells moments precisos 
amb el vostre valuós concurs, sent durant tot un 
any la inquietud dels moments actuals, inquietud 
que en arribar aquest moment es tradueix en 
una doble emoció: La de gaudir per unes hores 
inoblidables la vostra companyia enyorada tot 
1 any i la de sotmetre a la vostra consideració la 
tasca complida amb voluntat indiscutible i amb 
més o menys encert segons com jutgi la vostra 
benvolença. 

Ambdós motius de l'emoció que commou al 
Consell són ben justificats i consegüentment ben 
sincers. 

Fixem-nos bé tots plegats en la importància 
que té i el gran valor que representa el sol fet 
de la constitució d'aquesta Assemblea. Tot el Sin
dicat hi és. Totes les comarques catalanes hi són 
representades. De molt lluny han tingut que ve

nir alguns companys amb evident sacrifici, i no 
han faltat. Això diu clarament, de forma ben 
visible, que ni en una sola comarca decau l'amor 
al Sindicat, ans al contrari, cada Assemblea vi
bra amb més vida. amb plenitud proporcionada 
a la major força i importància del Sindicat. 

Fixem-nos també, i permeteu que nosaltres en 
donem testimoni, que ha arribat un moment que 
la tasca de direcció del Sindicat no és gens pla
nera. El Consell durant un any i l'Assemblea en 
aquests moments tenen sota la seva direcció l'en
titat sense parió a Catalunya, l'entitat profes
sional més important de la nostra terra i àdhuc. 
l)odem afirmar-ho amb orgull, de les més im
portants que s'hagin creat i sostingut a Europa 
entre l'estament mèdic, malgrat comptar el Sin
dicat amb totes les dificultats i tenir que vèncer 
tots els obstacles. 

Per falaguer que resulti el poder constatar 
aquest fet. reconegut per tothom, no deixa de 
produir una sensació de temença si hom té p'e-
na consciència de l'esforç que per tots significa 
el conservar aquesta preponderància i saber ex
treure tot el profit que hem d'exigir a la gran 
obra creada. 

De l'acte d'avui que com veureu pot ésser una fi
ta definitiva, n'hauríem de treure sobretot aquesta 
ensenyança: I.'exacta apreciació del .Valor del 
Sindicat, ben comprès per nosaltres que som els 
que hem de portar després la bona nova a tots 
els nostres amics, per orgull i alegria dels con
vençuts, per exaltació dels iniciats i per conver
sió dels pocs companys dispersos que no han sa
but comprendre aquesta obra. 

En començar, doncs, les tasques de l'Assem
blea de 1929, després de donar-vos la més coral 
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benvinguda i d'haver reclamat la vostra atenció 
per la magnitud de l'obra que anem a realitzar 
fent-vos present els sentiments que sentíem de
sig d'exterioritzar, el Consell va a rendir-vos 
compte de la seva actuació le ressenya de la qual 
ens ha de donar lloc a fer algunes consideracions 
més, perquè veieu exactament la situació actual 
del Sindicat. 

En el transcurs d'aquest exercici ha recollit el 
Consell en conjunt una impressió altament sa
tisfactòria en comprovar cada dia la forma com 
s'anava desenrotllant el Sindicat que podem afir
mar des d ara que es troba en uns moments de
cisius en els quals s'ha de solidificar per sempre 
la seva vida i la seva prosperitat, però no se
ríem sincers sinó declaréssim igualment que 
aquest Consell que ha treballat amb la major 
harmonia i amb la més gran bona voluntat s'ha 
vist ob'igat a passar per moments ben dolorosos 
motivats per qüestions incidentals, si voleu, però 
que per la forma com se li plantejaven li pro
duïen una seriosa preocupació i el duien, en com
pliment del seu deure, a prendre determinacions 
que el principi de la seva autoritat ho exigia 
però que el seu amor de company feia doloroses. 
També el Consell ha tingut moments en què les 
seves determinacions incloïen el màxim de res
ponsabilitat, responsabilitat que esdevindria enor
mement feixuga si no ho compensés l'estímul i 
el goig que proporciona el laborar en profit del 
Sindicat i veure's assistit de la confiança dels 
companys que tant estimem. Moments de dolor 
i de responsabilitat dels quals hem de parlar en 
tractar concretament de l'Oficina Administrati
va i de la Mutual Mèdica respectivament. 

L'examen de l'actuat per totes les Institucions. 
Comissions i Ponències, és en resum la compro
vació de tota la vida del Sindicat. Aquestes ra
mificacions que cada dia prenen una major am
plitud constitueixen ja avui una organització tan 
important que el Consell s'ha preocupat serio
sament de donar-hi una unitat d'acció que les ha 
de fer més profitoses conforme després com a 
mot final d'aquesta Memòria ens plaurà de res-
senyar-vos. 

Permeteu-nos ara. abans que altra cosa. de 
donar-vos el resum de tot allò fet per cada un 
d'aquests Serveis. 

Cal registrar en jjrimer üoc la importància 
que ha tingut aquest exercici el moviment de so
cis. Han ingressat durant l'any 98 associats si 
bé s'han registrat 52 baixes de la qual cosa en re
sulta que els socis actuals sumen 2196. De Ics bai
xes registrades hem de fer constar amb senti
ment que la immensa majoria són per defunció, 
havent vist desaparèixer del nostre costat esti-
madíssims companys pe's quals en aquests mo
ments volem tenir un piadós record. 

Malgrat siguin satisfactòries aquestes dades 
el Consell no deixa de veure que és possible en
cara ampliar el nombre d'associats fins a arribar 
a què sols resti fora del Sindicat una insignifi
cant minoria de companys, a qual objecte per 
part del Consell s'ha procedit a una reorganit
zació d'Oficines principalment encaminada a dis
posar de tots els mitjants per intensificar la pro
paganda necessària per l'obtenció de nous as
sociats i per l'ampliació de grups de la Mutual, 
així com per a donar a conèixer tots els Serveis. 

Fet constar aquest primer extrem que dóna In 
sensació de la forma com el Sindicat progres
sa, passarem a referir-nos als diversos Serveis 
qué furcionen començant per les Institucions de 
les quals donarem una lleu impressió car direc
tament sereu informats en les respectives Jun
tes Generals: 

Mutm] Mèdica: Com esdeveniment ben re
marcable cal fer constar que ha estat precisa
ment aquest any que la Mutual Mèd'ca ha arri
bat a la seva completa constitució. Aquest fet 
que els propis organitzadors consideraven de tan 
'llfunyà. inassequible, ha arribat solament des
prés de vuit anys de funcionament. Ja estant 
constituïts tots els grups, el metge sindicat té ab
solutament completa la seva previsió, ja la in
certitud de l'esdevenidor no ens turmentarà més. 
El company que vulgui la seva pròpia tranquil·li
tat i la dels seus té ja mitjans de fer-ho, només 
jjodran sentir l'agror de l'infortuni o els poc pre
visors o els no sindicats. 750 pessetes per la ma
laltia i la invalidesa i 50.000 pessetes a la mort 
són ja allò generalment suficient per allunyar la 
|)enúria del metge en els moments de desgràcia. 

Celebrem com es mereix aquest esdeveniment 1 
sentïm-nos tots plegats orgullosos d'haver sa
but crear aquesta obra. 

Com a fet cabdal que la Mutual registra aquest 
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any hi ha l'haver arribat a reunir un capital que 
excedeix d'un milió de pessetes amb la qual cosa 
junt amh l'importantissim ingrés de socis queda 
ben solidificada aquella Mutual totalment cons
tituïda, íis en aquest moment que el Consell creu 
ha de declarar que si la Mutual ha arribat on 
és i pot progressar com progressa es deu indub
tablement a l'esperit de classe que es va desvet
llar amb la creació del Sindicat de Metges de 
Catalunya i que gràcies a aquest es manté viu 
contínuament. 

Aquesta puixança econòmica de la Mutual va 
donar precisament lloc a un dels moments de res
ponsabilitat a què abans hem al·ludit. En virtut 
d'un acord de la Junta General de la Mutual Mè
dica de l'any passat el Consell d'aquesta Insti
tució va començar les gestions per l'adquisició 
d'un immoble i quan ja semblava concretar-se la 
compra d'una casa determinada aquell Consell 
amb un gest que mereix l'agraïment de tots i que 
honora al Consell del Sindicat s'adreçà en con
sulta a aquest Consell reclamant la nostra opinió 
en un assumpte que a criteri nostre té una gran 
importància. El Consell del Sindicat va com
prendre ben clarament la importància que havia 
de tenir la seva contestació i en conseqüència la 
responsabilitat que l i corresponia en dictar-la. 

Això féu que al volt d'aquest assumpte es 
mantingués una de les deliberacions més inte
ressants, més serenes i més detingudes del pre
sent exercici i que per fi sortís aprovat el criteri 
que és condensa en la següent contestació acor
dada : 

T.—S'accepta l'orientació d'invertir part dels 
cabals de la Mutual Mèdica en l'adquisició d'im
mobles, procurant, tanmateix, que el que es com
pri pugui servir per a les finalitats del Sindicat 
sense perjudici econòmic per part de la Mutual. 

Aconsellem no s'acordi l'adquisició d'una casa 
per a renda sense haver esgotat tots els mitjans 
d harmonitzar els interessos econòmics particu
lars de la Mutual i els generals del Sindicat que 
a judici nostre no són contraposats. 

H-—Creiem que no tractant-se d'un cas ur
gent i peremptori motivat per una adquisició al
tament avantatjosa és d'aconsellar no es resol
gui res en concret sense consultar l'Assemblea 
General de la Mutual. 

Queda ben resumida en els anteriors extrems 
I opinió del Consell que en obrar d'aquesta ma

nera va creure interpretar el sentir de la majo
ria de companys sindicats car és evident que si 
sense lesionar els interessos de la Mutual que 
en resum són en realitat els interessos i els es
talvis de tots els socis, era possible que la seva 
inversió en un immoble servís per a donar una 
casa al Sindicat cosa la qual també vol dir una 
casa per a tots nosaltres, la Mutual podia, i al 
nostre entendre devia fer-ho, car és l'única ma
nera que pot tornar en part allò que el Sindicat 
ha fet per ella i altrament es donava compliment 
a la idea general de què els interessos dels metges 
serveixin per ells mateixos sempre amb la con
dició que hem dit i que volem repetir perquè 
consti ben clarament que no es mermin ni s'ex-
posin els fons propis de la Mutual. Hem de de
clarar, amb tot i això, que l'ideal del Sindicat, 
que el Consell creiem ha de defensar, és que la 
casa dels metges sigui la Casa feta i sostinguda 
pel Sindicat ajudant-hi naturalment totes les se
ves filloles que han crescut i s'han fet fortes al 
seu recer. 

Cooperativa de consum.—Voldríem no antici-
par-vos cap impressió d'aquesta nova institució 
del Sindicat per no defraudar la molt lloable i 
justa aspiració dels companys que la dirigeixen 
de donar-vos ells la impressió de la prosperitat 
d'aquest important Servei. 

És evident que en conèixer detalladament la 
situació actual de la Cooperativa tindreu molts 
de vosaltres una agradable sorpresa, «orpresa 
que no ens sabem estar d'anticipar-vos esperant 
que els estimats companys de la seva Junta Di
rectiva ens sabran perdonar-nos si els prenem 
una mica la iniciativa. 

La Cooperativa de Consum gràcies, sense dub
te, a l'encertada i activa direcció de què avui 
gaudeix és un èxit més gros del que molts su
posen: 

Aquesta institució que després d'un llarg 
temps de constitució porta molts pocs mesos d'ac
tuació i que és d'una organització dificilíssima. 
que ha de vèncer molts d'obstacles, que se li opo
sen moltes resistències pels interessos creats, es 
lK)t dir que ha triomfat plenament i que promet 
d'arribar a uns resultats molt satisfactoris. Fet 
constar aquesta impressió no volem puntualitzar 
més perquè desitgem també que sigui en la Jun
ta General d'aquesta institució on pugueu com-
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provar amb detall els resultats agradables. No
més us direm que les xifres mensuals de ven
des obtingudes sobrepassen de molt a allò que 
hom podia esperar i que sobre d'elles, malgrat 
tots els inconvenients d'organització, h'obtenjen 
ja beneficis. 

Alegrem-nos de què el Sindicat compti amb 
una nova fillo'a que ha d'ésser un nou motiu 
d'orgull i felicitem ben coralment a's companys 
que porten pel camí de la prosperitat aquesta ins
titució que semblantment a la Mutual creix més 
de pressa del que tots esperàvem. 

Caixa de Crèdit.—Aquest Servei del Sindicat 
iniciat amb molta prudència d'una manera molt 
reduïda ha demostrat en la pràctica la seva uti
litat de forma que aconsellava la seva ampliació. 
Era opinió bastant generalitzada en inaugurar 
aquest servei que havia de portar algunes difi
cultats d'ordre pràctic i fins alguns disgustos al 
Consell, avui després del temps transcorregut i 
d'haver concedit una quantitat de préstecs con
siderables es pot afirmar que no hi ha tals difi
cultats i que la seva marxa és absolutament nor
mal. 

S'ha tingut, naturalment, una cura especial en 
l'atorgació de préstecs, però és pot fer constar 
que la immensa majoria han pogut ésser conce
dits i s'han liquidat amb normalitat. 

Durant pquest exercici d'han concedit prés
tecs per un valor total de 39.100 pessetes i la 
Caixa de Crèdit s'ha pogut constituir un capi
tal propi de I7.50o'45 pessetes amb un benefici 
de prop de 2.000 jjessetes d'on es dedueix que 
no hi ha hagut partides fallides i que encara el 
Sindicat ha obtingut una utilitat d'aquest Servei 
si bé no molt crescuda car ja és natural que així 
sigui, puix cal tenir present que no és pas crea
da la Caixa de Crèdit per obtenir un guany el 
Sindicat sinó per tal de donar una facilitat als 
socis. 

Les ensenyances de la pràctica han aconsellat 
a! Consell d'ampliar definitivament aquesta Cai
xa creant-ne una institució amb personalitat prò-
pia i a tal objecte s'ha redac'at un projecte que 
es sotmet avui a la vostra consideració i que ha 
estat aprofitat ]x;r assenyalar una orientació de
finitiva del Consell de la qual cosa després us 
parlarem. 

Oficina Administrativa.—Aquest nou Se~"ei 
del Sindicat que s'ha fet ara extensiu a tot Ca
talunya és el que per defectes inicials de la seva 
organització ha produït confusions lamentables 
que han arribat a crear aquelles situacions do
loroses a què abans ens referíem. Situacions que 
han requerit acords importantíssims dels quals 
el Consell us ha dat compte en un apartat es|)e-
cial de l'Ordre del Dia d'aquesta Assemblea. 

Tota l'organització de FOficina Administra^ 
tiva queda involucrada en el nou projecte de Cai
xa de Previsió i Crèdit on s'hi podrà donar una 
major amplitud i fer-lo molt més eficaç per tots 
els companys de Catalunya i líalears. 

Aquest Servei d'Oficina Administrativa al 
qual no s'ha concedit tota la importància que té, 
és susceptible de prestar una gran utilitat a tots 
els socis. 

Caixa dc Beneficència.—A bastament conegu
da és l'obra d'aquesta Caixa de Beneficència per 
tenir necessitat d'insistir de nou sobre els bene
ficis d'aquest Servei i àdhuc sobre el valor que 
dóna a tota l'obra del Sindicat aquesta acció be
nèfica que demostra que mentre ens preocupem 
dels nostres interessos i de millorar la nostra si
tuació moral i material no oblidem els qui cai
gueren en desgràcia precisament ])er no haver 
conegut aquesta obra magnífica que és per als 
metges el nostre Sindicat. 

Certament que aquesta Caixa per manca de 
poder-se arbitrar més recursos no és tot el gene
rosa que ens plauria, així i tot durant aquest exer
cici que avui acaba s'han pagat en concepte de 
subvencions de beneficència i7.407'55 pessetes. 

Ha estat una font apreciable d'ingressos per 
la Caixa de Beneficència el Servei d'Impresos 
organitzat durant aquest exercici. Aquest Servei 
que com sabeu és per a fer tota mena d'impre
sos els metges sense augment en els preus i al
gunes vegades amb estalvi produeix un benefici 
a la Caixa de Beneficència que en l'últim exer
cici ha estat de 3 . i9i '25 pessetes. 

Malgrat aquesta impressió favorable hom ba 
de comprendre que en aquesta Caixa mai podrà 
estabilitzar-se un pressupost car les desgràcies 
a socórrer són il·limitades malgrat sigui dolorós 
tenir-ho de confessar aquí. Es, per això, que 
us preguem que us recordeu sempi'e de les po
bres vídues i orfes que viuen gràcies al vostre 
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auxili i penseu que podreu ampliar encara aques
ta bona acció si useu el Servei d'Impresos que 
com veieu dóna un bon profit a aquesta Caixa. 

BUTLLETÍ.—Com sempre el nostre BUTLLETÍ ha 
produït un benefici que és una de les principals 
bases econòmiques del Sindicat. 

Els ingresos durant aquest darrer any han es
tat de 38.o87'25 pessetes. 

Altrament s'ha tingut una cura especial, per 
part del Comitè de Redacció, de fer més inte
ressant aquest BUTLLETÍ ampliant les Seccions 
Oficials amb escollida col·laboració. Cal afirmar 
que han obtingut plenament el seu propòsit com 
ho demostra el fet que moltes entitats Professio
nals d'arreu del món ens demanen amb interès 
de rebre la nostra publicació que certament per 
ella sola dóna una impressió ben clara de la im
portància de l'obra que anem portant a terme. 

Borsa del Treball.—Sentim que fent una ex
cepció no puguem donar una impressió favorable 
d'aquest servei que hauria d'ésser un dels més 
importants del Sindicat. 

Certament, cal dir-ho tal com és, la Borsa del 
Treball no presta als seus inscrits un servei su
ficientment eficaç. Arriben en el npstre conei
xement molt poques vacants (i encara algunes 
d'elles en temps inhàbil per a poder fer les ges
tions oportunes. 

Influeix indubtablement a aquests resultats la 
plètora professional existent, però influeix molt 
poderosament el fet de què els companys quan 
abandonen una plaça es recorden de comunicar-
ho als amics però obliden de donar-ne coneixe
ment al Sindicat fins que ja s'ha consumat el 
trasllat i la plaça està degudament ocupada. 

Interessa a tots, i creiem que és fonamental, 
que les places vacants puguin ésser cobertes per 
mitjà de la Borsa del Treball i això solament es 
pot aconseguir amb l'actuació constant dels De
legats de Partit que haurien d'aconsellar als seus 
companys que abans que tothom avisessin al 
Sindicat del seu trasllat. 

Esperem que l'observació que sentim tenir que 
fer aquest any serà suficient per a desvetllar el 
vostre interès per tal de fer prosperar aquest 
Servei, l'èxit del qual està més a les vostres mans 
que a les del Consell. 

* * * 
Ultra els resultats de les Institucions i Ser

veis que acabem de detallar, durant l'exercici la 
vida del Sindicat s'ha demostrat en l'actuació de 
diverses Comissions i Ponències algunes d'elles 
que han arribat ja a una concreció i a la Redac
ció d'un dictamen que serà sotmès avui a la vos
tra aprovació. 

D'entre aquestes Comissions mereix una men
ció especialíssima la que ha treballat per l'Asse
gurança de Vellesa. 

Aquesta Comissió que ha tingut que complir 
una tasca dificilíssima i molt ingrata per la seva 
índole especial que no permet abandonar-se a la 
imaginació i al sentiment ha treballat durant dos 
anys fent una labor pacientíssima que es resu
meix en tres expedients voluminosos plens d'es
tudis i de càlculs evidentment turbadors per nos
altres i que sols l'inesgotable voluntat i activitat 
d'aquesta Comissió podia portar a terme. 

No sols s'ha fet un treball importantlssim, 
dels més seriosos acomplerts dins del Sindicat, 
sinó que podem dir que segons el nostre criteri 
l'encert els ha acompanyat fent que es presenti 
un Projecte que creiem ve a resoldre l'aspecte de 
la previsió de la vellesa que tantes vegades s'ha 
reclamat en aquesta mateixa Assemblea. 

El vostre més alt criteri jutjarà aquest treball 
però sí que des d'ara podem afirmar que la tas
ca de la Comissió mereix tots els elogis i es dig
na de què el Sindicat en servi sempre un pre
gon agraïment. 

Altres Comissions han treballat durant l'any, 
algunes d'elles en compliment d'acords d'aquesta 
Assemblea i altres preparant la tasca per a noves 
iniciatives que arribaran després a una conclusió 
per tal de continuar la tradició del Sindicat de 
què contínuament s'amplia í es renova amb nous 
serveis donant així una prova ben evident de la 
seva plenitud de vida que cerca sense defallir 
Fampliació i el perfeccionament. 

Són aquestes Comissions les del Casal del Met
ge, Homenatge al Metge Vell. Plètora Professio
nal, Residència d'Estudiants. Pensions Vitalícies, 
i finalment la que ha actuat per redactar el Pro
jecte de Reglament d'Assemblees. 

Del Casal del Metge que cal reconèixer que té 
grans dificultats, esperem que en el proper exer
cici us en podrem dir quelcom difinitiu que per
meti la immediata realitat d'aquesta aspiració. El 
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Consell prefereix madurar bé els estudis i por
tar a les Assemblees resolucions concretes i fac
tibles, criteri que suposem baver demostrat amb 
el projecte de Caixa de Previsió i Crèdit que us 
presentem aquest any i del qual després parla
rem: 

La Residència d'Estudiants, Plètora Profes
sional, i Homenatge al metge Vell, són aspectes 
als quals el Consell pensa donar una major im
portància de la que s'havia previst en principi i 
confia de poder tenir molt aviat resolts aquests 
assumptes. 

Finalment, en donar compte de l'actuació de 
totes aquestes Comissions i agraint, als companys 
que bi ban treballat, la seva col·laboració, tenim 
el deure de fer constar també el nostre més pre
gon agraïment a la Junta Consultiva per l'as-
sísténeia que va prestar al Consell en ésser con
sultada per la qüestió de l'Oficina Administra
tiva, bavent-se demostrat en aquella memorable 
sessió, per tots els companys que integren aques
ta Junta un alt sentit de la responsabilitat del seu 
càrrec i un gran amor pel Sindicat dignes de tots 
els elogis. 

De tota la tasca ressenyada el Consell en va 
treure la impressió que era possible d'encarrilar-
la de manera que donés el màxim de rendiment 
projectant tota una vasta organització del Sin
dicat que el situï de forma immillorable per a 
complir la seva comesa d'avui i aconseguir les 
seves aspiracions de demà. 

Aquest programa es concreta en la proposi
ció que com a reglament de Caixa de Previsió i 
Crèdit es sotmet a l'Assemblea. Voldríem cri
dar la vostra atenció sobre aquest projecte pre-
gant-vos que comprenguéssiu bé l'abast que el 
Consell vol donar-bi i que té dues finalitats pri
mordials. 

Primer la part concreta de reglament de la no
va Caixa que ve a constituir una tercera institu
ció del Sindicat que està cridada a tenir un gran 
esdevenidor, a ésser un gran auxili pels socis i 
Un complement molt apreciable, no solament de 
les altres institucions, sinó del propi Sindicat. Ima-
gineu-vos que les tres Institucions fonamentals ar
riba un moment que totes elles tenen un valor igual 
a la importància actual de la Mutual i deduïu-ne, en 
conseqüència, el valor que adquiriria el Sindicat 

podent disposar d'aquestes tres Institucions pel 
millor èxit de la seva actuació social. Altrament 
si arribés aquest cas d'esplendor de les tres bran
ques, que és segur que arribarà i molt aviat, és 
evident que el Sindicat seria un tot indivisible, 
car si ara algú es pot formular en bipòtesi el di
lema : Sindicat ? Mutual ? Llavors no seria pos
sible ja que totes les Seccions teiien una relació 
i ni en un moment de follia es podria suposar 
que quatre accions conjuntes poguessin donar 
millor rendiment dispersades. 

La segona fipalitat del projecte a què ens re
ferim constitueix allò que en certa manera po-
driem dir-ne programa del Consell. La impor
tància que anaven prenent dos serveis determi
nats: Caixa de Crèdit i Oficina Administrativa, 
requerien una bona part de la nostra atenció, al
trament altres Ponències suposaven també un 
treball considerable, totes elles s'involucren en 
el nou projecte fent que donant-los-hi personali
tat tinguin un govern propi que les podrà aten
dre més en detall i en conseqüència obtenir ma
jor resultat. 

Després el Consell d'aquestes tasques podrà 
resumir la seva actuació a l'alta orientació del 
Sindicat, complint una comesa de suprema ins
pecció de les pròpies institucions i orientant tota 
l'actuació futura. 

El Consell entén que ha arribat el moment 
d'assenyalar al Sindicat unes funcions concretes 
i és precis de preparar-Ies amb anticipació per 
quan arribi l'hora de portar-les a la pràctica. 

Aquesta orientació té també la finalitat de què 
el Consell es pugui preocupar de mantenir el con
tacte amb tots els companys associats de Cata
lunya i Balears car en el seu programa hi és as
senyalada una tasca que tots la podem complir 
i que a molts concretament els tocarà de com
plir. 

Aquest contacte revifarà la influència del Sin
dicat a tot Catalunya i Balears i farà que els 
companys es preocupin constantment d'ell amb 
assumptes que els hauran d'interessar forçosa
ment d'una manera molt directa. 

El Consell pensa desvetllar la collaboració de 
tots i comença per reclamar la vostra que com 
a Delegats del Partit heu de treballar durant tot 
l'exercici perquè beu de recordar-vos que en cada 
partit els elements representatius del Sindicat sou 
vosaltres. 
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Per a complir aquesta missió el Consell té en 
projecte de reprendre les visites Comarcals i es 
precís que al moment de fer-Ies trobi que heu 
preparat l'ambient perquè la visita produeixi els 
seus fruits i sigui el començament d'una tasca 
Sindical intensa limitada de moment a l'estudi 
dels principals problemes que ha de fer-se en 
cada lloc segons les característiques de cada Co
marca. 

El programa del Consell que és molt extens 
serà tot amb tot resumit en fets concrets i sense 
voler-nos aventurar a anticipar-vos les nostres 
il·lusions sentim la necessitat de dir que confiem 
que al proper exercici en tornar-nos a trobar 
reunits en Assemblea si l'encert ens acompanya 
i el vostre entusiasme no defalleix us podrem do
nar molt bones noves. 

Companys Delegats, per damunt de les equi
vocacions que havem pogut sofrir durant la nos
tra actuació que us hem explicat, hi ha la nostra 
voluntat, la nostra fe que voldríem que apreciés 
siu com creiem que es mereix i que l'esperonés
siu encara amb la vostra col·laboració activa car 
al sentir-nos assistits de tots vosaltres ens ha de 
donar noves forces per arribar aconseguir el nos
tre ideal que veiem molt pròxim. 

En l'exercici que ara comencem, el Consell es 
proposa de treballar intensament pel Sindicat, 
proposeu-vos-ho també vosaltres, fem-ho real
ment tots plegats amb el cor obert i amarats d'en
tusiasme i el triomf és nostre. 

HE DIT. 

Acta de l'Assemblea 

Presidint el Dr. Josep Moll i Ginferrer i ac
tuant de Secretari el Dr. Pere Mas i Oliver, amb 
assistència dels companys que anteriorment es pu
bliquen, té lloc el dia 22 de juny de 1929 la Junta 
general reglamentària anual de l'Assemblea de De
legats del Sindicat de Metges de Catalunya. 

Reunida l'Assemblea, el President ordena la 
lectura de la convocatòria que es verifica. 

A continuació es llegeixen els articles de l'Esta
tut que fan referència a la celebració de les As
semblees. 

Seguidament, la presidència ordena la lectura 
de les delegacions presentades, que són aprovades 
per unanimitat. 

Seguidament s'excusa la no assistència del se
nyor delegat de La Bisbal, amb telefonema que 
es rep al mateix acte de l'Assemblea. 

Acte seguit la presidència declara definitivament 
constituïda l'Assemblea ordinària de Delegats de 
l'any 1929 del Sindicat de Metges de Catalunya de 
segona convocatòria essent les 18 hores del dia 22 
(le juny de 1929 i en el local conegut per Parthe-
non, situat al carrer de Balmes, 137. de la ciutat 
de Barcelona. 

La presidència saluda a l'Assemblea i agraeix 

l'assistència de tots els reunits, fent vots per al 
bon ordre i millor èxit dels debats. 

A continuació es passa a l'estudi dels diversos 
extrems de l'Ordre del Dia. 

Com a primer extrem de l'Ordre del Dia figu
ra el Reglament d'Assemblees, que es presenta en 
compliment de l'acord de la de l'any 1928. 

Intervé el Dr. Tost. que proposa que essent 
sobradament conegut el projecte per haver-se pu
blicat, es discuteixi sols les esmenes concretes que 
es presentin. 

Posada a votació la proposició del Dr. Tost és 
aprovada per unanimitat. 

Intervé el Dr. Rosell-Jané, el qual fa dues 
observacions de principi que es refereixen a la for
ma com es nomenen els Delegats, per majories i 
minories, i l'altra és el fet de si les Institucions 
filials convoquen una Junta General Extraordinà
ria qui ha de pagar les despeses que ocasioni la 
celebració. 

La presidència demana al Dr. Rosell que con
creti en una esmena la seva pro]X)sició. 

El Dr. Rosell insisteix en la proposició en ter
mes generals. 
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El Dr. Fontbona contesta al Dr. Rosell per una 
aclaració fent-li veure el nexe de relació que exis
teix entre el Sindicat i les seves filials. 

Intervé el Dr. Puig i Sais, que insisteix en de
mostrar la dependència que existeix entre el Sin
dicat i la Mutual i diu que s'ba de proposar i ell 
proposaria des d'ara que la Mutual no pogués ce
lebrar sessions extraordinàries que no en tingui 
coneixement previ el Sindicat. 

EI Dr. Rosell contesta que és reglamentari en 
la Mutual que es puguin convocar Assemblees ex
traordinàries. 

S'obre una àmplia deliberació en la qual inter
venen els Drs. Mas i Oliver, Fontbona, Mestre i 
Puig, Mestres i Miquel. Rosell-Jané, Ferrer i Prat, 
Montaiià. Aleu, Tost i finalment Mundi, el qual 
concreta la discussió dient que no es tracta en el 
fons de la possibilitat o no de què les filloles i la 
Mutual, entre elles, puguin convocar o no Juntes 
Generals Extraordinàries, car aquests aspectes 
són punts reglamentaris que no es poden discutir 
ara i que sols s'ha de discutir si en el cas de què 
les filloles celebrin una Junta General extraordi
nària, per iniciativa pròpia, pagui les despeses el 
Sindicat. 

Posada a votació la proposició que formula el 
Dr. Mundi; s'aprova per majoria i en conseqüèn
cia queda acordat que sigui el Sindicat qui pagui 
les despeses de les Juntes generals extraordinàries 
que convoquin les institucions par iniciativa pròpia. 

A continuació demana la Presidència si hi h i 
esmenes a presentar. 

El Dr. Puig i Sais, Delegat del Partit de Bar
celona, presenta dues esmenes que foren acorda
des en la Junta general d'aquest Partit. 

Es passa a discussió ordenada de les esmenes. 
Es posa a discussió una esmena del Partit de 

Barcelona a l'article primer, i després d'una àm
plia deliberació és aprovada per unanimitat i que 
diu: "Que no es pugui convocar cap Assemblea ni 
reunió de Partit ni cap Junta General de cap ins
titució del Sindicat que prèviament no s'hagi pu
blicat el contingut de l'Ordre del Dia al BUTIXKTÍ 
i en són defecte enviant-lo directament a tots els 
associats. 

Es passa a la discussió d'una altra esmena a 
l'article primer que signen els Drs. H . Puig, 
A. Brossa i J. M . Girona i que diu: "Les extra
ordinàries, en cas d'urgència, podran ésser a ex-
cei)ció. Per acordar-les hauran de fer-ho el Consell 

del Sindicat junt amb la Junta Consultiva i els 
Consellers de les filials". 

La defensa el Dr. Puig, que diu que es per a 
preveure un cas d'urgència que com que involu
craria una qüestió extraordinària es creu conve
nient que es convoqui també de forma extraordi
nària. 

El Dr. Fontbona intervé per a fer notar que 
s'ha de tenir cura que allò que s'acordi no modi
fiqui les disposicions estatutàries. 

Intervenen els Drs. Puig i Sais, Santmartí, 
Fontbona, i novament el Dr. Puig, el qual resum 
la seva esmena en el sentit que en cas d'urgència 
el Consell del Sindicat queda facultat per a con
vocar les Assemblees extraordinàries prescindint 
dels limits de temps assenyalats en el paràgraf pri
mer de l'article primer. 

S'aprova per unanimitat l'esmena presentada 
pel Dr. Puig i Sais, segons el redactat acabat de 
transcriure. 

Es passa a discutir una esmena de l'article 3, 
que presenta el Dr. Mestres i Miquel, que es apro
vada per unanimitat i que diu: "(Jue si en l'hora 
convocada no hi són presents ni el Delegat pro
pietari ni el Suplent, hagi de presidir l'esmentada 
reunió el company de més edat". 

Es discuteix una esmena de l'article 4, presen
tada pel Partit de Barcelona, que s'aprova per 
unanimitat i que diu: "Que en el cas que el nom
bre de Delegats a reelegir no sigui múltiple de tres 
la fracció s'apliqui a la majoria". 

Es presenta una esmena del Consell a l'article 29 
que s'aprova unànimement i que consisteix en SU-
primer d'aquest article la part on diu: " . . . A fa
vor comptats els votants s'aixecaran els que vo
tin. . ." , o sigui que dirà: "Per a les votacions or
dinàries, la presidència invitarà a aixecar-se els 
que votin en contra... etc". 

Després d'unes observacions que fa el Dr. Tost 
i que el Secretari Dr. Mas i Oliver li aclareix, no 
havent-hi altres esmenes queda aprovat per una
nimitat cl Reglament d'Assemblea que en defini
tiva queda redactat tal com segueix: 

Reglament per a la celebració de les Assem
blees del Sindicat de "Metges de Catalunya" 

Organització 

Article 1. Les Assemblees ordinàries i extra
ordinàries seran convocades pel Consell del "Sin
dicat de Metges de Catalunya", de conformital 
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amb allò preceptuat en els Estatuts i amb un ter
mini d'anticipació no inferior a un mes ni supe
rior a dos mesos. 

No es podrà convocar cap Assemblea ni reunió 
de Partit ni cap Junta General de cap Institució 
del Sindicat que prèviament no s'hagi publicat el 
contingut de l'Ordre del Dia al BUTLLETÍ i en són 
defecte enviant-la directament a tots els associats. 

En cas d'urgència, el Consell del Sindicat queda 
facultat per a convocar les Assemblees Extraor
dinàries prescindint dels límits assenyalats en els 
paràgrafs anteriors. 

La convocatòria haurà d'expressar el lloc, dia 
i hora de la celebració i l'Ordre del Dia amb l'a
nunciat dels temes a deliberar. 

La convocatòria serà comunicada a tots els 
associats amb caràcter general mitjançant la seva 
publicació en el BUTLLETÍ i amb caràcter particu
lar a tots els Delegats propietaris i suplents dels 
partits judicials mèdics. Junt amb la convocatòria 
cl Consell publicarà i repartirà particularment als 
senyors Delegats, el text de les proposicions i els 
detalls que cregui necessaris per informar conve
nientment sobre els assumptes de l'Ordre del Dia 
de les Assemblees. 

Art. 2. El Consell tindrà el deure d'incloure 
únicament en l'Ordre del Dia, ultra els assumptes 
que a iniciativa seva cregui convenient, aquelles 
proposicions o ponències que li hagin estat lliura
des per tot el dia 31 de març de cada any quan es 
tracti de les Assemblees Ordinàries. En les con
vocatòries de les Assemblees extraordinàries no 
podran figurar-hi altres assumptes que aquells per 
als quals hagin estat convocades. 

Art. 3. Els Delegats del Consell en els partits, 
en rebre la convocatòria de l'Assemblea cursada 
pel Consell amb l'anticipació assenyalada per l'ar
ticle 1 d'aquest mateix reglament, tindran el deu
re de convocar la reunió general dels socis de llurs 
partits respectius amb carta particular adreçada a 
cada un d'ells. Totes les reunions de partits hauran 
de celebrar-se vint dies abans, quan menys, de la 
data de l'Assemblea. 

Si a l'hora assenyalada en la convocatòria per 
* la celebradón de la reunió general d'un partit 
no hi són presents per a presidir-la ni el Delegat 
propietari ni el suplent, es celebrarà igualment la 
reunió, que serà presidida pel company present de 
niés edat. 

En les reunions de partit s'assenyalarà la se
güent Ordre del Dia per l'ordre de preferència 
que s'indica, que sols podrà ésser excepcionalment 
variada a judici de la mesa de la Junta general 
quan el curs de la discussió ho exigís o en el cas 
que per allargar-se massa les deliberacions es cre
gués procedent d'anticipar alguns dels extrems que 
a continuació es detallen: 

Primer. Constitució de la mesa de la Junta 
General, que serà presidida |)el Delegat propieta
ri i ])el Delegat suplent. 

Segon. Compte de la gestió dels Delegats du
rant l'exercici transcorregut a partir de la seva 
actuació a l'última Assemblea. 

Tercer. Deliberació i acord sobre tots i cada 
un dels extrems de l'Ordre del Dia de l'Assem
blea repartida pel Consell. 

Quart. Proposicions, iniciatives, precs i pre
guntes a formular a l'Assemblea en nom i repre
sentació del partit. 

Cinquè. Nomenament de Delegats per a repre
sentar el partit en l'Assemblea. 

Art. 4. El moment de procedir-se a l'elecció 
de Delegats a cada Partit el President de la re
unió llegirà les candidatures presentades. Segui
dament es procedirà a votació i en el cas de què 
aquesta hagi d'ésser secreta la pròpia Junta Gene
ral elegirà els Secretaris escrutadors. 

En els partits on s'hagin d'elegir més de dos 
Delegats, l'elecció es farà pel règim de majories 
i minories, concedint-se les dues terceres parts de 
la representació a la candidatura que obtingui les 
majories i la tercera part restant a la que obtin
gui els vots de minoria. 

En el cas que el nombre de Delegats a elegir no 
sigui múltiple de tres, la fracció s'aplicarà a la ma
joria. 

Feta la votació, 'a Presidència proclamarà el 
nom dels Delegats elegits de les dues candidatu
res triomfants. 

Pels Delegats suplents es seguirà igual regis-
me que pels propietaris, votant-se simultàniament 
les candidatures. 

De manera que, adaptant-se al criteri de majo
ries i minories assenyalat per aquest article, cap 
elector podrà votar més de les dues terceres parts 
dels Delegats que en total hagi d'elegir el partit. 

Art. 5. Amb un termini màxim de vuit dics 
després de la celebració de la Junta General de 
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partit, els Delegats que hagin presidit la reunió 
hauran d'enviar nota detallada de l'acta de la ma
teixa al Consell del Sindicat, amb nota expressa 
de les esmenes o observacions suggerides a la re
unió general als temes de l'Assemblea de Delegats, 
de les proposicions, iniciatives, precs i preguntes 
acordades en la pròpia Junta i de la votació de 
Delegats. 

Art. 6. Totes les notes de les reunions de les 
Juntes Generals de partit seran recopilades pel 
Consell, amb les quals formarà la llista de Dele
gats que hagin d'actuar i redactarà l'Ordre del 
Dia definitiva de l'Assemblea amb expressió de
tallada de l'ordre de les deliberacions, fent cons
tar en cada assumpte les esmenes que s'hagin dis
cutit i aprovat en cada partit i al final de la ma
teixa les proposicions, iniciatives, precs i pregun
tes aprovades en les Juntes de partit i sempre que 
a criteri del Consell requereixin d'una urgent dis
cussió i no necessitin d'un temps prudencial per a 
estudiar-les i documentar-les. 

Mai no podrà el Consell inclouré en l'Ordre del 
Dia d'una Assemblea cap proposició d'un asso
ciat que no l'hagi enviat abans del dia 31 de març 
conforme disposa l'article 2 d'aquest Reglament 
ni cap assumpte acordat en un partit, lacta de la 
reunió de la qual no l'hagi rebuda amb deu dies 
d'anticipació, quan menys, a la data de l'Assem
blea. 

Art. 7. En compliment de l'apartat e) de l'ar
ticle 20 de l'Estatut, es farà constar en l'Ordre 
del Dia un apartat al final dedicat a les proposi
cions incidentals, precs i preguntes, que es for
mulin durant l'Assemblea si bé el Consell estarà 
facultat per a contestar seguidament o ajornar la 
contestació per a la propera Assemblea Ordinària. 

Art. 8. De l'Ordre del Dia que redacti últi
mament el Consell se'n lliurarà una còpia a tots 
els Delegats abans de començar la sessió amb to
tes les dades que ampliïn i la il·lustrin. 

L'Assemblea tindrà que ajustar-se estrictament 
a aquesta Ordre del Dia. 

ASSEMBLEISTES 
Art. 9. Podran assistir a l'Assemblea de De

legats del Sindicat de Metges de Catalunya tots 
els associats; però l'Assemblea s'entendrà única
ment constituïda pels Delegats i el Consell del 
Sindicat que són els únics que tindran veu i vot 
en les deliberacions. 

Pel millor bon ordre de l'Assemblea seran de
gudament assenyalats els seients que correspon
guin als Delegats de cada partit, a qual objecte 
es posaran els noms de tots els Delegats per or
dre alfabètic de partits en els seients de la part 
corresponent als Delegats i únicament podran ocu
par aquests llocs els Delegats respectius propieta
ris o el seu suplent quan ells no actuïn. 

Amb el mateix fi es destinarà un lloc especial 
de la sala on es celebri l'Assemblea pels altres 
assistents no Delegats, essent ocupats aquests llocs 
en preferència pels Delegats suplents que no ac-
tuèn, i els companys convocats especialment per a 
informar. 

Art. 10. Podran informar especialment a l'As
semblea sota invitació i petició expressa d'aques
ta o del Consell; els individus de la Junta Con
sultiva; els membres de les Seccions, Comissions 
i Ponències del Sindicat; els dos primers signants 
de cada proposició que s'hagi presentat en temps 
hàbil i que el Consell hagi pres en consideració, i 
tots els associats que puguin informar 0 il·lustrar 
a l'Assemblea. 

Els companys que informin no tindran vot i so
lament podran manifestar-se en l'assumpte deter
minat pel qual se'ls hagi invitat. 

Art. 11. En prova de mutu respecte entre els 
assembleistes, els que fagin ús de la paraula per 
qualsevulla intervenció hauran de posar-se drets. 

Art. 12. Quan l'índole especial d'un assumpte 
determinat ho requereixi, l'Assemblea podrà acor
dar, a proposta de la presidència, de celebrar ses
sió secreta, en el qual cas hauran d'abandonar la 
sala de sessions tots els assistents que no siguin 
Delegats propietaris o suplents que estiguin en 
funcions de propietari o que per dret propi assis
teixin a l'Assemblea. 

CONSTITUCIÓ DE L'ASSEMBLEA 
Art. 13. Es constituirà l'Assemblea de Dele

gats sota la presidència del Consell del Sindicat 
de Metges de Catalunya, el qual donarà compte 
d'haver complimentat els tràmits legals per a la 
celebració de l'Assemblea i dels Delegats elegits 
per cada partit fent constar després els que assis
teixin en el moment de reunir-se l'Assemblea. 

Art. 14. Després de procedir a la proclamació 
dels Delegats, la pròpia Assemblea elegirà la Mesa 
que l'hagi de presidir, que seíà formada per un 
President, un Vice-president, un Secretari, un 
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Vice-secretari i dos Vocals. La designació podrà 
recaure a qualsevol membre dels que composen 
l'Assemblea. 

La proclamació de la Mesa presidencial es farà 
per aclamació o per votació ordinària, sense cap 
deliberació prèvia i seguidament serà proclama
da la Mesa elegida que prendrà immediatament 
possessió. 

Art. 15. La presidència de l'Assemblea la de
clararà constituïda i procedirà a la seva celebra
ció amb sujecció a l'Ordre del Dia assenyalada 
pel Consell. 

Art. 16. Els Delegats que arribin a l'Assem
blea després d'haver-se declarat constituïda hau
ran de fer constar la seva assistència. 

Art. 17. Els Delegats suplents actuaran en 
absència dels propietaris i quan en començar una 
sessió hagi començat a actuar un Delegat suplent 
continuarà actuant, encara que posteriorment arri
bi el Delegat propietari, fins al final de la sessió 
començada. 

Art. 18. Tots els Delegats tindran el deure 
d'assistir a l'Assemblea fins al moment de la seva 
clausura, i en cas d'absentar-se durant les delibe
racions, hauran de fer-ho constar, amb l'objecte 
de comprovar en qualsevol moment els veritables 
assistents en el moment d'un acord. 

Art. 19. Si en un moment no assisteixen a 
l'Assemblea la meitat més un dels Delegats que 
l'hagin constituït, aquesta haurà de suspendre les 
seves deliberacions per a reprendre-les de nou quan 
la Mesa ho assenyali i assisteixin el nombre mí
nim d'assistents que s'assenyala en aquest ar
ticle. 

Art. 20. En els casos que per mantenir el bon 
ordre de l'Assemblea la presidència es vegi obli
gada a cridar a l'ordre un senyor assembleista i 
quan ja hagin mitjançat tres avisos, l'Assemblea 
podrà acordar, a proposta de la presidència, l'ex
pulsió de l'assembleista repetidament advertit es
sent necessari per a l'esmentada expulsió que l'As
semblea l'acordi per les tres quartes parts de la 
majoria dels assistents. 

DEBATS 

drt. 21. La presidència donarà compte de 
cada assumpte o proposició amb tots els seus de
talls i immediatament es llegiran les esmenes pre
sentades per escrit. 

No es donarà compte de cap esmena que no 
hagi estat redactada per escrit i presentada de la 
forma que estipula aquest Reglament. 

Les esmenes que es presentin durant la discus
sió també hauran de presentar-se a la Mesa per 
escrit. 

Art. 22. Es discutirà primer la totalitat i des
prés per parts, els apartats o articles de cada 
assumpte. 

Art. 23. No es podrà tractar d'altre assump
te que aquell el qual concretament s'estigui dis
cutint, ni podran fer-se aclaracions 0 comentaris 
que s'apartin del fons de la qüestió discutida. 

Art. 24, La formació dc la discussió serà la se
güent : 

Compte o lectura de l'assumpte o proposició. 
Ampliacions en formes pel Consell del Sindi

cat si hi ha cas. 
Defensa per un signant de la proposició per 

ordre de signatures. 
Tres torns a favor i tres en contra. 
Rectificacions. 
Resum per la presidència de l'Assemblea. 
Votació o acord. 
Art. 25. Els Consellers del Sindicat i els po

nents de qualsevol assumpte no consumiran torns. 
Art. 26. Les intervencions no podran excedir 

de deu minuts i les rectificacions de tres. 
Art. 27. En casos especials la presidència po

drà concedir més torns dels previstos i allargar el 
determini concedit per a les intervencions. 

VOTACIONS 

Art. 28. Les votacions seran sempre ordinà
ries i excepcionalment nominals o secretes, quan 
per un assumpte determinat ho acordi la pròpia 
Assemblea. 

Art. 29. Per a les votacions ordinàries la Pre
sidència invitarà a aixecar-se els que votin en 
contra, pel Secretari es comptarà si el nombre de 
vots correspon al nombre d'assistents en aquell 
moment i la Presidència proclamarà el resultat. 
Les abstencions es faran constar de paraula. 

Art. 30. Les votacions nominals es faran a 
base d'una sola paraula que la Presidència asse
nyalarà per cada cas: Sí, No, Pro, Contra, etcè
tera. El senyor Secretari llegirà la llista dels 
assistents i en ésser llegit cada nom el Delegat 
pronunciarà el seu vot. 
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Art. 31. Per les eleccions secretes el senyor 
Secretari de la Mesa llegirà el nom dels assistents 
que dipositaran el seu vot a l'urna que custodiarà 
la Presidència. Fet l'escrutini, el senyor President 
proclamarà el resultat de ia votació. 

Art. 32. No es concedirà la paraula per ex
plicar el vot ni anteriorment ni posteriorment a la 
votació. El Delegat que vulgui consti en acta l'ex
plicació del seu vot el lliurarà per escrit a la 
Mesa. que la copiarà Íntegre a lacta de l'Assem
blea. 

DIETES ALS DELEGATS 

Art. 33. Les dietes que hauran de cobrar els 
senyors Delegats en virtut d'allò que acordi la 
pròpia Assemblea, no se'ls faran efectives fins 
després de clausurada l'Assemblea i se'ls abona
ran solament per les sessions a les quals hagin 
assistit. 

DISPOSICIONS GENERALS 
Art. 34. Es concedeix una àmpüa facultat al 

President de l'Assemblea per a interpretar aquest 
Reglament encaminat a la major claredat i con
cisió dels debats, així com el bon ordre de les vo
tacions i solvència dels acords. 

Art. 35. Aquest Reglament anul·la tots els 
acords de Consell o d'Assemblea anteriors que el 
contradiguin o s'hi oposin. 

Art. 36. Aprovat aquest Reglament per l'As
semblea, entrarà immediatament en vigència. 

* * * 
A continuació, la presidència declara que en 

compliment de l'article 36 del Reglament que aca
ba d'aprovar-se, procedeix que entri immediata
ment en vigència, i essent així. en compliment de 
l'article 14 s'ha de procedir a l'elecció de la Mesa 
presidencial. 

La presidència suspèn la sessió per cinc minuts 
])erquè els senyors Delegats es posin d'acord pel 
nomenament de la mesa presidencial que haurà 
d'estar sumada d'un president, un vice-president, 
un secretari, un vice-secretari i dos vocals. 

Represa la sessió, el Dr. Tost proposa, recollint 
l'aspiració de l'Assemblea, la següent mesa presi-
dèncial: 

President: Dr. Josep Mestres i Miquel. 
Vice-president: Dr. Felip Proubasta i Mas

ferrer. 
Secretari: Dr. Josep Mestre i Puig. 

Vice-secretari: Dr. Joaquim Sellas i Garriga. 
Vocal: Dr. August Roca i Bosque. 
Vocal: Dr. Miquel Sureda i Blanes. 
Per aclamació, queda proclamada aquesta mesa, 

que seguidament pren possessió en mig de gran 
entusiasme i forts aplaudiments. 

Presa possessió, el President de la Mesa, en 
nom propi i dels seus companys, agraeix l'elecció 
amb belles paraules de reconeixement, fent cons
tar la seva satisfacció per aquest nomenament, en 
primer lloc, per l'extensió territorial que aquest 
acte representa, on hi és tot Catalunya i Balears, 
i després per l'alta categoria dels companys que 
l'han elegit. Acaba dient que espera que la bona 
companyonia de tots farà innecessària l'aplicació 
del Reglament que s'acaba d'aprovar i que els de
bats es desenrotllaran amb la major harmonia i 
que es farà en aquesta Assemblea una tasca que 
serà memorable dintre la vida del Sindicat. 

El parlament del senyor President és llarga
ment aplaudit per l'Assemb'ea. 

A continuació es passa a l'examen dels extrems 
de l'Ordre del Dia. 

La Presidència cedeix la paraula al senyor Se
cretari del Consell, que en nom d'aquest llegeix 
els acords que es sotmeten a l'aprovació de l'As
semblea, precedits d'un extens informe sobre els 
mateixos. 

Els acords que el Consell sotmet a la delibera
ció de l'Assemblea són el del dia 30 d'octubre de 
1928, que es refereix a l'Oficina Administrativa, 
i el del dia 23 de maig de 1929, que tracta de la 
separació del Dr. Josep Bonifaci i Mora dels càr
recs que tenia per nomenament del Consell. 

Finida la lectura de l'informe, la Presidència 
cedeix la paraula al Dr. Bonifaci per a que in
formi. 

El Dr. Bonifaci llegeix, al seu torn, el seu in
forme, que comença fent la història de la consti
tució de l'antiga Secció Comarcal i de l'actuació 
d'aquella Secció. Continua explicant la vida del 
Sindicat fins al moment de la modificació de l'Es
tatut i com després d'aquesta modificació es pro
curà d'estudiar la forma de conservar el contacte 
dels metges de Barcelona amb la creació de l'Ofi
cina Administrativa. Parla després de com fun
cionava l'Oficina fins arribar a l'Assemblea de 
1928, esmentant els fets ocorreguts referent al 
plet de les mutualitats i altres detalls encaminats 
a demostrar la voluntat dels socis de Barcelona. 
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Fa després un resum d'acords del Consell dels 
quals dedueix unes conclusions encaminades a de
mostrar, segons el seu criteri, la personalitat de 
l'Oficina Administrativa. 

Continua el dictamen del Dr. Bonifaci, expli
cant com actuava l'Oficina Administrativa, amb 
els detalls de l'actuació del Comitè, fent esment 
especial de dues qüestions, la del personal i la de 
l'estat de comptes. 

En aquest moment, el Dr. Isern, Delegat del 
Partit de Sant Feliu del Llobregat, demana a la 
presidència que pregui al Dr. Bonifaci que abreu-
ííi el seu informe. La Presidència contesta que no 
pot fer-ho car ha d'emparar el dret del Dr. Boni
faci a fer les seves defenses amb tota l'amplitud 
que cregui necessària. 

Continua el Dr. Bonifaci el seu informe, deta
llant allò referent als estats de comptes i el soste
niment de la quota de residència. Passa a tractar 
de la proposició presentada a 1"Assemblea de 1928 
demanant la supressió de la quota de residència i 
fa diverses objeccions a la mateixa. 

Fa una llarga sèrie de consideracions dels inci
dents posteriors, referint-se al plebiscit, a la pro
posta de suspendre interinament el cobrament de 
la quota de residència, a la reunió de la Junta Con
sultiva i als esdeveniments ocorreguts al moment 
d'acordar el Consell la dissolució de l'Oficina Ad
ministrativa i cita extrems de l'informe d'un lle
trat. 

Després, continua el Dr. Bonifaci contestant 
de paraula alguns extrems del dictamen del Con
sell i diu que ell es reservà els documents perquè 
entenia que el Consell no tenia facultat per fer 
el que féu i en aquest cas havia de reservar-los 
per a defensar-se a l'Assemblea i que en ésser se
parat del càrrec de representant del propi Consell 
els lliurà al Dr. Puig i Sais com a substitut seu 
nomenat pel Consell. 

Explica després els motius pels quals concediren 
la gratificació a l'empleat senyor Ricard Miquel i 
•"'Ual. i acaba esmentat la seva actuació dins el Sin
dicat per tal de recabar l'atenció de l'Assemblea 
en el seu cas. 

La presidència cedeix la paraula al Consell per 
ampliar l'informe si ho creu procedent. 

Parla el senyor Secretari, Dr. Mas i Oliver, el 
qual fa ressaltar que l'actuació de l'Oficina Admi
nistrativa no tenia res a veure amb l'esperit de la 
dissolta Secció Comarcal de Barcelona, car ara 

aquella Oficina no tenia en realitat altre esperit 
que el de produir constantment dificultats al Con
sell. 

Reclama de l'Assemblea que resolgui definitiva
ment aquest assumpte perquè no preocupi més al 
Sindicat. 

Fa després una detallada explicació de tot allò 
ocorregut en e! cas de la reclamació judicial plan
tejada per l'ex-empleat Sr. Ricard Miquel i Gual 
i la intervenció que hi va tenir el Dr. Bonifaci. 

La Presidència demana si l'Assemblea està su
ficientment informada, i essent contestada afirma
tivament la pregunta, posa a discussió la proposi
ció formulada pel Dr. Mas i Oliver, de què s'apro
vi la conducta del Consell i que no es pugui re
produir més l'assumpte. 

E] Dr. Montanyà anuncia una proposició que 
lliura seguidament a la mesa i que diu: 

"Amb el bon desig de no posar una fita negra 
a les tasques inicials d'aquesta Assemblea, els so-
tasignants proposen sigui acordat per aclamació: 

ler. Que ben assabentats els Delegats de l'as
sumpte de l'Oficina Administrativa i de totes les 
seves derivacions de des de la reunió de l'any 
passat, consideren que el Consell del Sindicat ha 
obrat en totes les seves determinacions referents 
a l'esmentat afer amb el màxim interès per la co
munitat, ̂ lalgrat algunes d'elles semblin o de fet 
siguin contradictòries a molts acords de l'Assem
blea de 1928; amb les úniques normes possibles 
a seguir per a mantenir la germanor i evitar una 
desfeta i uns mals majors. 

2on. Els Srs. Delegats, amb el seu esperit sin
dical magnànim, donen per oblidada tota la inter
venció del Dr. Bonifaci i Mora. que per un mal 
entès d'amor propi ha estat el porta-estendard 
d'aquest dossier, fent constar, (íerò, que en 
la seva actuació personal no hi ha hagut cap ac
ció que pugui mennar o posar en dubte la seva 
bona fe." 

El Dr. Aguadé defensa la proposició dient, que 
sentits els dos informes són els delegats qui s'han 
de manifestar i creu que han d'aprovar la propo
sició, car així queda resolt l'assunipte. 

El Dr. Bonin reclama que es voti primer la pro-
posició del Consell. la qual és la que primer s'ha 
presentat. 

El Dr. Feniàndez i Pellicer demana que vist 
l'avançat de l'hora, i tenint de celebrar-se la Jun-
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ta General de la Cooperativa a les deu de la vetlla, 
es suspengui la sessió. 

La Presidència posa a votació si s'ha de suspen
dre la sessió i per majoria s'acorda que no es sus
pengui. 

Seguidament el Dr. Mas i Oliver retira la pro
posició que abans ha presentat. 

Diversos Delegats interrompen dient que ells es 
fan seva la proposició i protesten de la presentada 
pel Dr. Montanyà. que és refusada. 

La presidència fa un resum dient, que el que 
sembla que és el sentir general de l'Assemblea es 
pot resumir en dos extrems, que concreta de la 
següent manera: 

Primer. Que l'Assemblea atorga un ampli vot 
de confiança i aprova tot l'actuat pel Consell en 
l'assumpte de l'Oficina Administrativa de Barce
lona. 

Segon. Que l'Assemblea considera l'assumpte 
de l'Oficina Administrativa absolutament liquidat 
i vol que no es pugui tornar a reproduir ni es re
produeixi en cap més Assemblea. 

L'Assemblea aprova per unanimitat això propo
sat per la Presidència. 

Seguidament s'aixeca la sessió, començada a les 

divuit hores del dia 22 de juny, per a continuar-la 
a les 24 hores del mateix dia d'avui. Són les deu 
de la vetlla. 

* * • 

Essent les 24 hores del dia 22 de juny de 1929 
es reprenen les sessions de l'Assemblea de Dele
gats, que ha començat a les 18 hores del dia d'avui. 

Presideix la Mesa elegida en la sessió anterior. 
El Sr. President, Dr. Mestres Miquel, obre la 

sessió i es reprèn l'estudi de l'Ordre del Dia. 
Prèvia la vènia de !a Presidència, el Sr. Secre

tari del Sindicat, Dr. Mas i Oliver, llegeix la Me
mòria del Consell. 

La lectura de la Memòria és escoltada amb 
atenció i al final s'aplaudeix amb entusiasme. 

Posada a discussió la Memòria és aprovada per 
unanimitat. 

Es passa a donar compte del moviment de cai
xa de l'any 1928, balanç-inventari a fi de desem
bre de 1928, i pressupost per l'exercici de juliol 
de 1929 a juny de 1930. Llegits aquests docu
ments són aprovats per unanimitat, i són els se
güents : 

Balanç-inventari de 31 de desembre de 1928 

Actiu: 

Mobiliari 9.987^0 
Cooperativa de Consum 150'— 
Caixa de Pensions i Estalvis l y ^ ò ' i y 

Caixa: 
En efectiu 9.9i4'25 
De la Caixa de Crèdit 844'25 io.758'70 
Rebuts creats 35-751'85 
Banc de Catalunya 5.o88'69 
Caixa de Beneficència I ·975'95 
Servei de Crèdits de l'Oficina Admi

nistrativa 634'i5 
Moblatge de l'Oficina Administra

tiva 2.294'·— 
Prestataris de la Caixa de Crèdit ... 29.305'50 
Anticips a la Caixa de Crèdit I2.649'50 

l'assiu: 

Creditors 
Servei d'Impresos 
Dipòsits voluntaris 
Dipòsit de l'Oficina Administrativa-

a Subscripció Casal del Metge. ... 
Fons de la Caixa de Crèdit 
Deute de la Caixa de Crèdit al Sin

dicat 
Oficina Administrativa 
Fons Social 

i.366'75 
1.441'25 
3·354'6o 

2.500'— 

12.649'so 
io.558'40 
76.48o'76 

i2S .8s ï '7 i 125.85Ï7Í 
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Moviment de Caixa 
del Sindicat de Metges de Catalunya 

durant l'any 1928 

ENTRADES 
Ròssec 

Quotes diverses ... 
A la Caixa de Crèdit 
Per dipòsits voluntaris 
Retirat del Banc de Catalunya 
Retrat de la Caixa de P. i Estalvis .... 
A la Caixa de Beneficència 
Al Servei d'Impresos 
Per interessos _ . . . ... 
Per compte de l'Oficina Administrativa 
Subvenció pel sqrydi adminústratiu ... 
Al servei de llibres 
Al servei de Crèdits 
Per compte de la Soc'etat OftalmolÒRÏca 

SORTIDES 
41960 Dipositat a la Caixa d'Estalvis 11.952'— 

145-58073 Diposi.at al Banc de Catalunya ... 16.60109 
I/·Sfip'SS Pel BUTT.LETÍ. impressió i despeses diverses 38.283'90 
23.6i6'70 Comissions diverses s./. anuncis 11.802'05 
I2.637'85 Per compte de l'Oficina Administrat va ... 7.427'io 
25.600'— del Servei de Crèdits 8io '90 

1.62825 " del Servei d'Impresos z^io'zo 
27.63485 " de la Caixa de Crèdit 22.134'9° 

703'39 De dipòsits voluntaris per liquidar rebuts ... 23.8s6'50 
270'05 Per beneficència 17.02^25 

7·75'>"— Per recaptació ... ... 7.OII |70 
64'35 Al personal: Sous, previsió i uratificacions 36.024 80 

I 7 5 _ — Lloguer ... ... 6.000'— 
432"— A diversos Consellers forans per assistència 

a les Juntes 5.853 — 
Per impresos diversos 1.96850 
Per llum ... C>82|35 
Per calefacció 97'— 
Per correspondència, rebuda, enviada, tele

grames, telefonemes, girs 2.675'8o 
Per despeses diverses, locomoció, premsa, 

neteja màquines escriure, servei telefò
nic, electr'cista, efectes timbrats i d'es
criptori 4·366'5S 

Compra de llibres per donació a la biblioteca 
de l'Acadèmia i Laboratori de Ciències 
Mèdiques de Catalunya 500 — 

A l'escultor Matemala i pedestal pel bust 
Dr. Puig i Sais 1.125'— 

Una premsa per a cop'ar 175'— 
Una taula oficines 200'— 
Un moble arxiu 240'— 
Una vidriera per l'oficina 160'— 
A la Societat Oftalmològica 432'— 
A l'advocat Sr. Barberà 80'— 
Per a l'homenatge al Dr. Estadella 245'— 
Per a l'homenatge al Dr. Mani 6o'— 
Treballs preliminars pel Casal 1.798'— 
Pel servei de llibres 72''0 
En dietes per l'Assemblea 3 62630 
Despeses diverses per l'Assemblea ... 2281— 
Per la visita i conferència del Dr. Milla ... 354*50 
Viatge del Dr. Rosell a Tortosa 180'— 
Gasetilles diverses a la premsa diària 250'20 
Premi Dr. Puig i Sais 825'35 

253-I3i '64 

Ròssec ... io.758'70 

263.890'3J 263.89o'34 
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Pressupost del Sindicat de Metges de Catalunya, 
per l'exercici de juliol 1929 a juny 1930 

I N G R E S S O S 
ORDINARIS 

Pessetes Pessetes 

Per quotes de soci 46.000'— 
Subvenció Mutual Mèdica 12.000'— 
Subvenció Cooperativa de Consum 1.800'— 59.800'— 

EXTRAORDINARIS 
Anuncis BUTLLETÍ 90.000'— 90.000'— 

Total ingressos 149.800'-

D E S P E S E S 
ORDINÀRIES 

Per administració: 
Lloguer ... 6 .000— 
Personal 46-640'— 
Impresos, cobrament de rebuts, impostos, dietes membres forans del 

Consell, dietes Assemblea, imprevistos 7.160"— 59.800'-

EXTRAORDINARIES 

5 % quotes a la Caixa Beneficència ... - 2.250'— 
BUTLLETÍ, impressió Ptes. 32.000'— 

despeses comissions " 13.500'— 45-500'— 

Donatius i Subvencions (per atendre per ordre de preferència): 

I . —Necessitats extraordinàries del Sindicat 
I I . —Mutual Mèdica .. 
I I I . —Cooperativa de Consum 
IV. —Caixa de Previsió i Crèdit } 42.250'— 
V. —Casàl del Metge 
V I . —Per reforçar la Caixa de Beneficència 
V I I . —Altres serveis sindicals 

90.000 — 

Total despeses 149.800'— 

TOTAL INGRESSOS Ptes. 149.800'— 
. TOTAL DESPESES " 149.800'— 

Passa a tractar-se de l'elecció de membres del 
Consell. 

Es llegeixen els articles 9, n i 13 de l'Estatut 
que fan referència a l'elecció dels consellers. 

Per ordre de la Presidència es dóna compte dels 
càrrecs que cessen, que són els següents: 

Vocal, Dr. Josep Figa i Oliu, de Palamós (Gi
rona). 

Vocal. Dr. Damià Martí i Boix, de Selva del 
Camp (Tarragona). 

Vocal, Dr. Bonaventura Puigcercós i Oller, de 
Mollet (Barcelona). 
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Vocal, Dr. Joan Santinà i Bragulat, de Barce
lona. 

Vocal, Dr. Josep M." Sastre i Piqué, de Tarra
gona. 

A continuació es llegeix una comunicació del 
doctor Fontbona, que diu: 

"Amic Dr. Moll: Com sigui que una de les pri
meres coses a fer en la sessió d'aquesta nit és l'e
lecció de membres del Consell, us prego entre els 
a elegir hi poseu el meu càrrec de Conseller, del 
qual, així com de la presidència de la Comissió de 
Rencficència, us presento la meva dimissió amb 
caràcter d'irrevocable, per absoluta impossibilitat 
de seguir prestant el meu petit esforç a la gran 
obra del Sindicat per ineludibles afers de la meva 
vida professional i privada. 

Emportant-me'n un dilecte record de totes les 
proves d'afecte rebudes sempre dels que han estat 
els meus companys de Consell, per espai de dos 
anys. resto sempre ver i coral amic. J. Fontbona. 
,—22 de juny de 1929." 

Llegida aquesta comunicació, el Dr. Tost pro
posa, i s'aprova per aclamació, que l'Assemblea, 
vista la tasca que ha fet el Dr. Fontbona dins del 

Consell i les seves altes qualitats, acordi de no ac
ceptar la seva dimissió. 

La Presidència fa constar que no havent-se ac
ceptat l'anterior dimissió procedeix únicament a 
elegir els companys que han de substituir els que 
cessen segons la nota que anteriorment s'ha llegit 
i seguidament aixeca la sessió per deu minuts per
què els senyors Delegats es posin d'acord abans 
de la votació. 

Represa la sessió es presenta la següent candi
datura, que és elegida per aclamació: 

Vocal, Dr. Antoni Martí i Baltà, de Sant V i -
cents dels Horts (Barcelona). 

Vocal. Dr. Josep Mestres i Miquel, de Vilallon
ga (Tarragona) . 

Vocal, Dr. Josep Mir i Mir, de Palma de Ma
llorca (Balears). 

Vocal, Dr. Santiago Mundi i Barceló, de San
ta Coloma de Queralt (Tarragona). 

Vocal, Dr. Pere Solé i Gustems, de Blanes (Gi
rona). 

i en conseqüència, el Consell del Sindicat queda 
constituït de la següent manera: 

Consell del Sindicat de Metges de Catalunya 

President: Dr. JOSEP MOLL I GINFERRER, de Barcelona. 
Secretari: Dr. PERE MAS I OLIVER, de Barcelona. 
Vocal: Dr. E V E L I BARNADAS I V I L A , de Barcelona. 

Dr. VÍCTOR BONET I FARGAS, de Badalona. 
Dr. JOSEP FONTBONA I VENTOSA, de Barcelona. 
Dr. A N T O N I M A R T Í I BALTÀ, de Sant Vicents dels Horts (Barcelona). 
Dr. JOSEP MESTRES I M I Q U E L , de Vilallonga (Tarragona). 
Dr. JOSEP M I R I MIR , de Palma de Mallorca (Balears). 
Dr. SANTIAGO M U N D I I BARCELÓ, de Santa Coloma de Queralt (Tarragona). 
Dr. TOMÀS N A R T I FONTOVA, de Bellcaire d'Urgell (Lleida). 
Dr. A N T O N I PUJADAS I FABREGAT, àe Lleida. 
Dr. FRANCESC X . QUERALTÓ I GUÀRDIA, de Barcelona. 
Dr. JOSEP M." RIERA I PAU, de Girona. 
Dr. RICARD SOLÀ I CARRIÓ, de Barcelona. 
Dr. PERE SOLÉ I GUSTEMS, de Blanes (Girona). 

Per haver passat el Dr. Mir, de Palma de Ma- A continuació es procedeix al sorteig del Pre-
llorca a un càrrec de vocal efectiu del Consell, mi Puig i Sais. Es llegeixen els noms dels com-
queda suprimit el càrrec de Vocal adjunt creat en panys que entren en sorteig, que són els següents: 
l'Assemblea de l'any 1928. Albiol i Bailach. Josep, de Pira. 
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Alemany i Vall, Antoni, de Barcelona. 
Almirall i Carbonell, Rafael, de Sitges. 
Alsina i Muxart, Enric, de Barcelona. 
Ban i Lagarriga, Manuel, de Barcelona. 
Bordas i Jané, Ricard, de Barcelona. 
Braun i Dahlstron, Axel Stellano, de Sant An

toni Vilamajor. 
Catarineu i Grau, Manuel, de Pla de Manlleu. 
Clotet i Vives, Jaume, de Masroig. 
Duran i Jordà, Frederic, de Barcelona. 
Espinasa i Masagué, Ramon, de Montcada. 
Freixa i Ubach, Antoni, de Breda. 
Gayo i Miró, Ramon, d'Hospitalet de Llobregat. 
Godas i Vila, Enric, de Lleida. 
Gómez i Torner, Alfred, de Sabadell. 
Gummà i Aymar, Joan. de Miravet. 
Jordi i Blanch. Josep M. ' , de Sant Quintí de 

Mediona. 
Justo i Reverter, Joaquim, de Mayals. 
Mateu i Ferrer, Enric, d'Altafulla, 
l'alomeras i Marsal, Jaume, de Santa Maria 

d'Oló. 
Parellada i Feliu, Joan, d'Alella. 
Plana i Masias, Ernest, de Sant Joan les Fonts. 
Ponjoan i Mares, Josep, de Barcelona. 
Roca i Codina, Josep M.", de Barcelona. 
Rull i Huch, Josep, de Barcelona. 
Saura i Fargas. Joan, de Barcelona. 
Serentill i Sans, Antoni R.. de Pobla de Gra

nadella. 
Serralta i Suné, Andreu, de Cubells. 
Serrano i Coello, Xavier, d'Espluga Calva. 
Villanueva i Vilabrú, Pere, de Corbera del Llo

bregat. 
Sistach i Sargatal, Miquel, de Barcelona. 
Genis i Serra, Josep, de Vilanova de Bellpuig, 

i es depositen les boles numerades a l'urna des
prés d'haver numerat correlativament els noms 
dels companys que entren en sorteig. Fet el sor
teig, resulta premiada la bola número 26 que cor
respon al company Joan Saura i Fargas, el qual 
resulta afavorit amb el Premi Puig i Sais. 

El Dr. Isern fa algunes observacions de la for
ma com s'atorga el premi i la presidència li prega 
que el traspassi al Consell com a moció i el doc
tor Isern ho accepta. 

Passa a tractarse del projecte d'Assegurança de 
Vellesa. 

Es discuteix la totalitat després d'haver decla
rat la presidència que no es procedeix a la lectura 

per ésser sobradament conegut el projecte de tots 
els assembleistes. 

Consum un torn el Dr. Sellas, que exposa la 
conveniència per a baratir les quotes, de què les 
pensions als 65 anys fossin més reduïdes de les que 
es proposen i que anessin augmentant progressi
vament cada any fins a cnbrar la pensió total pro
posada. 

Intervé el Dr. Masriera, de la Comissió, que 
explica el fonament dels càlculs que orienten el 
projecte i diu que el detall de l'articulat és el fruit 
molt detingut d'un estudi fet acuradament que ara 
no pot improvisar-se, per la qual cosa creu que 
l'Assemblea ha d'aprovar o refusar en bloc el pro
jecte. 

Intervé el Dr. Rosell, que fa avinent a l'Assem
blea que aquest projecte tindrà, després d'ésser 
discutit en la Junta General de la Mutual, que 
adaptar-lo al seu Reglament, per la qual cosa pro
posa que l'Assemblea es limiti a donar el termini 
perquè passi a la Junta General de la Mutual. 

El Dr. Pujadas intervé, i diu que opina també 
que qualsevulla esmena fonamental faria variar 
tots els càlculs del projecte, per la qual cosa entén 
que s'ha d'aprovar o refusar en total i a la Mu
tual es discutiria la redacció de l'articulat. Des
prés explica les principal característiques del pro
jecte, que creu afavoreix plenament a la Mutual. 

Intervé el Dr. Mestre i Puig, el qual entén que 
el Sindicat pot i deu resoldre sobre el projecte, i 
cas d'acceptar-se ha de passar solament a la Mu
tual per la seva adaptació i si hi ha algun incon
venient tècnic és ara que s'ha de fer constar. 

El Dr. Rosell intervé i sota la insistència del 
Dr. Mestre i Puig comença a fer les observacions 
que estima oportunes al projecte. Analitza la for
ma com es constitueix cada sotasignat a Vellesa 
el seu capital i en dedueix que sols s'ingressarà a 
aquesta Secció a edats molt altes. 

Afirma que si el projecte fos acceptat no és 
contrari als interessos de la Mutual. 

Fa present que les característiques de l'Assegu
rança de Vellesa fan que aquesta classe d'assegu
rances resultin sempre cares. 

Acaba el Dr. Rosell dient que és dubtosa la idea 
del Dr. Mestre i Puig de què la Mutual, cas d'a
provar-ho el Sindicat, l'hagi d'adaptar forçosa
ment al Reglament. 

Contesta el Dr. Mestre i Puig, que insisteix en 
cl seu punt de vista, car entén que sols amb in-
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convenients d'ordre tècnic que la Mutual demos
tri', i que entén que el Dr. Rosell no ha demostrat, 
és pot fer que el Sindicat deixi d'aprovar aquest 
projecte i si s'aprova la Mutual tindrà que aten
dre el parer manifestat per l'Assemblea. 

Intervé el Dr. Figa, el qual explica molt deta
lladament tota la gènesi del projecte i analitza tota 
l'orientació seguida per la Comissió, presenta to
tes les objeccions que poden fer-se i dóna els ar
guments que té la Comissió per cada una i remar
ca especialment l'inconvenient esmentat pel doctor 
Rosell de què tothom esperarà a ingressar a les 
últimes edats i contradiu aquest criteri amb la di
ferència de quotes que es paguen segons la major 
edat. 

Acaba el Dr. Figa dient que l'Assemblea del 
Sindicat pot aprovar aquest projecte, car el Sin
dicat pot crear una nova branca de previsió i la 
Mutual sols ha de fer que adaptar-la al seu Re
glament. 

Intervé el Dr. Puig i Sais, el qual opina que ac
ceptant com accepta que hom esperarà a ingressar 
a les edats altes resultarà que els invàlids no in
gressaran i en canvi per l'aportació d'invalidesa 
s'haurien de pagar els no invàlids ingressats a 
Vellesa, amb la qual cosa resultaria perjudicada la 
Mutual. Acaba el Dr. Puig demanant com a de
legat de Barcelona que es mediti molt aquest pro
jecte i cas que es prengui en consideració que es 
concedeixi un termini prudencial per a poder fer 
una àmplia informació. 

El Dr. Rosell contesta al Dr. Mestre i Puig que 
la pràctica els dirà qui té raó; contesta també al 
Dr. Figa. dient-li que si els joves paguen menys 
és que tenen més temps per a formar-se e! capital, 
i, finalment, contesta al Dr. Puig i Sais. dient-li 
que la Mutual no en pot sortir mai perjudicada 
perquè l'aportació que es calcula és la que s'obtí 
actualment per promig a la Mutual pel risc dels 
socis de més de 68 anys. 

Rectifiquen els Drs. Puig i Sais i Figa i a con
tinuació intervé el Dr. Aguadé, que recordant la 
Junta del Partit de Barcelona reclama una forma 
de discussió més àmplia per aquest assumpte i que 
es concedeixi per fer-ho un termini per infomar-
se i estudiar aquest projecte. Afirma, després, que 
creu que els subsidis de vellesa s'haurien d'equi
parar als d'Invalidesa i així quedarien en bona 
part resoltes totes les objeccions que s'han fet. 

Torna a intervenir el Dr. Pujadas, el qual diu 

que creu que aquest projecte ha estat ja suficient
ment discutit en diverses Assemblees perquè es. 
pugui resoldre en aquesta. Diu que no es pot par
tir del principi del Dr. Rosell de què no s'ingres
sarà fins a les edats altes, perquè llavors, lògica
ment, en totes les branques de previsió hom no 
s'hi acolliria fins a les vigiües del risc i això, na
turalment, en la pràctica, no succeeix. 

Aclareix el Dr. Pujades que amb l'Asseguran
ça de Vellesa no es renuncia res, sinó que es con
verteix un subsidi per un risc eventual com és 
la invalidesa per una pensió fixa de vellesa. 

Intervenen de nou els Drs. Puig i Sais, Rosell 
i Sellas, els quals insisteixen en els punts de vista. 

El Dr. Mundi intervé i comença elogiant la 
tasca de la Comissió i demana que s'ajorni el pro
jecte per un any, durant el qual es farà una àm
plia informació. 

Novament intervé el Dr. Figa, el qual explica 
el Dr. Aguadé els motius pels quals la Comissió 
entén que no poden augmentar-se les pensions de 
vellesa. Referent a l'ajornament que s'ha proposat 
diu que s'han de tenir presents els treballs que 
s'han fet durant dos anys i la gran informació que 
s'ha fet des del BUTLLETÍ, i manifesta que l'ajor
nament del projecte seria la seva mort. 

La Presidència fa el resum i dóna compte d'una 
proposició que s'ha presentat i que diu: 

"Els sotasignats proposen que el projecte de 
Vellesa s'ajorni fins à la vinent Assemblea i , menr 
trestant, s'obri una àmplia informació entre els 
associats.—Signen: Drs. Aguadé, Montanvà i 
Sierra." 

El Dr. Pujadas diu que, cas d'aprovar-se la 
proposició, entén que l'Assemblea hauria de no
menar la Comissió que ho estudiï, car creu que 
la que ho ha estudiat fins ara ha acabat ja la seva 
comesa. 

Parlen a favor de la proposició els Drs. Monta-
nyà i Aguadé i en contra el Dr; Pareja. 

No havent-hi altra intervenció, es posa a vota
ció la proposició en votació nominal, que demana 
el Dr. Canal, i queda aprovada la proposició per 
38 vots a favor i 28 en contra, i , en conseqüèn
cia ajornat el projecte per un any. La Presidèn
cia ha votat amb la majoria. 
. El Dr. Pujadas, en nom propi, i el Dr. Figa, 
anuncia que renúncia al càrrec de la Comissió i 
entén que procedeix que es nomeni una nova Co
missió per tal de fer els nous estudis. 
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El Dr. Montanyà insisteix en què la Comissió 
continuï i cas de dimitir irrevocablement que se'n 
nomeni una altra. 

El Dr. Mas i Oliver proposa que els que han 
votat a favor de la proposició nomenin d'entre ells 
una Comissió. 

Intervé el Dr. Riera, el qual diu, que el Consell 
no pot acceptar el nomenament d'una nova Co
missió perquè es repeteixi el que fa tres anys que 
dura que s'ajornen indefinidament els projectes i 
entén que la Comissió l'han de nomenar els que 
creuen que s'ha d'ajornar. 

Els Drs. Mas i Oliver i Pujades s'adhereixen a 
les manifestacions del Dr. Riera. 

El Dr. Isern proposa que !a Comissió sigui for
mada pels Drs. Puig i Sais, Rosell-Jané i Aguadé. 

El Dr. Mas i Oliver anuncia que el Consell es 
fa seva la proposició del Dr. Isern. 

l.a Presidència demana que l'Assemblea es ma
nifesti en el sentit de qui ha d'informar i com 
s'han de gestionar aquests informes. 

El Dr. Aguadé aclareix, i diu. que la informa
ció s'ha de fer sobre aquest projecte, per la qual 
cosa és procedent que continuï la Comissió. 

El Dr. Mas i Oliver diu que la Comissió no 
dimiteix, sinó que ha acabat la seva comesa i els 
estudis han de fer-los aquells que creuen que s'ha 
d'informar, i acaba dient que el Consell té presen
tada una proposició concreta de la Comissió a no
menar. 

Intervé el Dr. Celis, el qual diu que no es de
mana un nou estudi, sinó que es concedeixi un 
termini d'informació. 

El Dr. Rosell-Jané diu que la informació hau
ria de consistir en demanar l'opinió de dos ac-
tuaris. 

El Dr. Puig i Sais demana que es doni un vot 
de confiança al Consell per a resoldre. 

El Dr. Mas i Oliver diu que acceptaran el vot 
de confiança si l'Assemblea els hi atorga, i lògi
cament és d'esperar que nomeni als companys que 
abans ja ha assenyalat e! Dr. Isern, i diu que in
sisteix, en nom del Consell, a què és voti la propo
sició de què la Comissió sigui formada pels doc
tors Puig i Sais. Aguadé i Rosell-Jané i Celis. 

La Presidència diu que es posa a votació si 
s'aprova la proposició del Consell, la qual es refu
sada per majoria, i en conseqüència, queda apro
vada la proposició del Dr. Puig i Sais de què l'As
semblea doni un vòt de confiança al Consell perquè 

nomeni la Comissió que ha de fer la informació. 
Acabat aquest assumpte, la Presidència aixeca 

la sessió, essent les 3 hores i 45 minuts del dia 
següent de començada per a continuar-la el ma
teix dia d'avui, 23 de juny, a les 4 de la tarda. 

Essent les 17 hores del dia 23 de juny. es re
prèn la sessió de l'Assemblea de Delegats de 
l'any 1929. 

Oberta la sessió, es posa a discussió el projecte 
de Caixa de Previsió i Crèdit que no es llegeix per 
ésser suficientment coneguda. 

S'acorda que només es discuteixin els articles 
als quals s'hagin presentat esmenes. 

Es llegeix i s'aprova la següent esmena pre
sentada pel Dr. M. Tost i Punyent: 

"Que a més de les persones esmentades a l'ar
ticle 45, puguin també obrir-se comptes d'Estalvi 
a nom de les vídues i orfes de metge." 

A continuació es llegeix, i s'aprova, l'esmena que 
presenta el propi Consell, redactada en els se
güents termes: 

"El Consell del Sindicat de Metges de Catalu
nya, en l'última sessió celebrada, a proposta del 
company Conseller de Palma de Mallorca, doctor 
Mir i Mir, i amb el desig de què l'obra del Sindi
cat pugui ésser estesa a tot Catalunya i Balears 
amb les majors facilitats pels associats, va enten
dre convenient que es pogués obrir una depen
dència o sucursal a cada capital de Província del 
territori on actuï el Sindicat i les seves Institu
cions. I en conseqüència, va acordar de presentar 
la següent esmena: Que la Caixa de Previsió i 
Crèdit pugui establir dependències o sucursals on 
les necessitats dels serveis de la caixa aconsellin." 

Aprovades aquestes esmenes, cs llegeix una pro
posició del Dr. Valerià Sierra, que diu: 

"Primer.—Que s'aprovin en bloc els Estatuts 
de la Caixa de Previsió i Crèdit. 

Segon.—Que es faculti el Consell donant-li un 
ampli vot de confiança per tal de portar-lo a la 
pràctica quan ho cregui oportú." 

Abans de passar a l'aprovació d'aquesta propo
sició, la presidència demana si s'ha de fer cap més 
aclaració, i el Dr. Sellas fa diverses observacions 
que el Consell aclareix. 

Fetes aquestes aclaraciorís, queda aprovada per 
aclamació la proposició del Dr. Sierra i resta apro-

I 
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vat el projecte amb un vot de confiança al Consell 
per a portar-lo a la pràctica. (No es publica ínte
grament el projecte per la seva molta extensió i 
perquè ja fou publicat en el número de maig, no 
havent sofert cap variació fonamental.) 

A continuació es presenta la següent proposi
ció del Consell que és aprovada per aclamació: 

"El dia 27 de desembre de 1928. tingué lloc la 
constitució del Grup V de Vida de la Mutual Mè
dica. Amb aquest fet quedava totalment consti
tuïda la nostra Entitat de previsió. 

El Consell de la Mutual, en arribar aquell mo
ment solemne, tingué la gentilesa de comunicar-
ho oficialment al Consell del Sindicat perquè aquest 
participés cn la justa satisfacció que sentien els 
companys Conrellers de la Mutual. 

En rebre aquella agradable comunicació fou 
acordat de celebrar, de manera ben ostensible, 
l'esdeveniment que havia d'ésser motiu de joia 
per tots els metges sindicats. 

Després de diverses sessions, durant les quals 
el Consell del Sindicat ha estudiat la forma de ce
lebració, s'ha vingut a la conclusió de què la ma
nera, tal vegada més justa de celebrar la total cons
titució de la Mutual era homenatjant al que fou 
el seu primer President i l'orientà i dirigí en els 
seus primers passos, i aixi es concretà en la per
sonalitat d'aquell honorable company l'agraïment 
i satisfacció de tots. 

En conseqüència, el Consell té l'honor de pro
posar a l'Assemblea que com a celebració de la 
total constitució de la nostra primera filial s'or
ganitzi un acte d'bomenatge al Dr. Higini Sicart 
i Soler, primer president de la Mutual Mèdica, i 
que l'homenatge consisteixi en el lliurament a 
aquest company d'una placa commemorativa." 

Seguidament i complint un acord de l'Assem
blea de l'any 1928, el Consell sotmet a la conside
ració dels reunits la constitució actual de la Junta 
Consultiva. 

S'acorda, per unanimitat, que continuï la Junta 
Consultiva tal com està formada i que s'ampliï 
amb el nom dels companys Enric Ribas i Ribas, 
Ferran Rosell-Jané i Damià Martí i Boix. 

A continuació es passa a tractar de les proposi
cions presentades pels socis. 

Es discuteix la presentada pel Dr. Masriera de
manant la creació d'una quota voluntària d'una 
pesseta mensual a profit de la Caixa de Benefi
cència. 

La defensa el Dr. Masriera, intervenen diver
sos consellers, i finalment, posada a votació, és 
aprovada la creació de la quota amb caràcter vo
luntari i tal com es proposa en la proposició sig
nada ]>el Dr. Masriera. que diu: 

"Primer.—Que l'Assemblea acordi la creació 
d'una quota voluntària mínima, transitòria, d'una 
pesseta mensual. 

Segon.—A fi i efecte de saber els associats que 
es subscriuen a aquesta quota voluntària, el Sin
dicat presentarà una sol·licitud de subscripció ad
herida al rebut del mes d'agost Els no mutualis
tes se'ls hi adherirà al rebut del Sindicat del ter
cer trimestre del corrent any. 

Tercer.—Una vegada sabut el nombre i nom de 
subscriptors, aquesta quota es recaptarà per mitjà 
d'un segell o timbre que es posaran mensualment 
als rebuts de la Mutual Mèdica i que pels metges 
que només pertanyen al Sindicat se'ls cobrarà tri
mestralment, junt amb el rebut, l'import dels tres 
mesos. 

Quart.—En el BUTLLETÍ, i en la Secció corres
ponent, sortirà cada mes la llista dels associats 
que es subscriguin a la quota voluntària per be
neficència. (Aquesta proposició va ésser presen
tada pel Dr. Masriera com a esmena a la que an
teriorment havia presentat i que va ésser publica
da en el número de maig.) 

Referent a Beneficència, els Drs. Sellas i Agua-
dé presenten algune^ observacions que passen com 
a moció al Consell. 

Passa a tractar-se de les proposicions presenta
des durant l'Assemblea. 

Es dóna compte d'una que signen els doctors 
Aguadé, Armendares, Montanyà, Celis, Mundi, 
Rosell. Andreu. Campà, Alomar," Girona. Grí-
fols. Planas i Ferrer, que diu: 

"Els sotasignats proposen que l'Assemblea 
acordi de contribuir amb 1.500 pessetes a la subs
cripció en homenatge a l'obra personal i científi
ca d'En Pompeu Fabra." 

El Consell declara que l'accepta com a moció 
que després estudiarà i l'Assemblea ho accepta, 
fent constar que veu amb satisfacció la proposi
ció presentada. 

A continuació es presenta una altra proposició 
que signen els Drs Montanyà, Armendares i Sier
ra, que diu: 

"Els Delegats que sotasignen consideren que 
el BUTLLETÍ ha d'ésser el portaveu de totes les 
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opinions dels metges sindicats de Catalunya i Ba
lears i sotmeten a la consideració d'aquesta As
semblea la següent proposició: 

Primer.—El BUTLLETÍ del Sindicat de Metges 
de Catalunya publicarà els articles dels seus so
cis sense altres limitacions que les que imposin les 
lleis vigents i els deures de respete mutu i com-
janyonia. 

Segon.—Aquells articles que tinguessin dades 
falses o equivocades, vindran seguits de la de
guda rectificació per part del Consell del Sindicat 
0 del Comitè de Redacció del BUTLLETÍ." 

La presidència fa constar que el Consell, entc-
rat d'aquesta proposició, en virtut de la facultat 
que li concedeix l'apartat E) de l'article 20 de 
l'Estatut demana temps per a estudiar-la. per la 
qual cosa, diu, que sentint-ho molt no pot posar a 
discussió la proposició. 

El Dr. Montanyà diu que en vista d'això retira 
la proposició i dirigeix un prec o moció al Con
sell glossant allò que es proposa en la proposició 
llegida. 

A continuació es passa a aprovació la proposta 
del Consell referent a les dietes als senyors Dele
gats, i de conformitat s'acorda que les dietes si
guin de 30 pessetes pels dies que hagin estat fora 
de la localitat de la seva residència més les des
peses de viatge. 

Es llegeix a continuació una proposició que diu: 
"Els Delegats que sotasignén, tenint en compte 

la tasca extraordinària que durant l'últim any ha 
fet el Consell del Sindicat de Metges de Cata
lunya, de manera profitosa als alts interessos ge
nerals del Sindicat, solventant definitivament l'e
nutjosa qüestió de l'Oficina Administrativa i pre
sentant proposicions tan importants com són: 
Assegurança de Vellesa, Caixa de Previsió i Crè
dit, Reglament d'Assemblees, que encara que al
guna s'hagi ajornat per una temporada ha quedat 
ben demostrat la simpatia amb què l'Assemblea 
les ha vistes, proposen: 

Primer.—Que es doni un especial vot de grà
cies i de felicitació al Consell del Sindicat, fent 
constar la satisfacció amb què l'Assemblea ha vist 
toia la tasca del Consell del Sindicat de Metges 

de Catalunya durant l'any que acaba de trans
córrer. 

Segon.—Tenint present el treball extraordinari 
del Cap d'Oficines, Sr. Joan Mas, la tasca del qual 
es sempre un auxiliar poderós per tots els Conse
llers i per tots aquells socis que acudeixen a les 
Oficines del Sindicat en demanda de qualsevulla 
dada, s'acordi de fer-li extensiu aquest vot de 
gràcies, concedint-li una remuneració extraordi
nària equivalent a una mensualitat a més del que 
s'acostuma normalment.—Signen: Miquel Alcn, 
Alfons Pareja, Valerià Sierra." 

Defensa la proposició el signant, doctor 
Sierra, recabant un vot de felicitació al Consell, 
ampliant els conceptes de la proposició i fent ex
tensiu el vot de gràcies a la Mesa presidencial de 
l'Assemblea. 

El Dr. Aguadé demana, i el Dr. Sierra accepta, 
que el vot de felicitació es faci extensiu a tots els 
empleats del Sindicat, 

L'Assemblea aprova per aclamació la proposi
ció amb l'addició proposada pel Dr. Aguadé i 
amb una nova addició que proposa el Dr. Trenchs, 
i s'accepta, de què el Consell quedi facultat per a 
concedir una gratificació prudencial a tots els em
pleats. 

Finalment, el Dr. Mundi fa dos precs al Con
sell referent al repart del BUTLLETÍ i el recapta-
ment de quotes. 

I sense altre assumpte, la presidència declara 
closa l'Assemblea Ordinària de Delegats de l'any 
1929 i amb belles paraules agraeix l'assistència i 
col·laboració de tots els presents. 

A continuació es nomenen per a signar aquesta 
acta. els Drs. Modest Tost, Miquel Aleu i Rafael 
Quinti i Blanes. 

Llegida l'acta i posada a discussió, és aprovada 
per unanimitat. 

I s'aixeca la sessió a les divuit hores i 30 minuts 
del dia 23 de juny de 1929. 

El President del Consell, Josep Moll.—El Pre
sident de l'Assemblea, Josep Mestres i Miquel.— 
El Secretari del Consell. Pere Mas i Oliver.—El 
Secretari de l'Assemblea. Josep Mestre i Puig.— 
Els Delegats, Miquel Aleu, Modest Tost i Rafael 
Quinti i niciucs. 
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Cooperativa de Consum 
Junta general ordinària de 1929 

MEMÒRIA 
Llegida pel Sr. Secretari, Dr. Enric Fernàndez i Pellicer 

SENYORS DELEGATS: 

Per segona vegada es presenta el Consell Ad
ministratiu de la Cooperativa de Consum als so
cis d'aquesta entitat, que a la vegada són la re
presentació genuïna del Sindicat de Metges de 
Catalunya. 

En fer-ho l'any passat us portàrem un embrió 
que es desenrotllava encara al claustre matern de 
la seva progenitora, de l'entitat mare, del Sindi
cat; la Cooperativa no havia nascut encara, tot 
eren solament projectes i treballs d'organització. 

Uns mesos més d'incubació, feren viable la 
segona filla del Sindicat, que veié la llum el mes 
d'octubre de l'any 1928. Nasqué entre l'entusias
me dels qui l'engendraren; la joia dels qui mira
ven els seus primers moviments encara tremo
losos; la il·lusió dels qui esperen d'ella falagueres 
promelences; l'excepticisme d'alguns incrèduls i 
derrotistes. 

Teníem en les nostres mans aquest tendre in
fant, i per tant, la responsabilitat de guiar els 
seus primers passos, d'una manera segura i de
cidida, cap a l'objectiu i finalitat perquè havia 
estat creat. En l'endreça d'aquests primers pas
sos topàrem amb les primeres dificultats. 

Necessitats múltiples del metge 

Per on començar?... La nostra professió té 
un utilalge variadíssim i les necessitats dels met
ges, sota aquest aspecte són tan múltiples com 
n ;i'i]'ijij|cs <rtn ks actívilats profcssionaflW. No 
parlem ja de la clàssica divisió entre internistes 
i cirurgians de les divisions en especialitats diver

ses que a la vegada es van subdividint més i més. 
Però, és que dintre una mateixa branca, la més 
limitada que volgueu triar, la quantitat i diversi
tat de l'instrumental és enorme, les preferències 
individuals per una marca, per una qualitat, les 
variacions de tamanys, de qualitats i de preus 
són incommensurables. 

És per això que es feia impossible d'aconten
tar a tots els socis, no podíem ni somniar de te
nir de bones a primeres un stock de tot allò ne
cessari per al metge, majorment quan no dispo
sàvem d'un capital suficient. 

Llavors haguérem d "acontentar-nos amb la l i 
mitació als articles d'ús general; pocs en nom
bre i de gros consum. Per aquest motiu comen
çàrem à iniciar les operacions de la Cooperativa 
amb la venda de llibres, subscripcions a revistes, 
glassa, cotó, eml enatges, etc. 

Desconeixement ele l'origen 
La segona dificultat, amb la qual topàrem ben 

aviat, fou el desconeixement de les fonts d'ori
gen, dels centres de producció. Rebérem moltes 
ofertes, ens procuràrem moltes informacions als 
centres mercantils. El camí semb'ava molt pla
ner, però no conduïa al lloc on nosaltres volíem 
arribar. Ben aviat ens convencérem que les ofer
tes rebudes eren de cases subministradores, que 
no podien oferir-nos articles de producció prò
pia, i per tant, en bones condicions i marge d'a
vantatges. El camí que pretenim d'allisar-nos ens 
conduïa a un irremissible fracàs. 

Malgrat la nostra inexperiència ens decidírem 
a envestir de front aquest problema i l'hem so-
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lucionat a bastament en molts articles, en els al
tres no hem tingut encara la sort de trobar aques
ta font d'origen i és el motiu pel qual alguns dels 
articles que oferim no reporten encara el pro
fit i l'estalvi que cal esperar de tots ells. 

El Consell de la Cooperativa agrairà fonda
ment totes les orientacions i la col·laboració que 
volgueu portar-li per assabcntar-lo de l'existèn
cia de cases productores que vulguin concedir-
nos la seva venda i la seva representació. 

Obligacions fiscals 

Vençudes les primeres dificultats, podent ofe
rir alguns articles a bon preu, fou arribada l'ho
ra de començar les operacions de compra i ven
da. Potser el moment era un xic prematur. Tal 
vegada no estàvem suficientment preparats, però 
calia posar-se en marxa i complir aquella regla 
que diu que el moviment es demostra caminant. 

Avant, doncs. 
La determinació fou presa. Però abans de ca

minar calia un tràmit importantíssim; donar-se 
d'alta de la contribució. Havíem fet els nostres 
càlculs a base d'una contribució de tarifa reduï
da, que crèiem era la que ens pertocava, però la 
inspecció d'Hisenda ens obliga al pagament d'u
na quota molt elevada. 

Havíem escollit, per començar, articles d'alta 
contribució!... El Consell va deliberar, i creient 
que aquests articles un dia o altre haurien de 
subministrar-se no s'esverà davant d'aquella càr
rega fiscal i seguí el seu camí. 

Fou necessària l'ampliació 

Per la necessitat de cobrir aquesta i altres des
peses de la Cooperativa de què parlarem, calia 
una xifra de vendes que amb pocs articles era 
impossible d'assolir. Per altra part l'entusiasme 
dels socis era superior a tota previsió, plovien les 
demandes de tots indrets, la qual cosa ens de
mostrà que la Cooperativa venia a satisfer una 
imperiosa necessitat i que calia per part del Con
sell no defraudar als socis, que amb aquell entu
siasme ens asseguraven l'èxit. 

Per no defraudar aquest entusiasme calia am
pliar l'abast de la Cooperativa, fugir dels límits 
estrets que ella mateixa s'havia assenyalat i em
prendre la volada que ens ha dut al lloc on es
tem d'una manera triomfant i insospitada. 

Fou donada ordre de no desatendre cap co
manda. La nostra voluntat ha suplert molts cops 
la nostra manca d'experiència i la tasca, admira
ble, del nostre personal ha fet la resta. 

Certament aquesta involuntària precipitació ha 
eçtat causa de molts defectes: retràs en servir, 
preus no del tot ajustats, etc, etc...., la bona vo
luntat dels socis perdonarà aquestes faltes, i es
perem que no ens mancarà un marge de confian
ça per anar'-les subsanant. 

Organització Interna.—Aquesta empenta ini
cial, junt amb el desenrotllament que les altres 
institucions del Sindicat ha sofert aquest any, 
plantejà el problema de la insuficiència de les 
oficines i la inajornable necessitat d'ampliar les 
mateixes. 

Com a resultat d'aquesta reorganització la Co
operativa havia de contribuir amb 150 pessetes 
al més a les despeses generals del Sindicat, a 
canvi, d'allò que aquest l i oferia, o sigui tot el 
servei d'administració. 

Per aquest conveni tàcit, la Cooperativa dis
posa dels serveis de compatibilitat, de cobrament, 
de correspondència, de repartiment, de propa
ganda, local, telèfon, llum, etc, etc. 

Tot això amb una generositat sense límit, amb 
una esplendidesa mai prou lloada, amb una pro
digalitat del Sindicat que sols és capaç dé sentir 
un pare pel seu fi l l . Així el nostre Sindicat ha 
fet tota mena de sacrificis per ajudar al creixe
ment i desenrotllament de la Cooperativa, perquè 
la sent filla seva. i no dubta un moment en apor
tar-li. per una misèrrima contribució, els elements 
de vida imprescindibles al seu creixement. 

El Consell té el deure de manifestar també 
públicament el seu pregon agraïment al Sindicat, 
i manifesta també que, sense aquest auxili que 
serveix de base, no hauria estat possible de bas
tir l'edifici de la Cooperativa de Consum. 

Formació del capital 

No fou sols aquesta l'ajuda del Sindical. Ens 
trobàvem sense un cèntim, devíem les quantitats 
inicials per despeses d'organització i el Sindicat 
se'n féu càrrec liquidant el seu import de 543 '̂ 5 
pessetes pel seu compte. 

A més el Sindicat ens ha portat el nucli pri
mer del capital donant-nos cinc mil pessetes, qne 
li han estat tornades en títols de soci cooperador. 
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Després aquest capital ha anat augmentant 
lentament, per les subscripcions de títols que van 
fent els socis. El Consell acordà la creació de dos 
mil títols de 50 pessetes, amb l'interès estatutari 
del 3 %• 

Aquest petit capital permet el gir actual de la 
Cooperativa i el poder tenir algunes, poques, 
existències. En l'interès dels socis està que aquest 
capital augmenti, i així serà possible d'obtenir 
majors beneficis, podent-se fer les compres més 
a l'engrós, serà possible de tenir més existèn
cies i , per tant, de servir amb major promptitud 
les comandes. 

El Consell us recomana, senyors Delegats, que 
procureu d'ampliar el capital de la Cooperativa 
subscrivint i fent subscriure als vostres represen
tats nous títols de soci cooperador. Tingueu present 
que la Cooperativa no us exigirà cap quota, ans al 
contrari, us donarà un interès fix del 3 per cent 
al diner que li presteu, interès que si ara per ara 
es mòdic pot augmentar-se per repariiment de be
neficis. 

Estat actual de la venda 

Veiem ara, quin és, a! moment actual, la marxa 
de la Cooperativa. 

Però abans permeteu-me, senyors Delegats, una 
aclaració que justifica una actitud. No cal perdre 
de vista que la Cooperativa de Consum és una en
titat mercantil, que entra plenament dintre la com
petició comercial i per aquest motiu no és ben vis
ta per elements externs a la seva organització. 

Això fa que s'hagi intentat, per part d'algun 
d'aquests elements al·ludits de crear traves i dificul
tats, que fins al moment actual no ens han portat 
cap perjudici. Però això vol dir que hem d'impo
sar-nos la major discreció i mesura en les nostres 
paraules i que com a entitat mercantil hem de ser
var en alguns extrems el secret professional. 

Entenent-ho així, el Consell acordà des de les 
primeres reunions de no publicar al BUTLLETÍ les 
actes de les mateixes, perquè en les esmentades 
reunions es cotegen xifres, tants per cents, preus, 
llocs de compra, etc, etc, i entenem que fóra una 
imprudència de donar-ho a la publicitat. Tot 
l'actuat fins al moment consta al llibre d'actes Lla 
Junta general és sobirana per acordar, si ho esti
ma procedent, que una Comissió del seu si, revisi 
aquestes actes. 

Es llegirà després amb tot detall l'estat de comp
tes que clou a f i de maig; jo em permeto d'antici-
par-vos solament que el total venut és una xifra 
respectable i que s'obté un benefici net pagades to
tes les despeses àdhuc l'interès dels títols desem-
borsats. 

Comprovades aquelles dades, veureu que són 
suficientment eloqüents per a demostrar-vos la 
marxa progressiva i ascendent de la Cooperativa, 
Ja qual cosa permet, passades les incertituds dels 
primers moments, d'albirar l'esdevenidor amb se
rena tranquil·litat i confiança. 

Exercici econòmic: Per tal de facilitar el bon 
ordre de la comptabilitat, l'exercici econòmic de 
la Cooperativa es farà per anys naturals i aquest 
és el motiu pel qual totes les operacions realitza
des als últims dies de l'any 1928 s'han englobat al 
gener de 1929. Així mateix, l'exercici econòmic 
no es tancarà fins a 31 de desembre i no podem, 
per tant, de presentar-vos un balanç que no té lloc, 
sinó un estat de comptes fins a la data perquè us 
doni idea exacta de la situació real de la Coope
rativa. 

L'estat de comptes és aprovat cada mes pel Con
sell i aquest està a la vostra disposición per acla
rir 0 ampliar les dades que conté. 

Cal esperar que el resultat favorable que por
tem fins a la data seguirà augmentant si la Coope
rativa mereix la vostra confiança i la seguiu afa
vorint com fins ara amb les vostres comandes. 

Esperem que en l'Assemblea de l'any vinent po
drem completar aquest estat de comptes amb un 
benefici que permeti d'ampliar l'interès dels vos
tres títols i començar, per modest que sigui la for
mació d'un fons de reserva. 

Renovació del Consell 
Reglamentàriament deixen enguany els seus càr

recs del Consell de la Cooperativa, el Vice-presi-
dent, Dr. Peyrí; el Tresorer, Dr. Codina, i el Vo
cal I , Dr. Bassedas. La personalitat d'aquests com
panys és coneguda per tots vosaltres perquè in
tenti de. fer-vos-en l'elogi. Aquesta personalitat ha 
contribuït al prestigi de la Cooperativa i els seus 
consells i activitats han donat el tò de serietat i 
eficiència a l'obra de tots. Els companys que que
dem sentirem la seva absència com un buit d'en-
reriment i a l'acomiadar-los és de justícia de do
nar-los corals mercès per la seva col·laboració. 
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A darrera hora ha vingut a sumar-se a aquestes 
doloroses baixes, un altra d'irreparable. La del 
nostre estimat President. Dr. Enric Ribas i Ribas. 
La seva figura excelsa no podria jo ponderar-la 
degudament. El seu prestigi professional i social, 
el seu entusiasme, la seva autoritat, i moltes hores 
robades al seu necessari repòs: tot això posà al 
servei de la Cooperativa, per la qual cosa mereix 
de l'entitat el més profund agraïment. Home de 
grans activitats i energies, ha sentit en el seu or
ganisme els efectes del cansaci i no ens ha estat 
possible d'insistir més, després de pregar-li que no 
ens abandonés en aquests moments en què l'obra 
bastida no ha arribat encara al punt culminant. 

El personal 

Aquest Consell té la satisfacció immensa de re
tre un degut homena'ge a l'obra impecable, a l'ex
traordinària activitat del nostre personal. El Cap 
d'Oficines, senyor Mas, motor propulsor de la 
complicada maquinària. El nostre agent de ven
des, senyor Mayor i l'altre personal d'Oficines, de 
comptabilitat, cobrament, etc, s'han excedit en el 
compliment del seu deure i han fet possibles els 
esplèndids resultats. 

Póssibilüàts 
Com a resum de iot això que us hem comuni

cat, podríem concretar una sola frase: les dificul
tats i perills estan en la compra, les facilitals i en-
lusiasmcs estan en la venda. 

Les possiblitats de la Cooperativa de Consum 
són immenses; davant nostre tenim un horitzó in
finit, un mar on no s'albira l'altra ribera. La nos
tra obra és una nau petita, imperfecta, però que 
ja ha començat a navegar amb valentia. Procu
rem de donar estabilitat a l'esmentada nau perquè 
pugui solcar les aigües, tranquil·les o revoltes i a 
l'engrandir el cercle de la nostra navegació no mi
rarem enrera, sinó que enfilarem la proa a l'ho
ritzó, recordant les paraules del gran poeta Ma-
ragall: 

Vigila esperit, vigila, 
no perdis mai el teu nord, 
no et deixis duu a la tranquila 
aigua mansa de cap port. 

Fuig-ne de la terra innoble, 
fuig dels horitzons mesquins 
sempre al mar, al gran mar noble, 
sempre, sempre, mar endins. 

He dit. 

Acta de la Junta General Ordinària 

Presidint el Dr. Jaume Peyrí i actuant de Se
cretari el Dr. Fernàndez i Pellicer amb assistèn
cia dels senyors anotats en altre lloc d'aquest nú
mero, té lloc el dia 22 de juny de 1929 la Junta 
General Ordinària de la Cooperativa de Consum 
del Sindicat de Metges de Catalunya. 

Llegida la convocatòria que és aprovada i els 
articles pertinents de l'estatut que fan referència 
a la celebració de les Juntes Generals, es proce
deix a l'examen de les delegacions presentades 
que són totes aprovades per unanimitat. 

Seguidament la presidència declara constituï
da la Junta General Ordinària de la Cooperativa 
de Consum de l'any 1929, en el local conegut per 
Parthenon, situat al carrer de Palmes, 137, de la 
ciutat de Barcelona, essent les 23 hores del dia 
22 de juny de 1929. 

Es passa a l'examen dels extrems de l'ordre 
del dia i el Sr. Secretari, prèvia la venia de la 
presidència, procedeix a llegir la Memòria que 
és escoltada amb gran atenció i intensament aplau
dida al final. • 

La presidència, a continuació de la Memòria, 
diu, que ha de fer constar en nom del Consell la 
meritíssima tasca realitzada pel Sr. Secretari doc
tor Fernàndez i Pellicer. 

Intervé el Dr. Moragas i Ramírez el qual de
mana que la Junta General manifesti el seu goig 
per la tasca realitzada, la qual petició és subrat
llada amb aplaudiments aprovant-se per unani
mitat la- Memòria. 

A contiuació es llegeix l'estat de comptes pro
visional fins a fi de maig que és aprovat. 

El Dr. Fernàndez i Pellicer prq n-a. inter-
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pretant el sentir del Consell, que de moment no 
es publiqui l'estat de comptes, i així s'aprova per 
unanimitat. 

Passa a tractar-se de la renovació de càrrecs 
i es llegeixen els articles pertinents de l'estatut. 

La presidència fa constar que el Sr. President, 
Dr. Ribas i Ribas, malgrat tots els esforços que 
han fet els Consellers, ha presentat la seva di
missió per motius d'ordre personal molt aten-
dibles i en els termes següents: 

"L'infrascrit President de la Cooperativa de 
Consum té el sentiment de manifestar que pre
senta la dimissió del càrrec de President amb ca
ràcter d'irrevocable, puix conscient de la impor
tància i volada que ha pres dita secció em veig 
impossibilitat d'atendre-la com jo voldria i és 
obligat; per motius de salut i manca de temps 
dimiteixo, i en fer-ho vull que consti de mane
ra terminant que durant l'any que ha durat la 
meva presidència mai, ni la més lleugera discre
pància ha sorgit entre els companys de Junta, 
tots han col·laborat a l'obra de la Cooperativa, 
però, permeteu que faci ressaltar el nom del doc
tor Fernàndez i Pellicer que amb energia i cons
tància ha portat a la Cooperativa tota la seva 
voluntat i clara intel·ligència. 

"Accepteu, doncs, estimats companys, la me

va dimissió i reconegueu que hem fet allò que 
hem pogut per a portar a la Cooperativa el grau 
avui assolit.—Signat, Enric Ribas i Ribas." 

Sotmesa a la consideració de la Junta Gene
ral aquesta dimissió, vistos els motius pels quals 
és presentada, és acceptada i llavors la Presidèn
cia declara que en conseqüència els càrrecs a 
elegir són els següents: President; Vice-Presi 
dent, Tresorer i Vocal primer. 

A continuació la Presidència suspèn la sessió 
durant cinc minuts perquè els senyors Delegats 
es posin d'acord respecte a candidatures. 

Represa la sessió el Dr. Celis llegeix una can
didatura que és elegida per aclamació i en con
seqüència queden nomenats els següents com
panys pels càrrecs que s'expressen: 

President: Dr. Manuel Corachan i Garcia. 
Vice-President: Dr. Lluís Suné i Medàn. 
Tresorer: Dr. Francesc Estaper i Panellas. 
Vocal primer: Dr. Jaume Pi i Figueras. 
Resultant de l'anterior elecció que ha passat 

al càrrec de Vice-President l'actual comptador 
Dr. Suné i Medàn, queda elegit per aclamació 
per ocupar el càrrec que aquest deixa vacant el 
Dr. Miquel Torelló i Cendra. 

En conseqüència la Presidència declara que el 
Consell Administratiu de la Cooperativa de Con
sum queda constituït de la següent manera: 

Consell Administratiu de la Cooperativa 

President: 
Vice-President: 
Comptador: 
Tresorer: 
Secretari: 
Vice-Secretari: 
Vocal primer: 
Vocal segon: 
Vocal tercer: 

Dr. M A N U E L CORACHAN I GARCÍA. 
Dr. LLUÍS SU5ÍÉ I M E D A N . 
Dr. M I Q U E L TORELLÓ I CENDRA. 
Dr. FRANCESC ESTARÉ I PA5ÍELLAS. 
Dr. ENRIC F E R N À N D E Z I PELLICER. 
Dr, LLUÍS CARRASCO I FORMIGUERA. 
Dr. JAUME P I I FIGUERAS. 
Dr. FERRAN SOTORRA I SALVADOR. 
Dr. ALFRED CASTELLA I VIA. 

Es passa a tractar de les proposicions presen
tades i es llegeix la que signa el Dr. Ballescà, 
demanant es creï un garatge col·lectiu per als met
ges. (Proposició publicada en el número de maig) 

No essent present el Dr. Ballescà es llegeix 

la seva excusa d'assistència i una lletra en la 
qual defensa la proposició. 

A con inuació es llegeix una esmena presentada 
pel Partit de Sant Feliu de Llobregat demanant 
que els metges forans puguin utilitzar els ser-
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veis del garatge mitjançant el pagament d'una 
quota fixa ];er la guàrdia eventual de llurs autos 
i que ]7er les reparacions i compra de recanvis 
gaudeixin dels mateixos avantatges que els al
tres socis. 

El Dr. Moragas s'oposa a la proposició que 
la considera inoportuna, car l'actual concepte de 
la Cooperativa creu que es desvirtuaria. 

Després de diverses intervencions la presidèn
cia posa a votació si es pren en consideració la 
pro|>osició del Dr. Rallescà i s'acorda per tretze 
vots contra deu no prendre-la en consideració. 
El Consell s'ha abstingut. 

Es llegeix a continuació una proposició que 
presenta la Comissió de la Caixa de Beneficència 
del Sindicat de Metges de Catalunya, que diu: 

Companys: Tota l'obra del Sindicat de Met
ges de Catalunya ha estat moralment enriquida 
per l'actuació de la Caixa de Beneficència que 
contínuament ha donat la sensació que en mig 
de les nostres preocupacions i de les nostres as
piracions de millorament no descuidàvem a la 
pobra vidua indigent, a l'orfe desvalgut i àdhuc 
al propi company vell, inútil pel treball que no 
ha pogut acollir-se a temps a l'empar de la gran 
Mutual Mèdica. 

Al costat d'aquesta obra, exemple de germa
nor que ens honora a tots, el Sindicat ha curat 
i continua curant de crear tots els serveis que 
poden beneficiar als metges Sindicats i entre ells 
va adquirint una importància molt remarca
ble la Cooperativa de Consum que totjust ini
ciada ja demostra plenament les seves possibili
tats. 

Entenem que la Caixa de Beneficència, em
parada per totes aquestes Institucions del Sin
dicat, no ha de tenir una vida precària com la 
tme té actualment que fa que precisin molts es
forços per a poder sostenir-la i poder auxiliar 
molt modestament als pobres desvalguts que re
corren a ella com a darrer auxili. 

La Comissió que té cura d'aquest Servei ha 
procurat ja organitzar diversos mitjants de re
captar ingressos i alguns d'ells produeixen un 
resultat, però així i tot. són superiors les ne
cessitats a socórrer que les disponibilitats amb 
les quals es compta. 

L'auxili que les diverses institucions podrien 
prestar a la Caixa de Beneficència, avalorant aixi 
la seva missió moral, com paternalment ha fet 

sempre el Sindicat, és tal vegada més factible 
que en ca]) altra en la Cooperativa de Consum. 

Creiem que té aquesta major facilitat la Coo-
jierativa perquè en primer terme té un caire evi
dentment mercantil ja que per el'a els socis ob
tenen un benefici econòmic i un estalvi a les se
ves compres i en segon lloc perquè en el mateix 
estatut pel qual es regeix ja es preveuen que una 
part dels excessos de |)ercepció o beneficis que 
s'obtinguin poden anar a obres de cultura i be
neficència mèdica. 

Creiem molt lògic que així sigui i això de
mostra la bona orientació dels que redactaren 
aquests estatuts i de l'Assemblea que l'aprova, 
car és principi fonamental de totes les Coopera
tives que tenen un caire social de classe ben de
terminat que no solament han de servir per a ob
tenir un guany material immediat sinó per apro
fitar part d'aquest guany en obres de millorament 
del propi es'ament. 

Vegeu per exemple en les Cooperatives obres 
com del guany que obtenen edifiquen les seves 
escoles i altres serveis més d'ordre moral que 
de guany material. 

Seguint aquest criteri tan sa diu l'article 25 
de l'Estatut de la Cooperativa: "La Coopera
tiva de Consum del Sindicat de Metges de Ca
talunya, complint 'a finalitat assenyalada en l'a-
parfat segon de l'article tercer del present Esta
tut (Institució d'obres de cultura o de henefi-
cència mèdiques) destinarà a partir del primer 
balanç, si deixa un superàvit per acumulació 
d'excessos de percepció, una quantitat prudencial, 
a judici del Consell, per les finalitats assenyala
des en l'al·ludit paràgraf, quantitat que serà de
duïda abans del repart detallat en l'article ante
rior". 

Es evident que recollint l'esperit d'aquest ar
ticle qui en primer lloc n'ha de resultar benefi
ciada és la Caixa de Beneficència del Sindicat 
ja que ella acompleix també fina'itats culturals 
com ho demostra el fet de què per aquesta Cai
xa siguin abonades a alguns orfes de metge les 
despeses acadèmiques per a poder continuar la 
carrera de metges que haurien tingut que aban
donar després de la mort del seu parc, company 
nostre, desararegut en un moment d'indigència. 

Per tot l'exposat proposem a la Junta Gene
ral de la Coo|>erativa: 

"Que la part dels excesos de percepció que la 
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Cooperativa de Consum destini a ^Institucions 
d'obra de cultura o de beneficència mèdiques, a 
partir del balanç de 31 de desembre de 1929, i 
en compliment de l'article 25 del seu estatut, si
gui lliurada a la Caixa de Beneficència del Sin
dicat de Metges de Catalunya com a donatiu 
d'aquesta Institució. 

"Que no essent limitada la part que es pot 
destinar a aquests fins la Junta General acordi 
que sigui assenyalada en un mínim del 50 % del 
superàvit que s'obtingui pels esmentats excesos 
de percepció.—Per la Comissió de la Caixa de 
Beneficència, El President, Dr. Fontbona." 

A continuació es llegeix l'informe del Con
sell que està redactat en els següents termes: 

"El Consell Administratiu en la sessió del dia 
IQ del corrent estudià aquesta proposició i acor
dà d'informar en el sentit que bo i veient amb 
molta simpatia el proposat per la Comissió de la 
Caixa de Beneficència entén que tal vegada es 
prematur d'acceptar la idea. puix no li és possi
ble de moment de resoldre sobre aquesta qües
tió per quant el primer balanç no es formalit
zarà fins a 31 de desembre de 1929, si bé, cas 
que es produeixin beneficis, i en compliment de 
l'Estatut que en destini una part a obres de cul
tura i beneficència, serà sempre, naturalment, 
preferida la Caixa de Beneficència malgrat no 
es pot assenyalar en principi la part que s'hi po
drà destinar." 

Posada a discussió la proposició, el Sr. Se
cretari amplia l'informe del Consell palesant el 
bon desig de la Cooperativa vers la Caixa de Be
neficència, però, fent notar els inconvenients 
d'assenyalar ja des d'un principi una part fixa 
dels beneficis i . majorment, quan aquesta es con
creta en un 50 % que creu excessiu, car també 

s'ha de pensar en què els socis cooperadors tro
bin a fi d'any cl benefici a què tenen dret. 

Intervenen els Drs. Gonzàlez i Mora, Mora-
gas i Ramírez. Canal, Pareja, i d'altres, tots els 
quals coincideixen amb el criteri del Consell. 

Posat a votació s'aprova per unanimitat reco
llir l'esperit de la proposició d'acord amb l'in
forme que ha presentat el Consell. 

No havent-hi altres proposicions presentades 
es passa a l'apartat destinat a precs i preguntes. 

El Dr. Canal demana que es reparteixi pro-
füssament a tots els associats de Catalunya i 
Balears notes de preus dels articles que pugui 
subministrar la Cooperativa. El Dr. Fernàndez i 
Pellicer li contesta que aquest és el criteri del 
Consell que àdhuc disposa d'un empleat per a 
visitar tots els metges, que de moment ha comen
çat pels de Barcelona i després visitarà als fo
rans. 

A continuació el Dr. Moragas i Ramírez de
mana al Consell que estudiï la possibilitat de ma
nufacturar alguns articles àdhuc establint una 
petita indústria. El Dr. Fernàndez i Pellicer diu 
que el Consell ja té en compte l'atinada obser
vació del Dr. Moragas i espera que amb el temps 
podrà fer alguna cosa en aquest sentit. 

Sense altre assumpte es procedeix a llegir 
aquesta acta que és aprovada i es nomenen per 
a signar-la els Srs. Alfred Canal, August Brossa 
i Emili Moragas. 

I sense altre assumpte la Presidència declara 
closa la Junta General Ordinària de la Coopera
tiva, essent les vint-i-quatre hores del dia vint-i-
dos de juny de 1929. 

El President, Jaume Peyri.—El Secretari, En
ric Fernàndez i Pellicer.—Els Delegats, Alfred 
Canal. August Brossa i Emili Moragas. 
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Mutual Mèdica 
Acta de la Junta General Extraordinària 

Presidint el Dr. Coll i acluant de Secretari el 
Dr. Rosell-Jané es reuneix el dia 23 de juny de 
1929, l'Assemblea de Delegats, constituint la Jun
ta General Extraordinària convocada pel Consell 
Administratiu per al dia d'avui. Assisteixen els 
Srs. del Consell Administratiu, del Consell del 
Sindicat de Metges de Catalunya i els Delegats 
dels Partits que abans s'han publicat. 

El President ordena la lectura de la convoca
tòria i dels articles pertinents del Reglament que 
es verifica. 

S'examinen les delegacions presentades, essent 
totes admeses per unanimitat. 

S'excusa la no assistència del Delegat del Par
tit de la Bisbal. 

Seguidament la presidència declara haver estat 
acomplert tots els tràmits reglamentaris per a la 
celebració de la Junta General i seguidament 
proclama constituïda la Junta General Extraor
dinària en el local conegut per Parthenon, Pal
mes, 137, de Barcelona, essent les deu hores i 
45 minuts del dia 23 de juny de 1929. 

A continuació el Sr. President saluda als Srs. 
Delegats i diu que espera que en atenció a l'ex
tens dels assumptes a tractar s'abreujaran les dis
cussions i els debats es desenrotllaran en bon 
ordre per fer una feina profitosa. 

Es passa a continuació a l'estudi del reglament 
d'Assamblees que és aprovat per unanimitat con
forme el projecte que presenta el Consell, afe
gint-se a proposta del Dr. Sierra, que conforme 
el reglament aprovat per l'Assemblea del Sindi
cat presideixi la Junta General una mesa elegida 
per la pròpia Junta quedant redactat l'article 7 
que serà del projecte igual que en l'esmentat re
glament d'Assemblees del Sindicat. 

La totalitat del projecte queda redactada com 
segueix: 

Reglament per a la celebració de les Juntes 
Generals de la Mutual Mèdica del "Sindicat 

de Metges de Catalunya" 

ORGANITZACIÓ 

Juntes Generals 

Article 1. Les Juntes Generals ordinàries i 
extraordinàries seran convocades pel Consell Ad
ministratiu de la Mutual Mèdica, de conformitat 
amb allò preceptuat en el Reglament i amb un 
termini d'anticipació no inferior a un mes ni su
perior a dos mesos. 

La convocatòria haurà d'expressar el lloc, dia 
i hora de la celebració i l'Ordre del Dia amb l'a
nunciat dels temes a deliberar. 

Art. 2. El Consell tindrà el deure d'incloure 
únicament en l'Ordre del Dia, ultra els assump
tes que a iniciativa seva cregui convenient, aque
lles proposicions o ponències que li hagin estat 
lliurades per tot el dia 31 de març de cada any 
quan es tracti de Juntes Generals Ordinàries. 
En les convocatòries de les extraordinàries no 
podran figurar-hi altres assumptes que aquells per 
als quals hagin estat convocades. 

Art. 3. De l'Ordre del Dia que redacti el 
Consell se'n lliurarà una còpia a tots els Delegats 
que hagin d'actuar abans de començar la Junta 
General. 

Art. 4. Les Juntes Generals de la Mutual Mè
dica quedaran constituïdes conforme disposa l'ar
ticle 25 del Reglament però podran assistir-hi tots 
els associats que no tindran veu ni vot. 

El Consell podrà convocar especialment la Jun
ta General tots els companys que cregui convé-
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nients per a informar en un assumpte determinat 
i els signants de proposicions els quals únicament 
tindran veu però no vot i únicament pel cas deter
minat respecte al qual hagin d'informar. 

Art. 5. Quan l'índole especial d'un assump
te determinat ho requereixi la Junta General po
drà acordar de celebrar sessió secreta, en qual cas 
hauran d'abandonar la sala de sessions tots els as
sistents que no formin part de la Junta General. 

CONSTITUCIÓ DE LES JUNTES 
GENERALS 

Art. 6. Es constituirà la Junta General sota 
la presidència del Consell Administratiu el qual 
donarà compte d'haver complimentat els tràmits 
legals per a la celebració de la Junta General. 

Art. 7. Després de procedir a la proclamació 
de la constitució de la Junta General, la pròpia 
Junta elegirà la Mesa que l'hagi de presidir, que 
serà formada per un President, un Vice-presi-
dent, un Secretari, un Vice-secretari i dos Vocals. 

La proclamació de la Mesa presidencial es farà 
per aclamació o per votació ordinària, sense cap 
deliberació prèvia i seguidament serà proclama
da la Mesa elegida que pendrà immediatament 
possessió i procedirà a la seva celebració amb 
sujecció a 1' Ordre del Dia assenyalada pel 
Consell. 

Art. 8. Els Delegats que arribin a la Junta 
General després d'haver-se declarat constituïda o 
que entrin durant les deliberacions hauran de fer
im constar a la Mesa. 

DEBATS 
Art. g. La presidència donarà compte de 

cada assumpte o proposició amb tots els seus de
talls i immediatament es llegiran les esmenes pre
sentades per escrit. 

No es donarà compte de cap esmena que no 
hagi estat redactada per escrit. 

Les esmenes que es presentin durant la discus
sió també hauran de presentar-se a la Mesa per 
escrit. 

Art. 10. Es discutirà primer la totalitat i des
prés per parts, els apartats o articles de cada 
assumpte. 

Art. 11. No es podrà tractar d'altre assump
te que aquell el qual concretament s'estigui dis-
cunnt, ni podran fer-se aclaracions o comentaris 
que s'apartin del fons de la qüestió. 

Art. 12. La forma de discussió serà la se
güent : 

Compte o lectura de l'assumpte o proposició. 
Ampliacions i formes pel Consell Administratiu 

de la Mutual si hi ha cas. 
Defensa per un signant de la proposició per 

ordre de signatures. 
Tres torns a favor i tres en contra. 
Rectificacions. 
Resum per la presidència. 
Votació o acord. 
Art. 13. Els Consellers i els ponents de qual

sevol assumpte no consumiran torns. 
Art. 14. Les intervencions no podran excedir 

de deu minuts i les rectificacions de tres. 
Art. 15. En casos especials la presidència po

drà concedir més torns dels previstos i allargar 
el termini concedit per a les intervencions. 

VOTACIONS 

Art. 16. Les votacions seran sempre ordinà
ries i excepcionalment nominals o secretes, quan 
per un assumpte determinat ho acordi la pròpia 
Junta General. 

Art. 17. Per a les votacions ordinàries la 
Presidència indicarà la forma de la votació per 
drets o assentats; el Secretari comptarà si el nom
bre de vots correspon al nombre d'assistents en 
aquell moment i la Presidència proclamarà el re
sultat. Les abstencions es faran constar de pa
raula. 

Art. 18. Les votacions nominals es faran a 
base d'una sola paraula que la Presidència asse-
yalarà per cada cas: Sí, Xo, Pro, Contra, et
cètera. El senyor Secretari llegirà la llista dels 
assistents i en ésser llegit cada nom el Delegat 
pronunciarà el seu vot. 

Art. 19. Per les eleccions secretes el senyor 
Secretari de la Mesa llegirà el nom dels assistents 
que dipositaran el seu vot a l'urna que custodiarà 
la Presidència. Fet l'escrutini, el senyor President 
proclamarà el resultat de la votació. 

Art. 20. No es concedirà la paraula per ex
plicar el vot ni anteriorment ni posteriorment a 
la votació. El Delegat que vulgui consti en acta 
l'explicació del seu vot el lliurarà per escrit a la 
Mesa, que la copiarà integra a l'acta de la Junta 
General. 
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DISPOSICIONS GENERALS 

Art. 21. Es concedeix una àmplia facultat al 
President per a interpretar aquest Reglament en
caminat a la major claredat i concisió dels debats, 
així com el bon ordre de les votacions i solvència 
dels acords. 

Art. 22. Els casos no previstos en aquest Re
glament s'interpretaran d'acord amb el Regla
ment d'Assemblees del "Sindicat de Metges de 
Catalunya". 

Art. 23. Aprovat aquest Reglament per la 
Junta General entrarà immediatament en vi
gència. 

Com a conseqüència de allò que disposa el re
glament anteriorment aprovat, la Presidència sus
pèn la sessió durant cinc minuts perquè els re
units es posin d'acord per elegir la Mesa Presi
dencial que estarà formada d'un President, un , 
Vice-president. un Secretari, un Vice-secretari, i 
dos Vocals. 

Es reprèn la sessió i el Dr. Sierra proposa una 
Mesa Presidencial qtie s'aprova per aclamació i 
és com seguiex: 

President; Lluís Celis i Pujol. 
Vice-president: Santiago Mundi i Barceló. 
Secretari: Rafael Quintí Blanes i Blanes. 
Vice-secretari: Josep Guàrdia i Bilbao. 
Vocal: Enric Bonnin i Piiía. 

" Joan Ferrer i Prat. 

Pren possessió la Mesa elegida i continuen els 
debats de la Junta General Extraordinària. 

Presideix el Dr. Mundi per no ésser present el 
Dr. Celis. 

La Presidència fa constar que va a procedir-se 
a l'estudi dels extrems de l'Ordre del Dia. 

El Dr. Canal demana si és reglamentari que 
pugui elegir-se un President de l'Assemblea que 
no es troba present al local. 

Després d'un canvi d'impressions s'acorda per 
majoria en votació ordinària que es ratifiqui la 
Mesa elegida, fent-se constar, a petició de l'inte
ressat, el vot en contra del Dr. Canal, perquè con
sidera que no és reglamentària l'elecció d'un 
absent. 

La Presidència exposa que el primer extrem 
de l'Ordre del Dia que es refereix a l'adaptació 
de l'Assegurança de Vellesa no hi ha lloc a trac-

tac-!o per haver estat ajornat aquest projecte en 
l'Assemblea de Delegats del Sindicat. 

A continuació es llegeix una proposició prèvia 
el Dr. Tost que diu: 

"Cada Assemblea veiem com es proposen mo
dificacions de reglament. Això dintre uns quants 
anys més és evident que portarà una gran pertor
bació. A l'objecte de què ens salvem de l'esmen
tada pertorbació el sotasignat té l'honor de sot
metre a l'Assamblea la següent proposició: 

Primer.—Que es nomeni una Ponència integra
da pels Presidents, Secretaris, Ex-Presidents i 
Ex-Secretaris dels Consells del Sindicat i de la 
Mutual a l'objecte que en el termini d'un any es
tudiïn totes les modificacions convenients als ac
tuals reglaments per a poder-los sotmetre a l'apro
vació de la propera Assemblea. 

Segon.'—Que es concedeixi un termini de tres 
mesos als socis per a poder informar a l'esmen
tada Ponència". 

La Presidència concedeix la paraula al Dr. Tost 
per a defensar-la i aquest després d'algunes acla-
racions retira la proposició. 

A continuació es llegeix la proposició de mo
dificació de l'article 14 del Reglament que asse
nyala el valor de les quotes de compensació (Pro
posició publicada en el número de juny). Finida 
la lectura és aprovada per unanimitat i en conse
qüència queda modificada la taula de compensa
cions de l'article 14, tal com segueix: 

KHat en el primer natalici 

30 anys o menvs 
31 •' 
32 " 
33 " 
34 " 
35 " 
36 " 
37 " 
38 " 

39 " 
40 " 
41 " 
42 " 

43 " 
44 " 
45 " 

Quota de compensac ió pe' 
Invalidesa 

•ada participació 
Vida 

3'— ptes. 
5 ' -
8'— 

12'— 
1 7 -
2 3 ' -
3 0 -
3 8 ' -
4 7 -
5 7 ' -

5 — Ptes-
10'— 

1 5 ' -
20'— 

2 5 -
4 0 ' -

5 0 ' -
6 5 -
80'— 

100'— 

1 2 5 -
160'— 
200'— 
250'— 
320'— 
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Aprovada l'esmena de l'article 14 la presidèn
cia pregunta quan ha d'entrar en vigència la mo
dificació. 

Intervenen els Drs. Rosell, Moya. Riera i Mas-
riera i finalment s'acorda per unanimitat que en
tri en vigència immediatament després d'haver-
sc publicat en el BUTLLETÍ l'aprovació per part 
de la Inspecció Mercantil de Comerç i d'Assegu
rances d'aquesta modificació i que des d'ara, s'ad
verteixi ja la modificació a tots els socis indicant 
la manera com entrarà en vigència. 

Acabat aquesta assumpte es passa a tractar de 
la proposició de modificació de l'article 11 del 
Reglament que tracta de les quotes fixes. (Publi 
cada en el número de juny). 

Després de llegida la proposició la defensa el 
signant Dr. Bernet el qual llegeix un extens in
forme recolzant tota l'argumentació i fent esment 
dels càlculs que entén que aconsellen l'aprovació. 

Passa a referir-se, el Dr. Bernet, a la marera 
com s'ha tramitat l'estudi en el Consell i la pre
sidència li prega que concreti les seves manifes
tacions a allò que entengui sigui fonamental per 
a defensar la proposició. 

El Dr. Bernet acaba fent constar concretament 
els acords del Consell referents a la proposició i 
els estudis que es varen derivar dels mateixos. 

Intervé el Dr. Masriera, el qual diu que la pro
posició només pot discutir-se a base de càlculs 
prescindint del sentimentalisme. Analitza els càl
culs que ell va sotmetre al Consell i explica el de
tall dels mateixos. 

Es presenta una proposició a la mesa que diu: 
"Que s'acordi d'ajornar per un any la proposi

ció durant el qual termini podrà practicar-se una 
àmplia informació: Signen els Drs. Brossa i Puig 
i Sais. 

La presidència, vist que aquesta proposició s'o
posa naturalment a la discussió de la inicia!, posa 
a votació la prioritat de discussió per la proposi
ció del Dr. Brossa i s'aprova per majoria aques
ta prioritat. 

Posada a discussió la nova proposició signada 
pels Drs. Brossa i Puig i Sais, intervé aquest dar
rer el qual diu que solament es demana un ajor
nament sense prejutjar en pro o en contra la pro
posició inicial. 

Parla el Dr. Mestres i Miquel que s'oposa a 
I ajornament perquè, diu, que de repetir-se aquests 

ajornaments s'anul·laria la tasca de la Junta Ge
neral. 

El Dr. Brossa intervé reclamant l'ajornament 
perquè es pugui ampliar l'estudi d'aquest assump
te que considera molt important per a la Mu
tual. 

Intervé el Dr. Coll, President de la Mutual Mè
dica, el qual després de fer constar la seva con
formitat al fons de la proposició i de referir-se als 
tràmits dintre el Consell i a tots els aspectes a 
què ha donat lloc, fer especial referència al can
vi de criteri que aparentment pugui representar 
després de l'acord de 1928, reforçant el fons mixt 
cosa la qual tal vegada podria fer-la semblar 
inoportuna. Entenent-ho aixi, i declarant-se par
tidari de la proposició, prega al Dr. Bernet que 
accepti l'ajornament i durant un any creu que 
quedarà encara més demostrat que pot acceptar-se 
la proposició. 

El Dr. Bernet accepta l'ajornament de=prés 
d'haver fet constar el seu bon desig per a facili
tar l'estudi. 

La presidència declara que queda aprovat l'ajor
nament i es continua l'examen dels extrems de 
l'Ordre del Dia, passant-se al darrer apartat que 
és la proposició per a modificar l'article 25 del 
Reglament que tracta de la Junta General. 

Es llegeixen les proposicions dels Drs. Santi-
iïà i Cambra, que ambdues es r fereixen al ma'eix 
assumpte i a continuació cs llegeix l'informe d I 
Consell. (Tot fou publicat en el BUTLLETÍ de 
juny). 

Defensa la seva proposició el Dr. Santinà, fent 
constar que en aquesta ocasió ha procurat reco
llir l'opinió de l'Assemblea sobre aquest assump
te i defensa els diversos extrems de la proposició. 

El Dr. Cambra que coincidint amb la proposi
ció del Dr. Santinà retira la seva i s'adhereix a la 
primera. 

El President posa a discussió la proposició del 
Dr. Santinà que és l'única que queda després d'ha
ver retirat la seva al Dr. Cambra. 

Intervenen els Drs. Mas i Oliver, Aleu, Puja
das, Munné, i Masriera. El primer es manifesta 
partidari de la forma com el Dr. Santinà presen
ta ara la proposició, el segon i tercer creuen que 
no ha de modificar-se el sistema actual que dóna 
els bons resu'tats que podrien esperar-se amb la 
modificació a la qual s'oposen francament, el dar
rer Dr. Masriera recorda a l'Assemb'ca i'inferme 
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del Con ell que és l'úrica n anera, pràcticament 
possible, de recollir l'esperit de la proposici j . 

El Dr. Brossa fa algunes consideracions d'or
dre legal perquè l'Assemblea es fixi en aquest a1"-
pecte. 

Rectifica el Dr. Santifià que diu que en les 
mutualitats ha de concedir-se el dret de veu i vot 
a tots els socis i defensa el seu criteri reclatrant 
de lots els mutualistes puguin ei'erar-se directa
ment dels assumptes que personalment els afec
ten. 

Intervé el Dr. Coll, President de la Mu'ual. 
que es refereix a l'informe del Consell ampliant 
les manifestacions que ha fet el Dr. Masriera i 
diu que el referèndum que proposa e! Consell se
rà regulat per les Assemblees que podran cobrir-
se amb totes les garanties. 

La presidència fa un resum de les opinions que 
s'han manifestat. 

Posa primer a volació l'informe del Consell en
tenent que els que votin a favor d'aquest informe 
representa que voten en contra de la proposició 
del Dr. Santiíià. 

Abans de la votació el Dr. Santinà, diu, que 
com que l'informe del Consell ja es recull en part 
el seu criteri retira la seva proposició i es suma 
a la del Consell. 

En conseqüència queda acordat, per unanimitat, 
d'aprovar l'infonre del Consvll i que s'afegeixi 
un article al Reglament que digui: 

"Per a casos determina's el Consell estarà fa
cultat per a recórrer a un referèndum que tingui 
totes les garanties que la pròpia Junta General 
assenyali". 

Acabat aquest assumpte la Presidència declara 
que sense altre extrem a tractar en la Junta Ge
neral Extraordinària s'aixeca la sessió, proce
dint-se a l'elecció dels Srs. Pe'egats que han de 
signar l'acta. essent designats els Drs. Jau-re To
relló, Salvador Ventosa i Joan Oliver i Duran. 

A continuació es precedeix a llegir l'acta d'a
questa Junta General que és aprovada per una-
nimitat. 

Essent les dotze hores del dia 23 de juny de 
1929, s'aixeca la sessió de la Junta General ex
traordinària de la Mutual Mèdica del Sirdicat de 
Metges de Catalunya que ha començat a les deu 
hores i 30 minuts del dia d'avui. 

El President del Consell: Franc'sc Coll i Tur-
hau.—El President de l'Assemblea, Santiago 
Mundi.—El Secretari del Consell. E. Rosell-Jané. 
—El Secretari de l'Assemblea, RafaelQ ' • ' - • r -

—Els delegats. Salvador Ventosa, J'Ume T r ïló 
i Joan Oliver. 
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Memòria de Secretaria, llegida pel Sr. Secretari 
Dr. F. Rosell - Jané 

Senyors i benvolguts companys: 
Per tercera vegada tinc l'honor de posar a 

la vostra consideració un resum que reflectí en 
el possible la situació de la nostra Mutual en fi
nir l'exercici de 1928-1929. 

Un fet cabdal ressalta en aquest període per 
sobre de tots. Difícilment en la vida de la nos
tra Entitat de previsió podrà assenyalar-se una 
data que aplegui la importància que té el dia 27 
de desembre de 1928, fita memorable en la qual 
en quedar constituït el Grup V de Vida arrodo
nia les dues branques de previsió que són la base 
de la nostra Mutual i cristal·litzava en un fet pal
pable les aspiracions que semblaven utòpiques 
d'aquells companys que amarats d'entusiasme va
ren fundar la nostra- Institució ara fa uns vuit 
anys sense pensar que en un tan curt període de 
temps poguéssim arribar a una situació que la 
immensa majoria creien impossible i que sols 
la perseverança i la fe en l'esdevenidor han po
gut portar a tenne. 

La tasca del Consell per administrar una En
titat com la nostra Mutual és ja relativament 
senzilla. No cal fer altra cosa que conduir conve
nientment l'energia que es desprèn de la seva 
actuació inspirant-se a tothora en l'esperit de jus
tícia i benvolença i desenrotllar encara més. grup 
per grup, les possibilitats que dintre de cada un 
d'ells puguin ésser assequibles i sumar-hi les que 
encara en resten fora. 

Així i tot el Consell sent la inquietud de per
feccionar encara aquesta obra fins allà on sigui 
possible, ja amb iniciatives sortides del seu si, ja 
recollint les inspiracions que li vénen de fora i 
que inspirades en el propi ideal puguin concretar-
se en fets beneficiosos per a la col·lectivitat. 

En la Sessió Extraordinària que acabem de 
celebrar, haveu pogut discutir i prendre acord 
respecte de proposicions que han estat posades a 
la vostra consideració, i , estem segurs, que l'acord 

que pugueu haver pres ho ha estat sense perdre 
de vista el be de la Mutual i l'esdevenidor de la 
mateixa, que no és altra que assegurar en defi
nitiva les possibilitats d'ajut al desvalgut que és 
la finalitat primordial de la nostra Institució. 

En la Memòria de l'any passat us deia que 
considerava difícil de traslluir d'una manera des
apassionada, aquells aspectes que durant la vida 
col·lectiva van presentant-se, que en el fons són 
problemes de fisiologisme evolutiu i que en de
terminar una resolució del ple de l'Assemblea 
han de cristal·litzar en fets que millorin el cos 
orgànic en el sentit d'una evolució ascendent, 
pcrfeccionadora. posant cura de no caure en in
volucions retrògades que signifiquin en cap mo
ment una davallada sentimental i econòmica. 

Un dels problemes que ha apassionat més a 
l'opinió mutualista i que ha col·locat al Consell 
en una situació d'orientadora difícil, és la inver
sió de capitals. 

Pres per l'Assemblea General de Del;gats de 
la Mutual de l'any 1928, l'acord d'autoritzar al 
Consell per estudiar la proposició Masriera i de
cidir quan ho jutgés oportú, el Consell de la Mu
tual en sessió a la que assistia el senyor President 
del Sindicat, va acordar fer gestions per inver
tir una bona part del capital en un immoble que 
pogués estatjar el Sindicat, i que a la vegada 
pogués servir per a les finalitats del mateix, com 
són d'entre d'altres, i apart de les Oficines, la 
Cooperativa i la Residència d'Estudiants i en
carregava expressament al Secretari perquè tes 
les gestions oportunes a aquell fi i la sotmetés, 
previ informe tècnic, a la decisió del Consell. En 
aquesta sessió passaren desapercebudes dues cir
cumstàncies que' després s'han palesat i que han 
estat el cavall de batalla de totes les discussions. 
La primera és la dificultat, la quasi impossibili
tat de què un immoble que reuneixi aquelles cir
cumstàncies ofereixi una renda prou remunera-
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dora perquè els interessos de la Mutual no en 
surtin perjudicats: la segona, que l'acord que va 
prendre l'Assemblea, més ben dit que la redacció 
que d'aquest acord consta en acta no ba estat 
unàniírement apreciat com bastant i suficient per 
portar endavant l'adquisició d'un immoble sense 
una nova decisió de l'Assemblea que d'una ma
nera més terminant i clara expressi la seva vo
luntat. Aquests dubtes, però, sorgiren immedia
tament, que vist pel que us adreça la paraula, 
després de rebre més de vuitanta informacions 
d'immobles i visitar-ne molts d'ells, la primera 
circumstància, proposava al Consell l'adquisició 
d'una determinada casa. amb informe tècnic fa
vorable, però amb mires únicament d'aconseguir 
un benefici econòmic per a la Mutual. I ja en 
aquest terreny l'opinió del Consell que en principi 
era favorable a l'adquisició per una gran majoria, 
es rectificà i cregué oportú de consultar en defini
tiva l'autoritat suprema de l'Assemblea. Sense di
ficultats es prengué l'acord de cridar una Assem
blea Extraordinària, però en sorgir més tard els 
dubtes de què bavia de córrer amb les despeses 
que aquesta Assemblea ocasionés, fou ajornada 
per aprofitar la reunió de l'Ordinària i sotmetre 
en aquella ocasió la definitiva solució de l'as-
sumpte a la vostra superiora autoritat. S'acord i 
també, encara que no és estatutari, de consultar, 
mitjançant un plebiscit, l'opinió dels mutualistes 
i la contestació que d'aquest plebiscit es dedueix 
serà posada a la vostra consideració. 

* * + 

La situació de la Mutual en l'actualitat ha d'in-
teressar-vos d'una manera especial perquè d'ella 
podeu treure'n deduccions profitoses per a for
mar concepte que ha de regir les vostres deci
sions. 

A l'encarregar-me de la Secretaria de la Mu
tual hi havia 1.565 participacions al Grup I d'In
validesa: l'any passat eren 1880; en l'actualitat 
són 1945. 

En el Grup TI d'Invalidesa eren 1.158; l'any 
passat eren 1526: aquest any, 1587. 

En el Grup I I I d'Invalidesa eren 880: l'any 
passat. 1.289; aquest any, 1352. 

En el Grup IV d'Invalidesa eren 511; l'any 
passat, 892 : aquest any, 952. 

En el Grup V d'Invalidesa eren 407; l'any 
passat, 702; aquest any, 818. 

En el Grup I de Vida eren 691 ; l'any passat, 
947; aquest any, 1.008. 

En el Grup I I de Vida eren 447 ; l'any passat, 
726; aquest any, 781. 

En el Grup I I I de Vida eren 275; l'any pas
sat, 525 ; aquest any, 582. 

En el Grup I V de Vida, que fou fundat l'any 
passat tenia 293 socis; aquest any són 413. 

El Grup V de Vida, fundat aquest any compta 
349 participacions. 

En resum, el nombre de participacions a- l'en
trar a la Secretaria de la Mutual era de 5.932 
efectives, i en l'actualitat són 9.787. 

En prendre possessió de la Secretaria el ca
pital de la Mutual era 439.035^51 pessetes i a 
l'actualitat és de i .207.438'i9. 

Igualment es pot fer constar que en el mo
ment de fer-me càrrec de la Secretaria el fons 
mixt de la Mutual Mèdica, per efecte de les con-
donacions que llavors es practicaven, de les pror-
rates del Grup I d'Invalidesa durant tot l'any i 
les de tots els grups del mes següent de l'As
semblea, estava reduït a zero i actualment té un 
capital aquest fons de 225.7i3' i5 pessetes. 

El dia 7 de desembre de 1926, en fer-me càr
rec de la Secretaria vaig fer constar la meva 
preocupació perquè comprenia la dificultat d'om
plir el vuit que deixava el meu antecessor, el 
benemèrit Dr. Taxonera. i la gran que havia d'és
ser la meva tasca per tal de suplir la que aquell 
company havia portat a cap amb un èxit que di-
fxilment porlia igualar-se. 

En vista de les dades que us he exposat puc 
dir-vos que estem satisfets dels resultats obtin
guts i que seguint amb cura la mateixa actuació 
l'esdevenidor de la Mutual està assegurat. 

Els socorsos d'Invalidesa pagats durant l'e
xercici de 1927-1928 foren de 88.345 pessetes, i 
aquest any s'han pagat 147.832 pessetes, amb un 
augment de 59.487 pessetes, essent aixi que 
l'augment de participacions en cl conjunt de 
Grups no han estat més que de 349. 

Aquest excés ha estat produït sense que en 
aquest període s'hagi constituït cap grup d'In
validesa i sense que cap dels companys ingressats 
durant l'exercici hagi devengat subsidis. De ma
nera que l'augment s'hauria produït igualment 
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encara que el nombre de participants hagués es
tat exactament igual al de l'any passat. 

Això dóna la tònica de que els grups d'Invali
desa no estan encara ni de molt estabilitzats i que 
abans que això no succeeixi les derrames sofri-
ran una ascensió que ens obliga a ésser cautes i 
previsors; 

La quantitat total pagada per subsidis d'Inva
lidesa des de la fundació de la Mutual és de 
.102.862 pessetes. 

Els subsidis de defunció en l'exercici de 1928-
1929 han pujat 80.000 pessetes i des de la funda
ció, 420.000 pessetes. 

Aquest any hem tingut la dissort de perdre 
d'entre nosaltres els companys Enric Cosp i Sir-
vent. Modest López i Escot, Hèctor Meléndez i 
Correa, Sebastià Santaeugènia i Sibit, Antoni 
Serrat i Puigbó, Pere Roca i Planas. Josep Ma
ria Cartes i Mur. Miquel Jordana i Castelltort, 
Joaquim Eerrc i Eerrer, Josep Roig i Padró. 

Lluís Pàmies i Bonet, Pere Poblet i Andreu, Se
rafí Salvat i Miró, P. Josep Esbarranch i Ho-
mar. Lluís Fosaiba i Geis, Antoni Alegret i Sa
rna, Magí Tobella i Vila, Francesc Toyos i Mo
ra, Francesc Pigem i Tarré i Enric Casals i 
Duch. Sigui el nostre condol més sincer per la 
pèrdua d'aquests companys i testimoniem a les se
ves famílies el nostre més viu sentiment. 

Aquestes són, benvolguts companys, les im
pressions que podem oferir-vos del desenrotlla
ment dè la Mutual i de l'actuació del Consell, als 
elements del qual vosaltres honoràveu en fer-los-
hi l'encàrrec d'administrar-vos i , particularment, 
en deixar aquest lloc. que crec haver ocupat sinó 
amb tota la suficiència (|ue hom voldria desitjar, 
amb la més bona volUntàt, m'he sentit honorat 
per vosaltres i sostingut. per l'ajut i entusiasme 
dels companys que són en definitiva els fonaments 
de la nostra Institució. 

He dit. 
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Acta de la Junta General ordinària 

Essent les dotze hores i 30 minuts del dia 23 
de juny de 1929, es reuneix la Mutual Mèdica 
del Sindicat de Metges de Catalunya en Junta 
General Ordinària de l'any 1929. 

Presideix el Dr. Coll i actua de Secretari el 
Dr. Rosell-Jané. 

Assisteixen els senyors del Consell Adminis
tratiu, del Consell del Sindicat i Delegats dels 
Partits que es fan constar en altre lloc d'aquest 
BUTLLETÍ. 

La presidència ordena la lectura de la convo
catòria la qual cosa es verifica. 

Es llegeixen els articles pertinents del Regla
ment que tracten de la celebració de la Junta Ge
neral. 

S'examinen i s'aproven les delegacions presen
tades. 

A continuació la presidència fa constar que 
s'han complert tots els tràmits reglamentaris per 
a la celebració de la Junta General i declara de
finitivament constituïda aquesta Junta General 
Ordinària de l'any 1929 que es celebra al local 
conegut per Parthenon. Balmes. 137, Barcelona, 
essent les 12 hores i 45 minuts del dia 23 de 
juny de 1929. 

Constituïda la Junta General la presidència sa
luda als assistents fent vots per al millor desen
rotllament dels debats amb el f i de fer tasca pro
fitosa per a la Mutual Mèdica. 

En compliment de l'acord de la Tunta General 

Extraordinària que ha precedit aprovant el Re
glament de les Juntes Generals, es procedeix al 
nomenament de la mesa presidencial quedant de
signada per aclamació la mateixa que ha presidit 
la Junta General Extraordinària, que és la se
güent : 

President: Lluís Celis i Pujol. 
Vice-president: Santiago Mundi i Barceló. 
Secretari: Rafael Q. Blanes i Blanes. 
Vice-secretari: Josep Guàrdia i Bilbao. 
Vocals: Enric Bonnin i Pina i Joan Ferrer i 

Prat. 

Pren possessió la mesa elegida i es passa a l'e
xamen dels extrems de l'Ordre del Dia, presidint 
el Dr. Celis i actuant de secretari el Dr. Blanes. 

Seguidament el Sr. Secretari del Consell, doc
tor Ferran Rosell-Jané procedeix a llegir la Me
mòria de Secretaria que és escoltada amb molta 
atenció i aplaudida al final amb entusiasme. 

El Dr. Riera demana, i s'aprova per aclama
ció, un vot de gràcies i felicitació pel Consell pels 
resultats obtinguts que es ressenyen en la Me
mòria llegida que és aprovada per unanimitat. 

Es llegeix i s'aprova per unanimitat el movi
ment de Caixa i Balanç de l'any 1928. (El balanç 
va ésser publicat en el número de juny i el mo
viment de Caixa es copia a continuació.) 
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Moviment de Caixa de la Mutual Mèdica, durant l'any 1928 

ENTRADES SORTIDES 

Ròssec 
Quotes diverses 
Quotes de garantia 
Retirat de la Caixa d'P'stalvis 

" del Banc de Catalunya 
" del Banc d'Espanya 
" de la Banca Soler i Torra 

Germans 
En interessos dels dipòsits-beneficia-

ris i reembors dels antíçips fets als 
pensionistes 

Per interessos 
Per devolució de socorsos indeguda

ment cobrats: 

Soc. Invalidesa I 
" - . . | | . 
" I I I 

I V 
V 

3.286'90 
526.4io'55 
42.028'— 

364.988'6o 
1.002'40 

15.000'— 

33.09i'20 

4o.989·3=; 
32.022*26 

450 — 

450 — 
4^0'--
4-0'— 
4:0'— 

Socorsos Invalidesa I 
I I 

I I I 
I V 
V 

Socorsos Vida I 
" I I 

Terminis de Vida anticipats 
Retorn de Garanties, deduït quotes 

pendents ... 
Dipositat a la Caixa d'Estalvis 

a la Ranca Soler i Torra 
Germans 

al Banc d'F.spanya 
al Banc de Catalunya 

Invertit en valors de l'Estat espa
nyol i dipositats al Banc d'Espanya 

En despeses diverses 

59.823*66 
40.738'66 
23.238*66 

8.428'66 
7.728*66 

69.716*25 
29.827*25 
47.600'— 

1.642'65 
366 . i3 t , i8 

32.228'85 
29.564^0 

224'33 

323.071*— 

7·247'4S 

i.047.211'86 

1 .o67.o69'26 

Ròssec i9.857'40 

1.067.069^6 

Es passa a l'elecció de membres del Consell. 
Es llegeixen els articles del reglament que es refe
reixen a aquest extrem. 

Es sospèn la sessió per uns moments perquè 
puguin posar-se d'acord els Srs. Delegats respec
te a candidatura. 

Represa la sessió s'elegeix per aclamació la se
güent candidatura: 

Vice-President: Dr. Enric Seguí i Pou. 
Secretari: Dr. Josep Trenchs i Codonés. 
Vocal I I d'Invalidesa: Dr. Eduard Condemi-

nas i Oliveras. 
Vocal V d'Invalidesa: Dr. Josep Grífols i 

Roig. 
Vocal I I I de Vida: Dr. Erancesc Espadalèr i 

Mas. 

Vocal I I I de Vida: Dr. Josep M.a Grau i 
Blanch. 

Vocal V de Vida: Dr. Abelard Servent i Cam
pos. 

El càrrec de Vocal I I de Vida ha estat elegit 
per haver passat a Secretari el Dr. Trenchs que 
ocupava aquell càrrec. 

El càrrec de Vocal V de Vida ha estat elegit 
per haver-se constituït aquest grup durant el dar
rer exercici, havent cobert provisionalment aquest 
càrrec el Consell, en constituir-se dit grup, amb 
el nomenament del propi Dr. Servent. 

La presidència proclama la candidatura elegi
da i en conseqüència queda constituït el Consell 
Administratiu de !a Mutual Mèdica de la se
güent pianera: 
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Consell Administratiu de la Mutual Mèdica 

President Dr. 
Vice-Presidenl Dr. 

Tresorer . • Dr. 
Comptador Dr. 
Secretari Dr. 
Vice-Secretari Dr. 
Vocal I Invalidesa . . . . Dr. 
Vocal I I Invalidesa . . . . Dr. 
Vocal I I I Invalidesa . . . . Dr. 
Vocal IV Invalidesa . . . . Dr. 
Vocal V Invalidesa Dr. 
Vocal I de Vida Dr. 
Vocal I I de Vida Dr. 
Vocal I I I de Vida Dr. 
Vocal I V de Vida Dr. 
Vocal V de Vida Dr. 

F R A N C E S C C O L L I T U R B A U . 
E N R I C SEGUÍ I POU. 
JOSEP MASRIERA I GUARDIOLA. 
LLUÍS B E R N E T I ROIG. 
JOSEP T R E N C H S I COD05JÉS. 
JOAN MAS I O L I V E R . 
IGNASI F I G U E R A S I BASSOLS. 
E D U A R D CONDEMINAS I O L I V E R A : 
ANTONI A N D R E U I CABESTANY. 
ÀNGEL MOYA I BLANCHAR. 
JOSEP G R I F O L S I ROIG. 
JOAN E S T I L - L A S I R E I X A C H . 
F R A N C E S C E S P A D A L E R I MAS. 
JOSEP M.a GRAU I BLANCH. 
MARTÍ PARÉS I PARÉS. 
A B E L A R D S E R V E N T I CAMPOS. 

L'Assemblea acorda per aclamació i amb entu
siasme que es concedeixi un vot de gràcies i fe
licitació als Srs. Consellers que han acabat la 
seva comesa per la meritíssima tasca realitzada 
durant el seu exercici. 

Es passa a tractar de les proposicions presen
tades pel Consell i es llegeix, i per unanimitat 
s'aprova, la que proposa que les quotes d'e ga
rantia puguin pagar-se a -'terminis (Proposició 
publicada en el número de juny del BUTLLETÍ). 

En conseqüència queda acordat: "Que la quo
ta de garantia es pugui fer efectiva en deu termi
nis mensuals a partir del moment de la presenta
ció de la sol·licitud, de manera que el primer ter
mini haurà de fer-se efectiu abans de sotmetre 
la sol·licitud a la consideració i resolució del Con
sell Administratiu." 

"Que en el cas de devengar subsidis d'Invali
desa o socorsos de Vida abans d'haver liquidat 
els deu terminis de la quota de garantia, es de
dueixi dels subsidis devengats els terminis que 
faltin pagar." 

Es passa a l'estudi de la forma de reconeixe
ment d'ingrés i s'aprova per unanimitat la pro
posició que diu: 

"La Mutual no podrà admetre cap soci a cap 
grup de Vida o d'Invalidesa sense previ reco
neixement mèdic els facultatius del qual nome
narà el Consell de la Mutual." 

Aprovada la proposició i després d'unes de
claracions del Dr. Coll, President del Consell, 
s'acorda, a proposta de la presidència, un am
pli vot de confiança al Consell per adaptar la 
proposició i nomenar els metges que hagin de 
reconèixer. 

A continuació passa a tractar-se de la forma 
d'inversió de fons. El Dr. Masriera abans de lle
gir-se la proposició explica la gènesis de la ma
teixa. 

Es llegeix la proposició, que diu: 
"En l'Assemblea de l'any 1928 es prengué un 

acord respecte a l'inversió de capital en la com
pra • d'immobles que per la seva redacció no va 
poder ésser apreciat per unanimitat com una au-
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torització suficient per a procedir a tal compra. 
Altrament, tampoc quedava ben explicita l'orien
tació que havia de donar-se a l'adquisició en pro
jecte. 

Aquesta dificultat d'interpretació va portar al 
Consell a repetides deliberacions que per fi es 
concretaren en un plebiscit per conèixer l'opinió 
dels companys sobre aquesta qüestió i elevar, 
després, la definitiva consulta a l'Assemblea. 

El resultat del plebiscit ha estat el següent: 
S'han rebut en total 241 contestacions, les 

quals es distribueixen de la següent manera: 
A la primera pregunta que diu: "Creieu con

venient que la Mutual inverteixi fins al 50 % del 
seu capital en l'adquisició d'immobles?", contes
ten afirmativament 194 i negativament 46. Hi ha 
una contesta en blanc. 

A la segona pregunta que diu: " Creieu que 
podria adquirir-se un immoble amb mires a es
tatjar la Mutual i el Sindicat encara que no es 
millori la renda que actualment s'obté?", contes
ten afirmativament 173 i negativament 63. H i 
ha dues contestes en blanc. 

A la tercera pregunta que diu: "Creieu que 
podria adquirir-se un immoble amb mires a es
tatjar-hi la Mutual i el Sindicat encara que fos 
amb limitació de la renda actual ?". contesten 
afirmativament 97 i negativament T37. Hi ha set 
contestes en blanc. 

A la quarta pregunta que diu: "Creieu que la 
compra d'immobles ha d'ésser únicament i ex
clusivament per a millorar la renda?", contesten 
afirmativament IOÏ i negativament 135. Hi ha 
una contesta en blanc. 

A la cinquena pregunta que diu: "Creieu con
venient la inversió de part del capital en primeres 
hipoteques suficientment garantides?", contesten 
afirmativament 130 i negativament 100. H i ha 
onze-contestes en blanc. 

A la sisena pregunta que diu: "Creieu que el 
Consell ha de recabar a la propera Assemblea l'au
torització legal necessària, segons informes tècnis 
per a comprar immobles o establir hipoteques que 
reuneixin les condicions desitjades pels socis i 
compulsades mitjançant els requisi's que la prò
pia Assemblea determinarà? contesten afirmativa
ment 193 i negativament 38. Hi ha nou contestes 
en blanc. 

El Consell, amb el desig de què de la present 

Assemblea en surti un acord concret que asse
nyali exactament el camí a seguir pel Consell i 
recollint el resultat de l'anterior plebiscit en les 
seves preguntes primera, segona, tercera i cin
quena, PROPOSA: 

Primer. Que s'acordi la inversió del 50 per 
cent del seu capital en la compra d'immobles. 

Segon. Que l'immoble que s'adquireixi sigui 
per a estatjar el Sindicat i la Mutual i altres filials, 
encara que no es millori la renda que actualment 
s'obté. 

Tercer. Que es prescindeixi de que l'immoble 
hagi de servir per a estatjar la Mutual i el Sin
dicat i altres institucions, si això representa una 
merma o limitació cle la renda que actualment 
s'obté. 

Quart. Que únicament i exclusivament es pu
gui invertir el capital en hipoteques, sempre que 
siguin sobre un immoble propietat del Sindicat i 
encara en primera hipoteca. 

Cinquè. Que per a procedir a la compra es 
segueixin els següents tràmits: 

A) S'obtindran informes de dos arquitectes, 
un d'ells designat pel director de l'Escola d'Ar
quitectura i l'altre per la Quefatura de la Secció 
de Plus Vàlua de l'Ajuntament de Barcelona i 
d'un notari que hauran de fer-ho tècnicament en 
els respectius aspectes professionals sobre les con
dicions de l'immoble que es projecti d'adquirir 

B) Obtinguts aquests informes favorables, en 
reunió del Consell de la Mutual Mèdica, el Con
sell de la Cooperativa de Consum i el de les altres 
Institucions que pugni haver-hi creades, així com 
la Junta Consultiva, es prendrà l'acord d'adqui
sició. 

Sisè. Que aquesta Assemblea autoritzi al Con
sell Administratiu de la Mutual Mèdica en tot 
quant sigui necessari eh dret per a portar a la pràc
tica aquests acords. 

Llegida l'anterior proposició, cl Dr. Bernet fa 
observar que es concreti que la renda no podrà 
ésser inferior a un 4 % (quatre per cent) i així 
queda ben definida l'atribució del Consell. 

La presidència s'adhereix a les manifestacions 
flel Dr. Bernet i creu que inclús podria assenya
lar-se una renda inicial inferior, per a donar una 
major facilitat de resolució al Consell. 

El Dr. Sellas proposa que la limitació sigui ex
clusivament per a l'immoble que s'adquireixi en 
benefici del propi estament mèdic, però que per a 
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compres successives no pugui ésser inferior a la 
renda que actualment s'obté. 

El Dr. Trenchs creu que encara que és molt 
d'agrair el marge que indica la presidència, és pre
ferible de subjectar-se al tipus assenyalat doc
tor Bernet, tota vegada que així es respon amb 
més exactitud al criteri manifestat en el plebiscit. 

El Dr. Mas i Oliver opina que ha d'acordar 
l'Assemblea, en el sentit manifestat pel Dr. Ce
lis, perquè es facilita enormement l'assumpte. 

Intervenen els Drs. Montanyà, Pareja, Puja
das i la Presidència, que resum els debats. 

Intervé el Dr. Puig i Sais, el qual diu que 
abans de tot es precís que es conservi l'ideal de 
què l'immoble serveixi per al Sindicat i les seves 
Institucions, per la qual cosa tal vegada no pot 
posar-se com a essencial el valor de l'immoble a 
l'esdevenidor. 

S'amplia la discussió sobre el tipus mínim d'in
terès que ha de fixar-se, intervenint-hi els doctors 
Solà, Mas i Oliver, Montanyà, Masriera i Riera, 
cl qual diu que el principal és el valor que tindria 
el poder fer l'obra :lel Casal del Metge, que en
cara que sigui per a finalitats morals, aquestes te
nen també, en aquest cas, un valor material, i creu 
que només per aquesta finalitat la Mutual pot in
vertir capitals en immobles. 

A continuació, el Dr. Bonnin proposa que s'a
provi la proposició tal com la presenta el Consell, 
però, amb una esmena en el sentit de què cas que 
l'immoble que s'adquireixi sigui per a estatjar el 
Sindicat i les seves Institucions, els Consells que 
han de resoldre en definitiva tinguin un ample 
marge de confiança per assenyalar la renda i tots 
els detalls. 

A continuació s'aprova per unanimitat la pro
posició del Consell amb l'addició proposada pel 
Dr. Bonnin i recollint el criteri manifestat unà
nimement, tot el qual queda redactat com segueix: 

Primer. S'acorda la inversió del 50 per cent 
del capital de la Mutual Mèdica en la compra 
d'immobles. 

Segon. Que l'immoble que s'adquireixi sigui 
per a poder instal·lar en el mateix el Sindicat de 
Metges de Catalunya amb la Mutual Mèdica i les 
altres Institucions i Serveis del propi Sindicat, en
cara que no es millori la renda que actualment 
s'obté del capital conforme està emprat. 

Tercer. Que únicament i exclusivament es 
pugui invertir el capital en hipoteques, sempre que 

sigui sobre un immoble propietat del Sindicat i 
encara solament en primera hipoteca. 

Quart. Que en el cas de l'adquisició de nous 
immobles a més del destinat a estatjar el Sindicat 
i les seves Institucions, hauran de produir una 
renda almenys igual a la que actualment s'obté. 

Cinquè. Que per a procedir a la compra es com
pleixin els següents tràmits: 

A) S'obtindran inf^-mes de dos arquitectes, 
un d'ells designat pel Director de l'Escola d'Ar
quitectura i l'altre per la Quefatura de la Secció 
de Plus Vàlua de l'Ajuntament de Barcelona i 
d'un Notari, els quals hauran d'informar tècnica
ment en els seus respectius aspectes professionals 
sobre les condicions de l'immoble que es projecti 
d'adquirir. 

B) Obtinguts aquest informes favorables, en 
reunió del Consell del Sindicat de Metges de Ca
talunya, el Consell de la Mutual Mèdica, el Con
sell de la Cooperativa de Consum i el de les altres 
Institucions que puguin haver-hi creats, així com 
la Junta Consultiva, es prendrà l'acord d'adquisi
ció. 

Sisè. Que per l'immoble que s'adquireixi amb 
destí a estatjar el Sindicat i les seves Institucions, 
els Consells que han de resoldre en definitiva gau
deixin d'un ample m.irge de confiança que la Jun
ta general els concedeix per a assenyalar, sense li
mitacions, la renda que ha de produir i tots els 
detalls. 

Setè. S'autoritz al Consell Administratiu de 
la Mutual Mèdica en tot quant sigui necessari en 
dret a portar a la pràctica rru'sts re rds. 

Acabades les proposicions presentades pel Con
sell es dóna compte d'una altra que presenten els 
Drs. Farrerons i Masriera, demanant es consti
tueixin dos nous grups de Vida de 25.000 pesse
tes, redactada en els següents termes: 

"Fill.del canvi d'impressions que hi ha hagut 
entre diversos companys mutualistes ha sorgit la 
idea de constituir dos nous grups de la Secció de 
Vida, les bases de constitució dels quals seran les 
següents: 

Es constituiran dos grups de Vida, de pesse
tes 25.000 cada un amb els números 6 i 7. 

El regisme d'aquests grups serà igual als de la 
Mutual ja constituïts. 

L'administració d'aquests dos grups serà porta
da pel Consell Administratiu de la Mutual. 

El capital d'aquests dos grups serà completa-
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ment deslligat dels diversos fons de la Mutual tal 
com està constituïda actualment (o sigui dels cinc 
grups d'Invalidesa i dels cinc de Vida). 

Aquests grups es nodriran d'una quota de com
pensació que nosaltres en direm de previsió a fi i 
efecte de distingir-los dels altres grups que" for
men la Mutual. 

Les quotes de previsió seran: 

30 anys o menys 
35 • " " " 
40 " " " 

45 " " " 
50 " " " 

55 " " " 
60 " " 

Ptes. 
68'75 

i37'5o 
756·25 

1.926'25 

3-585'— 
5-750'— 

Aquestes quotes podríem dir-ne les quotes t i 
pus. Els anys intermedis és un càlcul que ha de 
fer-se, el treball del qual farà el Consell Adminis
tratiu de la Mutual o una Ponència que el mateix 
Consell nomeni. 

Per a constituir-se un grup es necessitarà al
menys que hi hagin 200 sol·licituds. 

Per a formar part d'aquests grups serà indis
pensable estar associat als altres cinc grups de 
Vida de la Mutual. 

Les quotes de Previsió no es podran disminuir 
sense qlie ho demanin les quatre cinquenes parts 
d'associats als grups esmentats. 

En el Consell Administratiu de la Mutual hi 
haurà un representant de cada un dels grups. 

Els socis dels nous grups tenen l'obligació de 
pagar la quota de previsió que els hi correspongui 
segnns l'edat. Aquesta quota podrà pagar-se amb 
deu terminis mensuals a partir del mes següent 
al de l'admissió al Grup, però, abonant un 6 per 
cent de la quantitat ^ue li resti pagar. 

El soci vindrà obligat a pagar les prorrates cor
responents. 

Si algun soci fo; donat de baixa per falta de 
pagament perdrà tot;, els drets. 

En cas de defunció d'un associat dels Grups 6 i 
7i la quota de compensació que hagués pagat l'es-
n.entat associat anirà a eixugar derrames. 

L'Assemblea acordi modificar els articles del 
Reglament que facin referència a la constitució 
d'aquests grups. 

Aquestes són les bases que creiem indispensa

bles per a constituir aquests nous Grups de Vida. 
L'estructuració d'aquest projecte s'encomana al 
Consell Administratiu de la Mutual o a una Co
missió que ell nomeni. 

Demanem que l'Assemblea autoritzi al Consell 
Administratiu i)erquè l'Assemblea de l'any 1930 
pugui presentar-se aquest projecte degudament 
estructurat per a la seva discussió i aprovació si 
hi havia lloc, o autoritzi al Consell per a posar-lo 
en vigor una vegada aquest hagi fet els treballs 
pertinents del cas. 

Supressió de quota fixa ])erquè l'administració 
'a farà gratis el Consell Administratiu de la Mu
tual." 

Després d'unes observacions que fan els doctors 
Riera, Fernàndez Pellicer i la Presidència, els 
signants retiren la proposició. 

A continuació es llegeix una proposició que sig
nen els Drs. Mas i Oliver, Pareja, Riera i Sierra, 
que diu: 

"Si en un moment donat, una vegada ja cons
tituïda la Junta General no estiguessin presents la 
meitat més un dels Delegats que l'haguessin cons
tituït, aquesta hauria de suspendre les seves deli
beracions per a reprendre-les quan la Mesa presi
dencial ho assenyali i assisteixin el nombre mínim 
d'assistents que s'assenyalen en aquest apartat." 

El Dr. Coll fa observar que no té ara forma re
glamentària aquesta proposició, en virtut del qual 
els signants la retiren, si bé demanen a l'Assem
blea, i així s'aprova per aclamació, que s'aprovi 
l'esperit de la proposició i se li doni forma regla
mentària a la primera oportunitat. 

Acabats els assumptes a tractar, es nomenen 
els senyors Delegats que han de signar la present 
acta, essent designats els Drs. Valerià Sierra, A l 
fons Pareja i Vicents Planas. 

Posada a discussió l'acta, després d'haver-la 
llegida, és aprovada per unanimitat. 

A continuació, la presidència declara closa la 
junta General Ordinària de la Mutual Mèdica del 
Sindicat de Metges de Catalunya de l'any 1929. 

I s'aixeca la sessió essent les 14 hores del dia 
23 de juny de 1929. 

El president del Consell, Francesc Coll.—El 
President de la Mesa, Lluís Celis.—EI Secretari 
del Consell, F. Rosell-Jané.—El Secretari de la 
Mesa, Rafael Q. Blanes.—Els Delegats: Valerià 
Sierra. Vicents Planas i Alfons Pareja. 
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Caixa de Beneficència 
En l'Assemblea d'aquest any, tal com es des

prèn de l'acta que en aquest mateix número es 
publica, fou acordat la creació d'una quota volun
tària que es recaptarà mensualment per l'import 
d'una pesseta que serà destinada a la Caixa de Be
neficència. 

Tal com diu la proposició aprovada, i que va 
presentar el company Josep Masriera i Guardiola, 
per a conèixer els subscriptors voluntaris d'aques
ta quota, junt amb els rebuts del mes d'agost s'en
viarà una fulleta d'inscripció que tots els que lliu
rement vulguin signar poden després de remetre 
a la Secretaria del Sindicat per prendre nota de la 
seva subscripció. 

La quota es farà efectiva per mitjà d'un timbre 
o rebut especial que es presentarà mensualment al 

cobrament junt amb els rebuts de la Mutual, pels 
companys que només són socis del Sindicat la quo
ta se'ls recaptarà cada tres mesos per valor de 
tres mensualitats junt amb el rebut trimestral del 
Sindicat. 

Malgrat les fulles d'inscripció hagin d'ésser re
partides junt amb els rebuts del mes d'agost, són 
molts ja els companys que coneixedors de què 
s'havia aprovat aquesta proposició han enviat ja 
nota de la seva inscripció. 

Esperem rebre moltes adhesions i donem ja des 
d'ara, en nom dels companys, vídues i orfes so-
correguts, les més corals mercès als companys 
subscriptors. 

Donatius per a la Caixa de Beneficència del Sindicat de Metges 
de Catalunya durant el juny de 1929 

Laboratoris -Andrómaco - ( G L E F I N A - T O N I C S A L V E ) donatiu mensual) . 100 Ptes. 

Laboratoris Ibero-americans Productes opoteràpics Sèrums , Vacunes 
Cataplasmes 

Carn Vegetal (subscripció mensual) 75 
Dr . X . 
De la casa Wassermann, id. id. Lecitina, Valero-Fosfer, Lacto-Fosfer, Gadil . lodes, 

Diarsen-Iodos, Atussol, Aspasmol 
Laboratoris Busto. id., id. 
Productes V I A N , id. id. (Ferments làctics. lodotona (iodo orgànic) Tubercularsyl) . 
Institut de Biologia i Serumteràp ia IBYS, id., id 
Societat Nes t l é (donatiu mensual) 
A. Gamir, Si lal , Bardanol, id., id. 
Dr. Ornosa Soler, de Reus: Novocarrel antisèptic electrolític i de Carrel; Nasalelna 

Duncans, pomades antisèptiques nasals; Lactagenina, reconstituent i galactogen 
complet (subscripció mensual). . . 

Laboratoris R. T. B. - Plasmaserum, Arterol, Enobiol, Gastroclorina, Perleucuterol, 
Eupartol. Tannoviol i Linfodermol (donatiu mensual) , 

Laboratoris Fi l ls de Maria P a g è s - Mataró- (Hlgienina) irrigacions - Pomada Oulothele 
talls dels pits - Rob - Oalega galactogen - 1 i 2 en l'embaràs, en la lactància, donatiu 
mensual 

C.a) 

50 

60 
60 
50 
50 
50 
30 

25 

25 

25 
Casa Santiverl.-Vitamin-Fruit (Llet de fruites) 10 
lodalgon i Treponemol 
Ceregumil FERNANDEZ (Fernàndez Canivell 

10 
80 
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Noticiari 

Llibres rebuts.—"La albuminuria en las en-
fermedades internas. - Pronostico, tratamiento", 
per Gonzalo Roqueta. - Salvat, editor, S. A. 
1928. 

L'albuminúria! Símptoma vulgar, que a cada 
pas troba el metge en la seva pràctica. Ahir, alte
ració fàcilment classificable en un nombre limi
tat de capítols i amb una terapèutica quasi unien, 
la dieta làctea; avui, capítol immens, on són in
duïdes modalitats nombroses, amb una bibliogra
fia esfereïdora i amb criteris ben distints. 

L'aparició d'una obra clarament escrita, hon
radament pensada, en la qual l'autor hi traspua 
un entusiasme, poques vegades igualat, per la 
ciència mèdica, i en la que és fa un examen atit-
llat de quant s'ha escrit i proposat, ha d'ésser re
buda amb tota solemnitat i altament estimada. 

En les 365 pàgines de què consta l'obra, el lec
tor hi trobarà tot quan pugui interessar-li en pa-
togènia, diagnòstic i tractament, foragitant-lo d: 
la rutina en el pensar, de l'automatisme en medi
car. Adquirirà amb la seva lectura allò que l'au
tor s'ha proposat de donar-li amb ella: criteri 
propi—F. P. 

Curs de Cirurgia abdominal.—A l'Hospital de 
la Santa Creu i Sant Pau, entre els cursos d'am
pliació d'estudis d'aquest any es celebrarà el de 
Cirurgia abdominal organitzat pel Dr. M. Cora-
chan. Professor de Cirurgia, amb la col·laboració 
dels doctors E. Ribas i Ribas, Professor de Ci
rurgia. A. Pujol i Brull, Professor de Ginecolo
gia, F. Esquerdo i Rodoreda. Professor de Pa
tologia mèdica, F. Gallart i Monés, Professor de 
Patologia digestiva, J. Ducuing, de la Facultat de 
Medicina de Toulouse. i els metges de l'Hospi
tal Drs. Civit i Llovet. Compari, Pi i Figueres. 
Pinós, Ponjoan, Prim, Ramentol, Ribas i Isern, 
Podia, Trueta, Vilardell (J. M.), Vilardell (Ja
cint). 

El curs durarà dos mesos, i començarà el 15 

d'octubre; constarà de 22 conferències, sessions 
operatòries, exercicis de tècnica quirúrgica, etc. 

Per a inscripcions, adreçar-se a l'administra
ció de l'Hospital. - Dipositaria. 

* * * 

El company Josep Mestre i Puig, de Molins 
de Rei, sobrerament conegut per les seves acti
vitats en associacions professionals i per la seva 
valuosa col·laboració al Sindicat des dels primers 
moments, ens assabenta que des del mes de se
tembre de l'any passat ha deixat el càrrec d-í re
dactor en cap de la "Revista Méclico-Profesio-
naï"; 

* * * 

Segons ens informa la casa "Ciba" té a dis
posició de les entitats científiques que ho sol·lici
tin, un film altament interessant sobre els efec
tes farmacologies de la Coramina, que ha estat 
projectat en les principals Clíniques de l'estran
ger, i després a l'Acadèmia Mèdico-Quirúrgica, 
a la Clínica del Dr. Maranón, i ara, darrerament, 
en una sessió extraordinària de l'Institut de Me
dicina pràctica, on va ésser precedida d'una dis
sertació sobre analeptus moderns, fetes pel nos
tre company, soci d'aquest Sindicat, Dr. D. Vic
torià Singla, el qual fou molt felicitat. 

S'ha publicat el Número I I I del tom V I I de 
"La Sangria Incruenta", que publica la casa 
"The Denver Chemical Mfq. Co.", de Nova-
York (U. S. A.). 

Aquesta revista, que es publica en francès, 
anglès, alemany, espanyol, italià, portuguès, x i 
nès i japonès, amb un tiratge total de 1.250.000 
exemplars, es reparteix a tots els metges de tots 
els països. 

Els companys que no l'hagin rebut la poden 
reclamar directament de la casa editora. 



Ofertes i demandes 
Aquesta secció és gratuita per als metges i els seus familiars 

45. — E n Institut mèdic, sense vivendai cèntric i excel-
lentment muntat es cedirien habitacions i sales d'es
pera per consultori d'oculista o clínica dental, en bo
nes condicidns. Llum. força elèctrica, calefacció 
central, telèfon, servei, etc. 

Raó: Secretaria del Sindicat. 

46. —Enciclopèdia Espasa per 1.750 pessetes. 
Raó: Secretaria del Sindicat. 

48.—Enciclopèdia Espasa, es vénen els 58 volums edi
tats, completament nous, pel 75 % <lel seu preu de 
cost.—Raó: Viladomat, 97. 

54.—S'ofereix porter, per a metge o per a guardar cli-
nicaj de mitjana edat, immillorables referències.— 
Raó: Secretaria del Sindicat. 

56.—Pantost Universtat, corrent continu (fàcilment 
transformable en altern), en perfecte estat, últim 
model de la casa Rainiger, vendria en bones condi
cions. 

Raó: Secretaria del Sindicat de Metges de Cata
lunya. 

57;—Venc, despatx luxós de metge, sala d'espera, rebedor, 
aparells de Raigs X i d'alta tensió. Tot en bon es
tat i a preu mòdic. 

Raó: Nueva Luz". Rambla de Canaletes, 6, pral. 

yè,—Urgeix vendre, per tenir-me d'absentar, tots els 
meus mobles: paraigüer, saló, menjador, llits, ma
talassos, llums, matalassos, llums, tot de bona qua
litat i en immillorable estat i bones condicions de 
preu 

Raó: Còrsega, 238, 4.", I . ' . De 10 a 12 del matí. 

jOf—S'ofereix conserge o cobrador de metge, de mit
jana edat i immillorables referències. 

Raó: Llúria, 96, entresol i.V 

61.—Instal·lació completa de Raig X i diatèrmia, en bon 
estat, compraria.—Escriure: Secretaria del Sindicat. 

64,^-Es ven aparell elèctric per a banys, procediment 
Dr. Schuée de. Karlsbad. 

Raó: Secretaria del Sindicat. 

65.—Es demana a un company que tingui repetits els nú
meros 2, 3, 7 i 9 d'aquest BUTLLETÍ, si vol cedir-los a 
altre company que desitja completar col·lecció. 

Raó: Secretaria dél Sindicat. 

66. —Petita biblioteca de metge, ven la seva vídua. 
Informes í deíalls: Secretaria del Sindicat. 

67. —Es compraria pantostat corrent altern (125). 
Raó: Secretaria del Sindicat. 

69.—Infermera amb immillorables referències d'impor
tants clíniques de Barcelona, demana col·locació a Clí
nica o Consultori particular. 

Adreceu-vos a la Secretaria del Sindicat. 

71.—Vídua de metge s'ofereix per tenir cura de pis i 
despatx a canvi de cedir-li habitació gratuita. Refe
rències : Secretaria del Sindicat. 

73. —Aparell de Raigs X (Apex) corrent continu 150 
. .wolts, en perfecte estat, es ven en molt bones condi

cions per trasllat de domicili. 
Raó: Secretaria del Sindicat. 

74. —Bany de llum de 4 cèl·lules.—Alta freqüència, qua
dro de corrents, pantostat per cçirrent continu, 150 
wolts.—Nous es venen amb immillorables condicions 
de preu per trasllat de domicili. 

Raó: Secretaria del Sindicat. 

76.—S'ofereix habitació per a despatx de metge en lloc 
moll cèntric i en molt bones condicions. Raó: Secre
taria del Sindicat. 

77. —Es necessita soci metge que vulgui cultivar l'espe
cialitat d'electroradiologia per a formar societat amb 
metge especialitzat amb despatx obert en lloc molt 
cèntric de Barcelona, equipat amb un gran arsenal 
d'aparells i de ràdio, per trobar-se delicat de salut i no 
poder-lo atendre com requereix. Raó: Secretaria del 
Sindicat. 

78. —Vitrina i instrumental es ven.—Raó: Ferran, 47t 
1*. De 1 a 3. 

79. —Instal·lació completa de Raig X "Apex", de la casa 
Reinigcr, junt amb aparell d'alta freqüència 220 V., 
corrent continu.—Per informes, a la Secretaria del 
Sindicat. 

80. —Autoclau combinat amb lavabo i dipòsit per aigua 
esterilitzada, Taula de reconeixements i operacions, 
Carret pprta-cures. Vitrina, Instruments de cirurgia, 
oto-rino-laringologia, toco-ginecologia i urologia. Bi
blioteca mèdico-quirúrgica. - Venc en perfecte eslat. 
Raó: Claris, n i , ier., 1.*. A les 3 de la tarda. 

81. —Es ven botiqui complet, en molt bon estat. -
informes a la Secretaria del Sindicat. 


